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مطالب ماهنامه بورس و بانک را
 در بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید
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ماهنامه تخصصي بورس و بانک

فهرست  

وزیر امور اقتصادي و دارایي تشریح کرد:

بیانیه ۳ کشور اروپایي به مناسبت 
راه اندازي کانال ویژه مالي براي ایران

 شروط اینستکس 
جدید نیست

  

رئیس کل بانک مرکزي تاکیدکرد:

برنامه ریزی های انتقال مالی را بدون 
توجه به SPV تدارک دیده ایم

مســئول:  مدیر  امتیاز-  صاحب 
نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
دبیر تحریریه:
معصومه صالحی

تحریریه: 
 طاهره گودرزی - اکرم شعبانی 
انسیه شهبازی- وحید نمازی 

وحید محمدخانی 

امور هنری:
مرتضی طهوری

ویراستار:
سهیلا پاکیشان

امور مالی:
حمید رضا درخشان

امور اداری : 
امیر رضایی نسب - محمد عسگری 

سعید موسوی 
سید محسن میرشفیعیان

نشانی :
 تهران ، میدان هفت تیر

 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک  5
تلفن:  88810365  - 86073662 

نمابر: 88841485
مجری چاپ:  ضیاء فاطمی

چاپ: خاتم نو

 عملکرد نظام بانکی و اقتصادجهانی 
بر اساس اعتماد است

رئیس پژوهشکده پولی وبانکی: 

 هشدار احمد توکلي درباره 
FATF کانال ویژه مالي اروپا و

 صفر تا صد کانال مالي اروپا 
براي ایران

 طي نامه اي به 
 اعضاي مجمع تشخیص مصلحت نظام 

و نمایندگان مجلس مطرح شد؛



استفاده از بلاک چین در نظام بانکداری 
در دستور کار کمیسیون اقتصادی دولت

 تقویت بازار سرمایه 
با کمک خانه ملت و سازمان بورس 

 رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس 
عنوان کرد:

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات اعلام کرد:

 از رشد 119 درصــدی شاخص 
تا افزایش شفافیت بازار سرمایه

شاپور محمدی در دیدار رییس و اعضای 
کمیسیون اقتصادی مجلس تشریح کرد:

 رشد شاخص های بیمه 
در چهل سال اخیر

رئیس کل بیمه مرکزی تاکید کرد:

پیشنهادات 9 گانه برای تقویت بورس کالا 
به کمیسیون اقتصادی مجلس

دکتر سلطانی نژاد مطرح کرد:

دکتر صحرایي مدیرعامل بورس تهران 
عنوان کرد:

 حضور پرشور حقیقی ها در بازار سهام 
و ضرورت افزایش نقدشوندگی

 صفحات ویژه 
هشتمین همایش 

 بانکداری الکترونیک 
و نظام های پرداخت

اخبار بورس، بانک وبیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رساند که سایت خبری بورس و بانک 
با هدف انتشار جدیدترین و به روزترین اخبار و رویدادهای بورس،بانک و بیمه های کشور راه اندازی شده و اخبار و گزارش های مربوط به 

این حوزه را به صورت روزانه منتشر و در اختیار عموم علاقه مندان قرار خواهد داد.
مدیران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین مدیران محترم روابط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می توانند اخبار مهم مرتبط 
با واحد متبوع خود را برای درج در ســایت خبری »بورس وبانک« ارسال کنند تا پس از بررســی های معمول نسبت به انتشار آن اقدام 

شود.
علاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی  boursebankmonthly@ ارســال و در صورت لزوم برای کســب 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند.
آدرس سایت خبری بورس و بانک www.bourse-bank.com است.
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اما و اگرهاي كانال مالي اروپا  

سرمقاله 

ســران ســه کشور مهم اروپایي؛ آلمان، انگلیس و فرانســه با وجود تحریم هاي آمریكا و در راستای عمل به تعهدات خود براي حفظ برنامه جامع اقدام مشترک 
)برجام(؛ سرانجام ایجاد کانال مالي موسوم به INSTEX را که سازوکاری ویژه با هدف تسهیل تجارت میان عوامل اقتصادی اروپا با ایران است، اواسط بهمن 

ماه سالجاري عملیاتي کردند.
با خروج آمریكا از برجام؛ ترامپ تحریم های جدیدی را علیه کشــورمان اعمال کرد. البته طی ماه های اخیر ســه کشــور اروپایی یاد شده به همراه چین و روسیه 
تلاش کردند که این پیمان بین المللي را حفظ کنند؛ به باور آنها این یک پیمان موثر بوده و براي حفظ صلح جهاني و برداشتن سایه شوم تحریم از روي مردم 

کشورمان پیامدهاي خوبي داشته است.
در واقع یكی از وعده های اروپا پس از خروج یک جانبه ترامپ از برجام، راه اندازی سازوکاری برای مصون کردن تجارت بین ایران و اروپا از قدرت تحریمی دلار 
آمریكا بود؛ وعده ای که عملی شدن آن حدود ۹ ماه زمان برد و اخیرا وزرای امور خارجه سه کشور اروپایی آلمان، فرانسه و انگلستان به  صورت رسمی از آغاز به 

کار این سازوکار مالی خبر دادند.
بر همین اســاس این ســه کشــور اروپایی که از امضاءکنندگان توافق هسته ای با ایران هستند؛ مسئولیت این سازوکار موسوم به INSTEX  )سازوکار حمایت 
از روابط تجاری( را بر عهده خواهند داشــت؛ به گونه اي پاریس میزبان این ســازوکار مالی اســت، یک متخصص بانک آلمانی وظیفه مدیریت آن را بر عهده دارد 
و انگلیس هم مسئول حسابرسی آن خواهد بود. در واقع این کانال قرار است به کشورهای اروپایی اجازه  دهد تا با دور زدن تحریم های آمریكا، تبادلات تجاری 

خود را با ایران ادامه دهند. 
براساس این توافقنامه این کانال در مرحله اول تجارت کالاهایی مانند غذا، دارو و تجهیزات  پزشكی را تحت پوشش قرار می دهد، اما ممكن است دامنه  پوشش 

آن در آینده گسترش پیدا کند.
ابزار پشــتیبان مبادلات تجاري در درازمدت قصد دارد به روی فعالان اقتصادی از کشــورهای ثالث که به تجارت با ایران تمایل دارند؛ گشــوده شود و سه کشور 

اروپایی کماکان نحوه دستیابی به این هدف را بررسی می کنند.
همین موضوع نكته ابهام این توافقنامه است؛ چراکه  حق دسترسی به غذا و رهایی از گرسنگی، جزء حقوق اولیه بشـري محسـوب شود و تحت هیچ شرایطی 
حتی در مخاصمات نیز قابل تعلیـق نیسـت. بنابراین تامین کالاهاي ضروري و اساسي مورد نیاز جوامع همچون غذا، دارو و تجهیزات پزشكي حداقل امكاناتي 
است که در زمان تحریم ها به کشورهاي تحت تحریم اختصاص مي یابد. در نتیجه این موضوع که در مرحله اول تجارت و تامین این کالاها مدنظر تصمیم گیران 
قرار گرفته است؛ اقدام خارق العاده اي نیست و با میزان اثربخشي این کانال مالي را با ابهام روبه رو کرده است؛ چراکه مشخص نیست آیا سایر کالاها نیز به این 

کانال مالي وارد مي شود یا نه و در صورت پاسخ مثبت؛  این اتفاق چه زماني روي خواهد داد؟ 
از ســوي دیگر گفته مي شــود در این توافقنامه بیشــتر شرکت هاي کوچک امكان حضور در این کانال مالي را دارند؛ چراکه شرکت ها و بنگاه هاي بزرگ به دلیل 
مبادلات گوناگون و متعددي که با آمریكا دارند چنین ریسكي را متقبل نمي شوند تا در صورت مراوده با ایران از سوي آمریكا مورد بازخواست و یا تحریم قرار 
نگیرند. وزارت خارجه آمریكا نیز در بیانیه اي اعلام کرده است: »همانطور که رئیس جمهوری گفته شرکت هایی که در فعالیت های مشمول تحریم با ایران مشارکت 

داشته باشند؛ با ریسک های مختلف از جمله دسترسی نداشتن به سیستم مالی آمریكا و از دست دادن بازار این کشور مواجه خواهند بود.«
در عین حال گفته مي شــود ســه کشــور اروپایی بر تعهد خود برای پیگیری توسعه بیشتر  INSTEX به همراه کشورهاي علاقمند اروپایی به منظور عملیاتی 
کردن این ابزار در حمایت از تبادلات تجاری با ایران تاکید می کنند؛ اما باید دید این تعهد در اجرا تا چه اندازه مي تواند موفق باشــد و آیا شــامل ســایر کالاها و 

شرکت هاي بزرگ دیگر هم نیز مي شود یا خیر ویا فقط به طور محدود فعالیت خواهد داشت؟!
به گفته جرمی هانت وزیر امور خارجه انگلیس؛ »راه اندازی کانال پرداخت مالی اروپا و ایران نماد عملی تعهد اتحادیه اروپا به توافق هسته ای با تهران محسوب 
مي شود. گام قابل توجهی را برای اجرای تعهداتمان در قالب برجام برای حفظ لغو تحریم ها برای مردم ایران برداشتیم. ما سه کشور اروپایی )انگلیس، فرانسه و 

آلمان( سازوکار ویژه مالی اروپا را ثبت کردیم که پس از فعال شدن، همكاری های تجاری مشروع با ایران را تسهیل می کند.«
در بیانیه مشترکي که از سوی سه کشور اروپایی منتشر شد، آمده است: »اینستكس طبق بالاترین استانداردهای بین المللی در حوزه مبارزه با پولشویی و تامین 
مالی تروریسم عمل می کند و در آن ملاحظات سازمان ملل رعایت می شود.« این بیانیه نشان می دهد که اروپایی ها مایل نیستند آمریكا را به واکنش تشویق کنند.

در همین راســتا وزیر خارجه بلژیک در واکنش به آغاز به کار ابزار پشــتیبان مبادلات تجاری گفت: »از حفظ پیمان هسته ای ایران حمایت می کنیم. مهمترین 
موضوع این اســت که به همتایان آمریكایی نشــان دهیم در حوزه  مجموعه ای از موضوعات از جمله موشــک های بالستیک و نقش ایران در منطقه با طرف های 

آمریكایی همراه هستیم، اما در حوزه پیمان هسته ای ایران با آنها اختلاف نظر داریم.«
از ســوي دیگر بســیاری از شــرکت های بزرگ اروپایی که پس از برجام به ایران وارد شــده بودند؛ طي ماه های اخیرخارج شده اند و دولت های سه کشور اروپایی 
امیدوارند سازوکار جدید، این شرکت ها را به حضور مجدد در بازار ایران تشویق کند و این شرکت ها به فعالیت تجاری با ایران در حوزه هایی که مشمول تحریم 

آمریكا نیست، بپردازند. اما درباره تحقق یافتن این امر تردیدهای بسیاري وجود دارد.
در همین خصوص محمدباقر نوبخت رئیس ســازمان برنامه و بودجه مي گوید: »اینســتكس مبادله نفت با کالا نیســت؛ البته این کانال یک سیستم کامل نبوده و 

گشایش موقتی است، اما مقدمه ای برای اقدامات بعدی توسط اروپایی هاست«.
اکثر کارشناسان بر این عقیده اند که اینستكس هنوز در کوره آزمایش قرار نگرفته و در حال حاضر نمی توان محدوده عمل و آزادی آن را به خوبي سنجید. به 
نظر می رسد تنها با گذشت زمان مي توان به میزان اثرگذاری ابزار مالي جدید پی برد. در حال حاضر تردیدهای جدی درباره تاثیر این ابزار در رفع اختلافات بین 
ایران و اتحادیه اروپا وجود دارد؛ زیرا یک دیدگاه بدبینانه این اســت که اینســتكس یک حرکت نمادین کشــورهاي اروپایي برای حفظ ایران در پیمان هسته ای 
است. اما در مقابل، ایران خواهان بهره مندی کامل و عملی از ظرفیت ها و مفاد پیمان هسته ای سال 2015 است و اگر این انتظار تامین نشود؛ طي ماه های آینده 

تنش هایی در روابط دو طرف به وجود خواهد آمد.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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 كانال مالی اروپا 
 استراتژی واقعی 
یا نمادیـــن؟!

 بررسي صفر تا صد سازوکار مالی 
سه کشور اروپایی برای کاهش مشکلات تحریم؛

INSTEX
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وزیــران خارجه آلمان، انگلیس و فرانســه در یک 
نشست خبری مشترک در بخارست پایتخت رومانی 
راه اندازی ســازوکار مالی ویژه اروپا برای ایران را به 

صورت رسمی اعلام کردند.
هایكومــاس، جرمی هانت و ژان ایولودریــان وزیران خارجه 
آلمان، انگلیس و فرانســه در این کنفرانس خبری مشترک 
در بخارســت و پس از نشســت وزیــران اتحادیــه اروپا؛ 
راه اندازی رسمی سازوکار مالی ویژه اروپا برای ایران موسوم 

به INSTEX  را اعلام کردند.
وزیــر خارجه آلمان هنــگام رونمایی از کانــال ویژه مالی 
اروپا با ایران گفت: این گامی اســت که روشــن می کند ما 
در اتحادیه اروپا می توانیم حتــی وقتی که دیگران دیدگاه 

متفاوتی دارند؛ متحد با یكدیگر راه خود را برویم.
جرمی هانــت وزیر امــور خارجه انگلیــس راه اندازی کانال 
پرداخت مالی اروپا و ایران را نماد عملی تعهد اتحادیه اروپا 

به توافق هسته ای با تهران عنوان کرد.
هانت پس از پایان نشســت وزیران خارجــه اتحادیه اروپا 
در بخارســت افزود: امــروز گام قابل توجهی را برای اجرای 
تعهداتمــان در قالب برجام برای حفــظ لغو تحریم ها برای 
مردم ایران برداشــتیم. ما ســه کشــور اروپایی )انگلیس، 
فرانسه و آلمان( سازوکار ویژه مالی اروپا را ثبت کردیم که 
پس از فعال شــدن، همكاری های تجاری مشروع با ایران را 

تسهیل می کند.
وزیر خارجه اتریش نیز اظهارداشــت: این ســازوکار مالی 
برای شــرکت های کوچک و متوســط می توانــد راهكاری 
را فراهــم آورد تــا بــدون واهمــه از یافتــن بانكــی که 
پروژه های تجــاری آنها در ایران را بــه دلیل خطر تحریم 
 از ســوی آمریكا پشــتیبانی نمی کند؛ به تجــارت با ایران 

ادامه دهند.
وی افــزود: اجرایــی شــدن سیســتم INSTEX برای 

شرکت های کوچک و متوسط اروپایی مهم است.
بیانیه فرانسه، آلمان و اروپا در مورد راه اندازی »اینستكس« 

در ادامه می آید:
فرانسه، آلمان و انگلیس در راستای تعهد راسخ و تلاش های 
ادامه دار خود برای حفظ برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( 
که به تأیید قطعنامه شــماره 2231 شورای امنیت رسیده، 
ایجاد »ابزار پشــتیبان مبادلات تجاری« را اعلام می کنند. 
این ابزار کانال ویژه ای برای تســهیل تجارت مشروع میان 

عاملان اقتصادی اروپا و ایران است.
ســه کشــور اروپایی بار دیگر تأکید می کنند که تلاش ها 
بــرای محافظــت از مفاد اقتصــادی منــدرج در برجام به 
اجرای کامل تعهدات مرتبط هســته ای از ســوی ایران از 
جمله همكاری های کامل و به موقــع با آژانس بین المللی 

انرژی اتمی مشروط است.
»ابزار پشــتیبان مبادلات تجاری«، »در ابتدا« با تمرکز بر 
روی ضروری تریــن بخش ها برای مردم ایران از قبیل اقلام 
دارویی، کالاهای پزشــكی و کالاهای کشاورزی و غذایی از 
تجارت مشــروع با ایران حمایت خواهد کرد. ابزار پشتیبان 
تجــارت مالــی در دراز مــدت قصد دارد بــه روی فعالان 
اقتصادی از کشــورهای ثالث که به تجارت با ایران تمایل 
دارند؛ گشــوده شود و ســه کشــور اروپایی کماکان نحوه 

دستیابی به این هدف را بررسی می کنند.
  دستاوردهای اولیه اجرای اینستكس برای ایران

 کانال مالی اروپا سدشكن است
  SPV می تواند مراودات را تسهیل کند

  در بحث ســازوکار مالی اروپا هیچ الزام و شرایط خاصی 
وجود ندارد

  ارتباط سازوکار ساحات با FATF غیرقابل قبول است
  سازوکار مالی اروپا محدود به غذا و دارو نیست

  بدون اجرای شــروط هم می توانیم خواسته های اروپا را 
برآورده کنیم

  برای مبادلات مالی منتظر اروپا نمی نشینیم
  اینستكس اســتقلال اروپا را از آمریكا مورد آزمون قرار 

می دهد 

 بیانیه ۳ كشور اروپایــي 
به مناسبت راه اندازي كانال ویژه مالي براي ایران

SPV
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SPV

احتیاط شركت ها براي ورود به كانال ویژه مالي
پس از ماه ها تلاش و مذاکرات متعدد بین مقامات 
ایران و اتحادیه اروپا؛ در نهایت طرحی از سوی 
این اتحادیه اعلام شد که تا اندازه ای می تواند 
تحریم های جدید آمریــکا علیه ایران را دور 
بزند. به باور کارشناسان این طرح تلاشی است 
برای جلوگیری از مرگ پیمان هسته ای ایران. 
اما ابزار پشتیبان مبادلات تجاری بیش از آنکه 
ارزش اقتصادی داشته باشد؛ یک نماد سیاسی 
است و بعید به نظر می رسد تمام خواسته ایران 
برای بهره بردن از پیمان هســته ای یاد شده و 

باقیماندن در آن را تامین کند.
این ســازوکار که با تلاش ســه کشور اروپایی آلمان، 
فرانســه و انگلســتان یعنی امضاء کنندگان پیمان 
هســته ای ایران ایجاد شده؛ »اینستكس« نام گرفته 

و ایران را قادر می کند با شــرکت های اروپایی علیرغم تحریم های آمریكا علیه 
شرکت هایی که با ایران روابط تجاری دارند؛ به مبادلات اقتصادی بپردازد. ابزار 
جدید که در فرانســه مســتقر است؛ رئیس آن یک آلمانی است و انگلستان بر 
آن نظارت دارد و در مرحله اول زمینه مبادلات تجاری کالاهای انسان دوستانه 

را که شامل موادغذایی، دارو و تجهیزات پزشكی مي شود را فراهم می کند.
امیدهایی وجود دارد که ابزار یادشده شامل تعداد بیشتری از اعضای اتحادیه 
اروپــا شــود و بتوان از آن برای مبادلات تجــاری کالاهای دیگر از جمله نفت 
و کالاهای صنعتی اســتفاده کرد، اما تحقق این امید به چند عامل بســتگي 
دارد. یكی از مهم ترین عوامل، رفتار شــرکت های بزرگ اروپایی اســت. طي 
ماه های اخیر یعنی از زمان خروج آمریكا از پیمان هسته ای ایران، این شرکت ها 
که عموما مبادلات تجاری گســترده اي با آمریكا دارند و از سیســتم مالی این 
کشــور اســتفاده می کنند؛ یكی پس از دیگری از ایران خارج شــدند؛ چراکه 
نگــران مجازات آمریكا بودند. ایالات متحــده از همان ابتدا اعلام کرده بود که 
شرکت های خارجی فعال در ایران باید بین این کشور و آمریكا یكی را انتخاب 
کنند و طبیعی بود که شرکت های یاد شده منافع خود که به تعاملات تجاری 

با آمریكا وابسته است را حفظ می کنند.
در همین راستا پیش بینی می شود این شرکت ها در آینده نیز بسیار با احتیاط 
رفتار کنند؛ چراکه از سخت گیری آمریكا در قبال ایران کاسته نشده و دولت های 
اروپایــی هم همواره اعلام کرده اند که تصمیم گیری درباره معامله و همكاری 

تجاری با ایران برعهده خود شرکت هاست.
اگر این پیش بینی تحقق یابد، حضور شرکت های بزرگ اروپایی در ایران متوقف 
باقی خواهد ماند. البته بدون تردید دسترسی نداشتن به بازار بزرگ ایران برای 
شرکت های یاد شده زیانبار است، اما تا زمانی که زیان معامله با ایران تحت تاثیر 
مجازات های آمریكا بیش از زیان های عدم  حضور در بازار ایران باشد؛ شرکت ها 

تمایل به همكاری با ایران نخواهند داشت.
نكته مهم دیگر اینكه گســتره محدود »اینستكس« با آنچه اروپایی ها در ابتدا 
امید داشتند؛ بسیار متفاوت است. هدف از ابزار پشتیبان مبادلات تجاری این 
بود که پس از خروج آمریكا از پیمان هسته ای ایران در سال گذشته میلادی، 
به ایران امكان دهد بدون استفاده از دلار و سیستم مالی آمریكا نفت بفروشد 
و کالاهــای مورد نیاز خــود را از اروپا و دیگر نقاط جهان دریافت کند. اما این 
امیدهای بزرگ یعنی غلبه بر سلطه دلار و سیستم مالی آمریكا؛ به دلیل رفتار 
خود شــرکت های بزرگ اروپایی تاکنون به نتیجه اي نرسیده است. همانطور 
که بیان شد، آنها نگران مجازات های وزارت دارایی آمریكا در صورت معامله با 
ایران هستند. شرکت های بزرگ اروپایی که سال ها مشتاق حضور در بازار بزرگ 
ایران بوده اند؛ مدت هاست تمایل کمی به ادامه همكاری با ایران نشان داده اند.

جیک رینولدز متخصص خاورمیانه در یک شرکت بین المللی مشاوره ریسک 
مســتقر در لندن می گوید: »احتمال کمی وجود دارد که بتوان شــرکت های 
بزرگ اروپایی را متقاعد کرد تا در ایران سرمایه گذاری کنند؛ چراکه آنها نگران 

محروم شدن از بازار آمریكا هستند.«
نكته مهم دیگر اینكه آغاز به کار ابزار پشتیبان مبادلات 
تجاری در زمانی اســت که موضع اروپایی ها در قبال 
ایران چندان مثبت نیســت. آزمایش های موشــكی 
اخیر ایران که ســبب موضع گیری اروپایی ها شــد و 
یک مجموعه مســائل دیگر سبب شده روابط برخی 
کشــورهای اروپایی با ایران سرد شود. طولانی شدن 
آغاز به کار این ابزار حاصل آن بود که اروپایی ها مایل 
بوده اند به طرف ایرانی نشــان دهند که از رفتار این 
کشــور در منطقه و نیز آزمایش های موشكی ناراضی 

هستند.
البته اروپایی ها همچنان بســیار مایلند در برابر اقدام 
یكجانبــه آمریكا در خروج از پیمان هســته ای ایران 
ایســتادگی کنند؛ چراکه ایــران به این پیمان کاملا 
پایبند بوده و اروپایی ها مایلند پیمان هســته ای حفظ شــود. زیرا به باور آنها 
امنیــت منطقــه خاورمیانه و جهان را تضمین می کنــد. در واقع به باور آقای 
رینولــدز با آنكه بین اروپایی ها و ایران تنش هایی وجود دارد، اما رهبران اروپا 
به حفظ پیمان هسته ای به  عنوان یک ستون سیاست اروپا در قبال خاورمیانه 

پایبند هستند.
مراحل اجرای ابزار جدید بسیار مهم است؛ به این معنا که ایرانی ها همواره تاکید 
کردند لازم اســت از منافع حاصل از پیمان  هســته ای بهره مند باشند؛ در غیر 
این   صورت دلیلی برای باقی ماندن در این پیمان وجود ندارد. در همین راستا 
طي ماه های آینده اقدامات شرکت ها و رهبران اروپایی در قالب ابزار پشتیبان 

مبادلات تجاری نشان خواهد داد که این ابزار تا چه حد موثر خواهد بود.
البته در حال حاضر آمریكا واکنش جدیدی به این ابزار نشــان نداده اســت 
و اعــلام کــرده تحریم ها علیه ایران به  طور کامل ادامــه پیدا خواهد کرد. در 
همین خصوص سخنگوی وزارت امور خارجه آمریكا گفته این کشور از نزدیک 
گزارش هــای مربوط به ایــن ابزار را پیگیری می کند تــا جزئیات و اثرات آن 

مشخص شود.
در نتیجه این موضع گیری نشان می دهد که هنوز مشخص نیست ابزار یاد شده 
تا چه حد به ایران کمک خواهد کرد تا از فشارهای حداکثری آمریكا رها شود. 
ســخنگوی سفارت آمریكا در آلمان هشدار داده شرکت هایی که در معاملات 
تجاری مشمول تحریم ها با ایران وارد شوند؛ در معرض ریسک مجازات آمریكا 
قرار خواهند گرفت. همانطور که بیان شــد ابزار پشتیبان مبادلات تجاری در 
حال حاضر گستره محدود دارد؛ چراکه صرفا مبادلات تجاری در حوزه کالاهای 
انسان دوستانه را شامل می شود. پیش از این نیز قرار بود علیرغم خروج آمریكا از 
پیمان هسته ای ایران، این اقلام در اختیار ایران قرار گیرد. اما طي ماه های اخیر 
بسیاری از بانک ها به حدی نگران مجازات آمریكا بودند که حتی عملیات های 

مالی برای فروش اقلام یاد شده به ایران را انجام نمی دادند. 
یكی از مقامات پیشــین وزارت دارایی آمریكا که اکنون در شــورای آتلانتیک 
اســت، می گوید: »ابزار جدید سیستمی برای دورزدن تحریم های آمریكا علیه 
ایران یا هر چیزی شبیه به آن نیست؛ چراکه تمامی اینگونه معاملات که با ابزار 
یادشده امكانپذیر می شود، مجاز است. اما ایران به این ابزار نیازمند است؛ چراکه 
بانک ها عملیات های مالی مربوط به فروش غذا، دارو و تجهیزات پزشكی را به 
این کشور انجام نمی دهند. این وضعیت از ماه مه سال قبل یعنی زمان خروج 

آمریكا از پیمان هسته ای ایران وجود داشته است.«
البته گســترش  یافتن ابزار پشــتیبان مبادلات تجاری بــه کالاهای دیگر و 
سرمایه گذاری شرکت ها در ایران موضوع متفاوتي است که به احتمال زیاد با 
واکنش آمریكا مواجه خواهد شد. اروپایی ها از یک سو مایلند پیمان هسته ای 
ایران حفظ شود و از سوی دیگر قصد دارند استقلال عمل خود را در قبال ایران 
نشان دهند. البته رهبران اروپایي مانند شرکت های این قاره به زیان ها و فواید 

اقدامات خود در قبال ایران و آمریكا توجه خواهند کرد.

کیث جانسون
فارن پالیسی
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بالاخــره وزرای خارجه ســه کشــور 
انگلستان، فرانســه و آلمان از راه اندازی 
کانال مالی برای پشتیبانی تجارت با ایران 
این  دادند.  خبر  »اینستکس«  به  موسوم 
کانال مالــی در مرحله اول؛ تجارت ایران 
با سه کشور یاد شده  را پشتیبانی خواهد 
 کرد. در صورت تداوم همکاری  در مراحل 
بعدی، سایر کشورها نیز به این سازوکار 

مالی خواهند پیوست.
این سازوکار مالی یک مكانیزم تسویه و پرداخت 
خواهــد بود؛ بدین معنا که ایــران می تواند در 
قالب این کانال مالی نفت و کالاهاي غیرنفتی 
را به یک کشور اروپایی بفروشد و با انتقال پول 
تنها در خاک اروپا، تعهدات خود از قبیل خرید 
کالا و خدمات از ســایر کشــورهای اروپایی را 

تسویه کند.
»اینســتكس« در مرحلــه نخســت کالاهای 
بشردوستانه و غیر تحریمی را براساس ضوابطی 
از جملــه تحریم هــای اروپا و ســازمان ملل، 
اســتانداردهایFATF و رویه های اختصاصی 
این کانال مالی را پوشــش خواهد داد. با توجه 
به اخبار منتشر شده، به  نظر می رسد ایران باید 
طي روزهای آتی یک نهاد مالی یا یک شرکت 
را به  عنوان طرف ایرانی این ســازوکار معرفی 
کند. اگرچه تاکنون جزئیات اجرایی این کانال 
مالی تشریح نشده؛ این گزارش براساس بیانیه 
منتشر شده و برخی از منابع خبری به بررسی 
صفر تا صد کانال مالی اروپا برای تداوم تجارت 

با ایران پرداخته است.
یكی از وعده های اروپا پس از خروج یک جانبه 
ترامپ از برجــام؛ راه اندازی ســازوکاری برای 
مصون کردن تجارت بین ایران و اروپا از قدرت 
تحریمــی دلار آمریكا بود. وعــده ای که البته 
عملی شــدن آن حدود ۹ ماه زمان برد و اخیرا 

وزرای امور خارجه سه کشــور اروپایی آلمان، 
فرانســه و انگلســتان به  صورت رسمی از آغاز 
به کار این ســازوکار مالی خبر دادند. بر همین 
اساس ســه کشــور اروپایی انگلیس، فرانسه و 
آلمان که از امضاءکنندگان توافق هســته ای با 
ایران هستند، مســئولیت این سازوکار موسوم 
به INSTEX )ســازوکار حمایــت از روابط 
تجاری( را به عهده خواهند داشت؛ به اینگونه 
که پاریس میزبان این ســازوکار مالی اســت، 
آلمان مدیریت آن را بر عهــده دارد و انگلیس 

هم مسئول حسابرسی آن خواهد بود.
بر مبنای اخبار منتشر شده یک دیپلمات ارشد 
از هر سه کشور انگلیس، آلمان و فرانسه عضو 
هیات نظارت بــر این ســازوکار مالی خواهند 
بود. »میگوئــل برگر« معــاون اقتصادی وزیر 
خارجه فرانســه، »ســایمون مک دونالد« دبیر 
اجرایــی وزارت خارجــه انگلســتان و »ماری 
گوردومونتانه« سفیر پیشین فرانسه در چین؛ 
اعضای هیات نظارت بر فعالیت این کانال مالی 
خواهند بود. »پرفیشر« بانكدار باسابقه آلمانی 
نیز به مدت شــش ماه مدیریت این ســازوکار 
مالی را برعهده خواهد داشــت. این گزارش به 
مهم ترین سوالات احتمالی به دنبال معرفی این 

سازوکار مالی پاسخ می دهد.
منظور از INSTEX چیست؟

»ســازوکار حمایــت از روابط تجــاری« که 
پیش تر بــا نام SPV )ابــزار خاص منظور( در 
کشور مطرح شــده  بود، در واقع یک کانال مالی 
اســت که امكان تجارت ایران و اروپا را در عین 
تحریم های آمریكا فراهم می آورد. به واســطه 
ســلطه دلار آمریكا در حلقه مالی مرسوم دنیا 
چنین ابزارهایی با ایجاد حلقه های مالی جدید، 
از شدت اثر تحریم های آمریكا بر روابط تجاری 
ایــران و اروپا خواهد کاســت. بــر مبنای این 

سازوکار ایران می تواند به یک شرکت اروپایی 
نفت یا کالا بفروشــد و اعتبار لازم برای خرید 
کالا و خدمات از یک شــرکت اروپایی دیگر را 
تامین کند. پــول این مبــادلات نیز در خاک 
اروپا و بین این دو شــرکت مبادله خواهد شد. 
برای اســتفاده از این سازوکار یک شعبه از این 
کانال مالــی در ایران و یک شــعبه به میزبانی 

پاریس در اروپا راه اندازی خواهد شد.
INSTEX  چگونه کار می کند؟

این ســازوکار در واقع یک مكانیزم تســویه و 
پرداخت اســت. از طریق این مكانیزم تعهدات 
از  نفــت  وکالا  دریافت کننــده  شــرکت های 
ایــران در یک حســاب نگهداری می شــود و 
ایران می تواند از این حســاب و بــدون نیاز به 
جابه جایی مســتقیم پول برای خرید کالاها و 
خدمات از سایر شــرکت های اروپایی استفاده 
کند. در واقع هدف این مكانیزم این اســت که 
بدون انجام نقل وانتقال مســتقیم بین ایران و 
شــرکت های اروپایی به خصوص شرکت های 
کوچک تــر اروپایی؛ امكان تجــارت بین ایران 
و اروپا را فراهم آورد. بــر مبنای اعلام مقامات 
اروپایی مدیریت این مكانیزم برای مدت بیش 
از 6 ماه بر عهده »پر فیشــر« بانكدار و تاجر 6۹ 
ســاله آلمانی خواهد بود. ایــن بانكدار آلمانی 
سابقه بیش از 30 سال بانكداری در کشورهای 
مختلف اروپایی از جمله آلمان، مجارســتان، 
هلند و سابقه مدیرعاملی چهارمین بانک بزرگ 
آلمان یعنی »کامرزبنک« و بانک بلغارســتانی 

»پروکردیت« را بر عهده داشته است.
آیا ابزار معرفی شده با SPV متفاوت است؟

پس از اعلامیه اتحادیه اروپا این فرضیه در بین 
برخی از کارشناسان ایجاد شــده بود که ابزار 
معرفی شده یعنی »اینستكس« متفاوت از ابزار 
خاص منظور یا SPV  است، اما اینستكس در 

صفر تا صد كانال مالي اروپا براي ایران

SPV
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سا  ))SPV واقع یک ابزار خــاص منظور یا همان
اســت که به  طور ویژه برای تجــارت با ایران 
فراهم شده  است. در واقع هدف این ابزار ایجاد 
یک کانال بــرای محافظت تجارت ایران و اروپا 
از تحریم های آمریكا است، نه جبران خسارت 
تحریمی شــرکت های اروپایی بابت تجارت با 
ایران؛ چراکه از همان ابتدا مســئولان اروپایی 
شــرکت ها و بانک های اروپایی را در تجارت با 

ایران آزاد گذاشته بودند.
این ابزار تا چه حد تجارت ایران و اروپا را 

تسهیل خواهد کرد؟
بر مبنــای اعلام مقامــات اروپایی ســازوکار 
راه اندازی شده در مرحله نخست، تنها کالاهای 
بشردوستانه یعنی غذا و دارو را در بر می گیرد؛ 
اما در مراحل بعــدی امكان مبادله تمام کالاها 
و خدماتی که در دســته تحریم هــای آمریكا 
یا تحریم هــای اتحادیه اروپا قــرار نمی گیرند، 
با ایران فراهم خواهد شــد. البته ایران در این 
ســازوکار نمی تواند به  طور مستقیم به درآمد 
حاصــل از صــادرات کالای خود دسترســی 
داشــته  باشــد، امــا می توانــد از ســوئیفت 
اروپایی بــرای تســویه و پرداخــت تعهدات 
 خود در قبــال خرید کالاهــا و خدمات مجاز 

استفاده کند.
چرا اروپا نتوانست یک بانک را به  عنوان 
کانال حمایت از تجارت ایران معرفی کند؟

با وجود اینكه پیش از ایــن معرفی یک بانک 
اروپایی به  عنوان حلقه ارتباط مالی ایران و اروپا 
مطرح شــده  بود، اما اروپا بــه دلایل متعددی 
نتوانســت یک بانک را به  عنــوان حامی مالی 
تجارت ایران و اروپا معرفی  کند. نخست اینكه 
نقش آوری یک بانک به  عنوان تســهیل کننده 
این کانــال مالی تهدید بسته شــدن مســیر 
تجارت با آمریكا و کنارگذاشــتن از حلقه مالی 

دلار را برای این بانک به همراه خواهد داشت. 
همچنین حضور کارمنــدان آمریكایی در این 
بانک ها می تواند منجر به مجازات این کارکنان 
از سوی سیستم حقوقی آمریكا شود. افزون بر 
این کارمندان غیرآمریكایــی چنین بانكی در 
صورت همكاری با ایران، ممكن اســت از سفر 
به آمریكا و دیدار با بستگان خود در این کشور 

منع می شدند.
بنابراین مجاب کردن بانک هــا به همكاری با 
ایران به واسطه ریســک های مالی و غیرمالی 
کاری در عمــل ناممكن بود. افــزون بر این در 
صورت همــكاری با ایران ایــن احتمال وجود 
خواهد داشــت که وزارت خزانه داری آمریكا و 
  )SEC(کمیسیون ابزار مشــتق در این کشور
امكان تامین مالــی از آمریكا را از بانک همكار 

با ایران سلب کند.
»ابزار خاص منظور« معرفی شده از سوی 
اروپا با چه کسانی سروکار خواهد داشت؟

بانک ها و شرکت های اروپایی از یكسو و طرف 
ایرانی از ســوی دیگر کسانی هستند که با این 
سازوکار سروکار خواهند داشت. بر مبنای اعلام 
مقامات اروپایی مكانیزم معرفی شــده در ابتدا 
تنها سه کشور ســهامدار یعنی فرانسه، آلمان 
و انگلســتان را در بر خواهد گرفت، در مرحله 
دوم سایر کشورهای اروپایی نیز به این مكانیزم 
خواهند پیوســت و در مرحله پایانی نیز امكان 
تداوم تجــارت با ایران از طریــق این مكانیزم 
برای تمامی کشورهای دنیا فراهم خواهد شد. 
می توان انتظار داشــت طرف حســاب ایرانی 
اینستكس؛ بانک مرکزی ایران باشد؛ موضوعی 
که به نظر می رســد در مذاکرات پیشین مورد 
توافق طرفین بوده  اســت. با وجود این شنیده 
می شــود در صورتی که طرف اروپایی مشكلی 
با نمایندگی بانک مرکزی به  عنوان طرف ایرانی 

داشته  باشــد؛ ایرانی ها آمادگي ایجاد و معرفی 
یک شرکت زیر مجموعه سیاستگذار پولی را به 
 عنوان مجری ســمت ایرانی این سازوکار مالی 

دارند.
»اینستکس« تحت چه ضوابطی اجرایی 

خواهد شد؟
تجارت با ایران از طریق ســازوکار معرفی شده 
تنها تحــت ضوابط و چارچوب های مشــخص 
شــده در قالب »تحریم های ســازمان ملل«، 
»تحریم های اتحادیه اروپا« و اســتانداردهای 
هــر  بــود؛  خواهــد  امكانپذیــر   »FATF«
چند که ممكن اســت این کانــال ویژه مالی 
ضوابــط مخصــوص بــه خــود برای تــداوم 
 تجارت بــا ایــران را نیز بــه  طــور جداگانه 

مشخص کند.
سازوکار معرفی  شده از سوی مقامات 

اروپایی چه مبادلات تجاری بین ایران و 
اروپا را پوشش خواهد داد؟

بر مبنــای اعلام مقامــات اروپایی، ســازوکار 
اینســتكس در گام نخســت تنها بــر مبادله 
کالاهــای بشردوســتانه یعنی غــذا و دارو و 
کالاهایی غیر تحریمی یعنــي کالاهایی که نه 
از ســوی اتحادیه اروپا و نه از ســوی آمریكا در 
شمول موارد نقض تحریم قرار نگرفته  است را 

شامل خواهد شد.
 اینستکس چگونه تامین مالی 

خواهد شد؟
در حال حاضر درآمد حاصــل از فروش نفت، 
درآمد مربوط به صــادرات کالاهاي غیرنفتی، 
خط اعتباری و انتقال از کشــور ثالث به  عنوان 
منابــع تامین مالی این ســازوکار مالی معرفی 
شده  است. ســازوکاری که در مرحله نخست 
لااقل هزینه مبادله اقلام حقوق بشــری یعنی 

غذا و دارو را فراهم خواهد کرد.

SPV
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اروپایی در  شــرط هایی که طــرف 
اینســتکس آورده جدید نیســت؛ 
کارهایــی کــه طــرف اروپایی در 
بدون  ما  را  خواســته  اینســتکس 
انجام  شــرط های آنها هم می توانیم 

دهیم.
دکتر فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادي و 
دارایي ضمن بیان مطلب فوق در گفتگوی 
ویژه خبری شــبكه دو سیما با بیان اینكه 
این شــرط ها جدیــد نیســت و قبلا هم 
بوده اســت، گفت: بنابراین اصلا طرح این 

شرط ها هم شاید غیرضروری بوده باشد.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی تاکید کرد: 
شرط هایی که طرف اروپایی در اینستكس 
آورده جدیــد نیســت؛ کارهایی که طرف 
اروپایی در اینستكس خواسته را ما بدون 

شرط های آنها هم می توانیم انجام دهیم.
دکتــر دژپســند در ادامــه در خصوص 
وضعیــت اقتصادي کشــور گفت: از وضع 
متلاطــم عبور کرده و بــه اوضاع پرثبات 
رســیده ایم. اگرچه نیمه نخســت امسال 
اوضــاع اقتصادی کشــور متلاطم بود، اما 
دولت بــا تدابیر و درایت هــای بجا موفق 
به رفــع مداخله های مزاحم گونه شــد و 
توانست شــاخص های اقتصادی را کنترل 
کند. بــه گونه اي که نرخ تورم ماهانه را از 
8/6 درصد بــه 8/1 درصد کاهش داد که 
شهریور و مهر امســال این نرخ حدود 7 

درصــد بود، اما حالا به 2 درصد رســیده 
است.

وي در ادامه افزود: برخی رشــد اقتصادی 
را نگران کننــده عنوان می کردنــد، اما با 
توجــه به آمارهایی که از آغاز امســال در 
دست است، وضعیت اقتصادی کشور دیگر 
نگران کننده نیست. در ضمن آمار بیكاری 
هم طبق مستندات مرکز آمار طي ۹ ماهه 

نخست سالجاري کاهش یافته است.
وي همچنیــن گفت: تراز تجاری کشــور 
طي 10 ماهه نخســت امسال مثبت بوده 
اســت که البتــه دلیل آن فقــط کاهش 
واردات نبوده؛ بلكه صادرات ما نیز با همه 
مشكلات موجود رشد مثبتی داشته است. 

البته این وضعیت ایده آل نیست.
دکتــر دژپســند ادامــه داد: مــا باید از 
پیش بینی های اقتصادی علامت بگیریم و 
به دنبال تجهیز عوامل باشــیم تا بتوانیم 
بســتر افزایش سرمایه گذاری و استفاده از 
ظرفیت هــای خالی تولید را فراهم کرده و 

رشد اقتصادی را حاصل کنیم.
وي افزود: باید با هدایت نقدینگی، تورم را 
مدیریت کنیم. در مورد تراز تجاري هم اگر 
صادرات غیرنفتی ما بیشتر شود، می توان 
امیدوار بود که شرایط بهتری را پیش روی 
اقتصاد کشور شاهد باشیم؛ چراکه افزایش 
نرخ ارز برای واردات آسیب رســان و برای 

صادرات بسیار مفید است.

وزیر اقتصــاد و دارایي کشــورمان گفت: 
چشــم انداز را ما بایــد بســازیم. باید از 
حداکثر فرصت  ها اســتفاده و از هدر رفت 
منابع جلوگیــری کنیــم؛ در آن صورت 

می توان چشم انداز خوبی را متصور شد.
دکتر دژپســند در راســتای شفاف سازی 
اموال مــازاد بانک های کشــور نیز گفت: 
بانک هــا برخی از اموال خــود را به ناچار 
تملیــک کرده اند، اما دلیلــی ندارد که به 
ناچار آنهــا را نگهدارنــد؛ چراکه اصل بر 
بهبــود شــرایط و واگذاری اموال اســت. 
بــه همین دلیــل در فــاز اول اقداممان 
بــرای واگذاری اموال بانک ها، با رؤســای 
بانک های دولتی کشــور جلسه ای برگزار 

کرده و از آنها زمان گرفتیم.
وي ادامه داد: اموال تملیكی بانک ها از 70 
هزار میلیارد  تا 100 هزار میلیارد تومان 
برآورد می شــود. البته این ارقام مربوط به 
آبان ماه امسال می شود که با به روزرسانی 
آن حــدود 100 هــزار میلیــارد تومان 
محتمل تر است. ضمن آنكه برای فروش و 
واگذاری این اموال از پتانسیل بازار بورس 
اوراق بهادار و بورس کالا به صورت فروش 
بلوکی نیز اقدام می کنیم. امیدواریم که از 
طریق این عرضه 80 تا 100 درصد اموال 

بانک ها واگذار شود.
وي در خصوص تعداد اســتاندارد شــعب 
بانک ها در سراســر کشور گفت: با تدوین 

دكتر دژپسند وزير امور اقتصادي و دارايي؛

شروط اینستکس جدید نیست
چشم انداز و چالش های اقتصاد ایران

SPV
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سا سیســتم جدید بانكداری بــه دنبال آن 
هســتیم که میــزان مراجعه بــه بانک ها 
کاهش یابــد. بنابراین تعداد شــعب هم 
باید کاهش پیدا کند کــه این کاهش به 
سود نظام بانكی هســت؛ چراکه هزینه ها 
کاهش یافته و فعالان اقتصادی در فضای 

الكترونیكی فعالیت می کنند.
دکتر دژپســند افــزود: در حــال حاضر 
استاندارد تعداد شــعب بانک ها در کشور 
حدود 12 هزار شعبه است که در عمل با 
حدود 23 هزار شعبه مواجه هستیم. البته 
گاهی افزایش شعب توجیه اقتصادی دارد. 
گفتنی است برخی از بانک ها برای کاهش 
شعب همكاری نمی کنند. در این خصوص 
هم بررســی هایی داریم و هــر بانكی که 
فعالیت و همكاری بیشــتری در راستای 
کاهش شعبه داشته باشد؛ امتیاز بیشتری 

دریافت می کند.
وزیر اقتصاد در ادامــه گفت: مالیات ابزار 
ســرکوب فعالیت هاي اقتصادی نیســت. 
مالیات یک ابزار سالم ســازی دولت است، 
اما این ابزار می تواند وسیله ای برای تعدیل 
فاصله طبقاتی باشد. همچنین فرارمالیاتی 
انكارناپذیر است. رقم این اتفاق در کشور 
حدود 25 هزار میلیارد تومان برآورد شد. 
البته برای به حداقل رساندن فرار مالیاتی 
راه های گوناگونی را در پیش گرفته ایم که 
اســتقرار کامل نظام جامع مالیاتی از آن 

دسته است.
دکتر دژپسند افزود: مذاکره با اتحادیه های 
صنفــی از دیگر راه های پیش روی ما برای 
کاهش فرارمالیاتی است. فعالان اقتصادی 
که بخشی از ســود خود را سرمایه گذاری 
می کنند معاف از مالیات خواهند بود. این 

یعنی دریافت مالیات به صورت هدف دار.
وزیر اقتصــاد در خصوص بازار ســرمایه 
کشــور گفت: بــه دنبال رفــع باگ های 
موجود در فضای الكترونیكی بازار سرمایه 
هســتیم. درباره نوســانات بعد از مهر ماه 
شاخص بورس هم باید گفت این رفتار در 
همه دنیا طبیعی اســت که در این میان 
استفاده از صندوق  های تثبیت می تواند به 

سهامداران کمک زیادي کند.
وی در خصــوص وضعیت صندوق تثبیت 
هم گفت: قرار اســت مبلــغ قابل توجهی 
در دو قسمت به این صندوق تزریق شود 
که در این خصوص صندوق توســعه ملی 
کمک شایانی داشته است. دکتر دژپسند 
پایگاه های  از  یكــی  بــورس  تصریح کرد: 

تامین مالی کشور محسوب می شود.
وزیر اقتصاد گفت: در روند بحث واگذاری 
تیم هــای قرمز و آبی پایتخت نیز اتفاقاتی 
شــكل گرفته اســت. پیش از این امكان 
واگذاری وجود نداشــت، اما طي ماه های 
اخیر منتظر شــیوه های جدیــد واگذاری 

هســتیم و به دنبال آن هســتیم که این 
انتظار تا پایان امسال به سر رسد.

ثبات بازار ارز مهمتر از کاهش نرخ ارز
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی همچنین 
گفت: ثبــات ارز از کاهش نرخ ارز مهمتر 
اســت؛ بنابراین دولت هم بر همین اساس 
طي چند ماه اخیر بر ثبات نرخ ارز متمرکز 

شد.
دکتر دژپســند در نشســت هم اندیشــی 
بــا کارآفرینان جوان که با حضور ســورنا 
ستاری معاون علمی وفناوری رئیس جمهور 
برگزار شــد افــزود: دولت با ایــن اقدام، 
نوســانات را بــه حداقل رســاند و بانک 
مرکزی با مدیریت قابل قبولی که داشت، 
بدون سرکوب بازار ارز، این بازار را کنترل 

کرد.
وزیــر اقتصاد با بیان اینكه ما در شــرایط 
خاصی هستیم افزود: در شرایط ثبات قرار 
داریم و امیدوارم زمینه های کاهش نرخ ارز 
نیز فراهم شود. اما با توجه به اینكه ما هنوز 
از نظر سیاســی به بلوغ کافي نرسیده ایم، 

 منافع ملی را فدای سیاسی کاری می کنیم.
دکتر دژپســند همچنین با بیــان اینكه 
تغییــرات  و  نوســان در سیاســتگذاری 
زیاد بخشــنامه ها به هیچوجه خوشــایند 
نیســت، خطاب به کارآفرینان گفت: اگر 
در رابطه با بخشــنامه ای مشكل داشتید 
و مزاحمتــی در کارتــان ایجاد شــد، به 
ما اعــلام کنید تا اقدامــات لازم را برای 
 حذف بخشــنامه های مزاحم انجام دهیم.
وی ادامه داد: ما همیشــه باید شــرایطی 
را داشته باشــیم که به تاب آوری برسیم. 
اگر تكانه ای بر ما وارد شــد، باید بتوانیم 
از پــس آن بــر بیاییم. البتــه این حرف 
من لزوما به این معنا نیســت که طی دو 
سال آینده با ســختی های زیادی مواجه 
خواهیم شــد؛ بلكه حرف من این اســت 
 که باید تاب آوری خــود را افزایش دهیم.
وزیر اقتصاد افزود: ترامپ می خواهد ایران 
را به زانو درآورد؛ این در حالی اســت که 
دســتاورد انقلاب اســلامی »اســتقلال« 
بوده اســت و آمریكا به دنبال وارد کردن 
خدشه به استقلال ماست. ما نمی خواهیم 

به راحتی ثمره 40 ســاله خود را از دست 
بدهیــم. در نتیجه اگر به درســتی تدبیر 
 کنیم؛ به مرحله شــكنندگی نمی رســیم.

دکتر دژپسند ادامه داد: صادرات غیرنفتی 
ما از مــرز 36 میلیارد دلار گذشــت که 
اگر تلاش کنیــم ارز حاصل از صادرات را 
برگردانیــم؛ قطعا کمــک قابل توجهی به 
اقتصاد کشــورمان خواهد شد. وی گفت: 
می خواســتند صادرات نفت مــا را صفر 
کننــد که این اتفــاق نیفتاد و انشــاءالله 
در آینــده هم اتفاق نخواهــد افتاد.  البته 
در شــرایط گل و بلبل نیســتیم، اما در 
شــرایطی هســتیم که بتوانیــم پایداری 
 خود را در مقیاس مناسب تداوم بخشیم.
وزیــر اقتصاد در ادامه به ســرمایه گذاری 
خارجی اشــاره کــرد و گفت: مــا برای 
ســرمایه گذاران خارجی فرش قرمز پهن 
کرده ایــم و البتــه بــرای کارآفرینــان و 
ســرمایه گذاران داخلی نیز فرش دیگری 
پهن خواهیم کرد؛ زیرا کارآفرینان داخلی 
می توانند سرمایه گذاران خارجی را جذب 

کنند.
وی خطاب به کارآفرینان گفت: مشكلات 
شــما را حل می کنیم و اگر مشكل قانونی 
داشتید، به ما اعلام کنید تا مجوز قانونی 
بگیریم. لازمه تحول اقتصاد ایران دستیابی 
به رشــد بالاست که برای این مهم باید از 
 سرمایه خارجی و فناوری  نوین بهره ببریم.
وزیــر اقتصاد بــا بیان اینكه چشــم انداز 
را خودمان درســت می کنیــم افزود: این 
جمله که باید اقتصــاد را بدون نفت اداره 
کنیــم را قبول ندارم؛ بلكــه من می گویم 
باید اقتصادی داشــته باشیم که مبتنی بر 

»بودجه نفتی« نباشد.
دکتر دژپسند افزود: نفت وگاز ظرفیت های 
کشور هستند و ما با توسعه این ظرفیت ها 
می توانیــم پلكان عروج کشــور را فراهم 
کنیم. ما دولتمردان باید گام های اساسی 

در این مسیر برداریم.
وی اضافه کرد: اگر این عزم وجود داشته 
باشد، چشم انداز خوبی خواهیم داشت و با 
یک عقل جمعی مناســب می توان پلكان 
کــرد. طــی  ســرعت  بــا  را   ترقــی 

وزیر اقتصاد گفت: ما باید »پیش آگاهی« 
را در اقتصاد ایران جا بیندازیم؛ چراکه این 
مســاله به رانت زدایی و افزایش شفافیت 
کمــک می کند. اگــر دولت قرار اســت 
تصمیمــی را در هر موردی بگیرد، باید از 
قبــل ایــن موضــوع را اعلام کنــد. وی 
همچنین به صندوق مكانیزه فروش اشاره 
کــرد و افزود: صندوق مكانیزه فروش یک 
تحــول در نظام مالیاتی مــا ایجاد خواهد 
کرد و به شــفافیت کمک زیادی می کند. 
البته موضوع صندوق مكانیزه در حال طی 

کردن مراحل نهایی در مجلس است.

مالیات ابزار سرکوب 
فعالیت هاي اقتصادی نیست. 
مالیات یک ابزار سالم سازی 

دولت است، اما این ابزار 
می تواند وسیله ای برای 

تعدیل فاصله طبقاتی باشد

SPV
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نســبت به SPV )کانال مالي ایران و اروپا( 
و جدیت اروپایی ها خوشــبین هستم. این 
احســاس من است و فکر می کنم اروپایی ها 
این کار را به ســرانجام برسانند تا برجام را 

حذف کنند.
دکتــر عبدالناصر همتی رئیــس کل بانک مرکزی 
با حضور در اســتودیو شــبكه خبر و با بیان اینكه 
بانک مرکــزی ارز فراواني دارد و بانک ها می توانند 
ریال را با ارز بانک مرکزی تهاتر کنند، در خصوص 
SPV  )کانــال مالی ایران و اروپا( گفت: مشــكل 
اروپا این است که نگرانی هایی از آمریكایی ها دارند 
که مبادا فشــارهای زیادی به آنها وارد کند. یكی از 
مســئولان اروپایی حتی این ســوال را از ما مطرح 

می کرد که چطور این مكانیزم را راه اندازی کند.
وي در ادامه افزود: اولا اینكه ما برنامه ریزی های خود 
را بــدون توجه به این کانال مالی تدارک دیده ایم و 
تمام فضاهایی که با ما مبادلات ارزی داشــته اند را 
باز کرده ایم که شامل عراق، افغانستان، چین، کره 
و هند است و به خوبی می دانیم چه میزان ارز وارد 

کشور می شود و ما کانال های مالی خود را داریم.
دکتــر همتی گفت: البته من نســبت به SPV و 
جدیت اروپایی ها خوشبین هستم. این احساس من 
است و فكر می کنم اروپایی ها این کار را به سرانجام 

برسانند تا برجام را حذف کنند.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با بیان اینكه اضافه 
برداشــت بانک ها به 50 هزار میلیارد تومان رسیده 
است، وضعیت ذخایر اسكناس ارز را مطلوب ارزیابي 

کرد و گفت: ابرتورم نخواهیم داشت.
وي با تشریح آخرین وضعیت بازار ارز و سیاست های 
پولی وبانكــی گفت: امروز با افتخار می گویم توطئه 
ارزی علیــه ایــران رخ نداد و به ســمت پایداری 
رخدادهای اجتماعی و اقتصادی آن پیش می رویم 
و بــر قدرت بزرگ جهانی که با تمام ابزار به جنگ 
انقلاب اســلامی رفته اســت؛ فائق آمده و اکنون بر 

نوسانات بازار ارز غلبه کرده    ایم.
وی افــزود: به نظرم بســیاري از افــراد از وضعیت 
موجود اطلاعي ندارند، اما برنامه های وسیعی داریم 
و کارهای خوبی انجام شده است و به مردم خلاف 
واقع نگفته ایم. اکنون وضعیت ارزی کشور و حجم 

ذخایر اسكناس خوب است.
دکتــر همتــی با بیان اینكه وضعیــت خوبی را در 
ذخایــر اســكناس ارزی در کشــور داریم گفت: 
برنامه ریزی های ما برای یكي دو ماه نیست؛ اگرچه 
در مقاطعی مشــكلاتی پیش آمد، امــا امروز این 
موضوع حل شــده و نقل وانتقــالات ارزی روان تر 
انجام می شــود. به گونه اي که قطع واردات نفت در 
مقطعی وقفه ای را در دریافت ارز ایجاد کرد، اما ما 
ده ها میلیارددلار ارز فعال در خارج از کشور داریم 

که قابل استفاده است.
وی ادامه داد: با روندی که پیش می رود، سنگ اندازی 
دشــمنان کمک خواهد کرد تا به اقتصادمقاومتی 

دست یافته و بودجه نفتی را کاهش دهیم.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینكه در شرایط فعلی 
تكیه بر تولیدات داخلی بیشــتر خواهد شد، گفت: 

در ایــن صورت نتایج بهتری برای رفاه مردم فراهم 
خواهیم کرد.

 برخی صادرکنندگان عادت کردند 
ارز را به کشور نیاورند

دکتر همتی در مورد بازگشت ارز حاصل از صادرات 
نیز افزود: برخی از صادرکنندگان عادت کرده بودند 
کــه ارز را به کشــور نیاورند که مــا از آنها گله مند 
هســتیم. اما با تعاملاتی که اخیرا با تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان داشــتیم، بسیار امیدواریم و حتما 
جریان ورود ارز به کشــور بیشتر خواهد شد. البته 
بــا همه این احوال نزدیــک به ۹.2میلیارد دلار ارز 
صادراتی را از سمت صادرکنندگان دریافت کردیم 
که این رقم به نظر من کم است و می تواند بهتر شود، 
اما با توافقاتی که با صادرکنندگان داریم، روند ورود 

ارز بیشتر خواهد شد.
مخالف واردات بدون انتقال ارز هستم

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینكه به شدت مخالف 
واردات بدون انتقال ارز هستم، گفت: اگر واردات از 
سمت ارز صادراتی تامین می شود، ارز باید به کشور 
برگشــته و براساس اولویت ها واردات صورت گیرد. 
پــس بدون انتقال ارز یكی از روش های نادرســت 
است و مدیریت ما در سیستم ارز را به هم می زند.

دکتر همتی اظهارداشــت: واردات بدون انتقال ارز 
برای خودرو را مورد مخالفت قرار دادم و به محض 
اینكــه در دولت این مصوبه پیش از مخالفت ما به 
تصویب رســید، فشار مضاعفی به بازار ارز وارد شد 

که با مخالفت ما این فشار کم تر شد.

رئيس كل بانك مركزي تاكيدكرد:

 برنامه ریزی های انتقال مالــی را 
بدون توجه به SPV تدارک دیده ایم

اضافه برداشت ٥٠ هزار میلیارد تومانی بانک ها از بانک مرکزی

SPV
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سا دکتر همتی با اشاره به مذاکرات خود با کمیسیون 
تلفیــق بودجــه ۹8 گفت: موضــوع واردات بدون 
انتقال ارز از دســتور کمیسیون تلفیق خارج شد؛ 
پس واردات بدون انتقال ارز یک فشار بر روی منابع 

ارزی است که ما با آن مخالف هستیم.
رئیــس کل بانک مرکزی با بیان اینكه اگر صادرات، 
ارزی به کشــور برنگرداند به معنای خروج سرمایه 
است، افزود: اگر مصالح ملی را در نظر بگیریم، باید 
تمام مبادی ورود و خروج ارز کنترل شود.  به همین 
دلیل هماهنگی های لازم با صرافی ها انجام شــده 
اســت. این در شرایطی است که صادرات ریالی نیز 
اگرچه کالا را از کشور خارج می کند، اما ممكن است 
ارز آن به کشورهایی مثل کانادا برود؛ در حالی که 

باید این ارز به کشور برگردد.
وی ادامه داد: مرداد و شــهریور که دو ماه ســخت 
برای من بود و خواب درست و حسابی نداشتم، فكر 
می کردم فشار سنگینی به مردم وارد شده و سختی 
زیادی ایجاد کرده اســت. بنابراین باید ترمز سقوط 
ارزش پول ملی را می کشــیدیم؛ به خصوص اینكه 
ترامپ نیز در همان دوره مردم را تحریک می کرد. 
پس در این شــرایط تنها نمی توانستیم اقتصاد را با 
ارز کنترل کنیم؛ چراکه ســفته بازی از طریق ریال 
بــازار ارز را تحــت تاثیر خود قرار داده بود؛ بنابراین 

دستگاه های پوز را محدود کردیم.
دکتر همتی اظهارداشت: هیچ کجای دنیا چک های 
تضمینی 10 میلیارد دلاری وجود ندارد؛ در حالی 
که 8 هزار میلیارد تومان ارزش چک های تضمینی 
کشور بود که ما آنها را ساماندهی کردیم. در اینجا 
لازم است از شورای هماهنگی سران قوا تشكر کنم 

که قوت قلب دادند تا این کارها را انجام دهیم.
خرید ارز در هرات، سلیمانیه و کانادا 

پول ملی ما را هدف قرار داد
رئیــس کل بانک مرکزی با بیــان اینكه در مهرماه 
عملیات سفته بازانه در تراکنش های بانكی صورت 
مي گرفت، تصریح کرد: خرید ارز در هرات ، سلیمانیه 
و حتی کانادا متاســفانه ارزش پول ملی ما را هدف 
قرار داد که با تدبیر بانک مرکزی این موضوع برطرف 
شد. این در شرایطی است که تراکنش ها و چک های 
تضمینی عمده حمله سفته بازانه به اقتصاد و بازار ارز 
کشور را صورت داده بودند که این موضوع خارج از 
کنترل ما بود، اما اکنون با مجموعه تدابیری کنترل 

شده است.
 نقدینگی انباشته را 

یک شبه نمی توان کنترل کرد
وی در خصوص اصلاح نظام بانكی نیز گفت: من زیاد 
اظهارنظر نمی کنم و جاهایی که اظهارنظر می کنم 
حتما حرفی برای گفتن دارم. سیاست های پولی و 
بانكی بســیار حساس است و اگر تصمیمی گرفته 
می شــود، باید بر مبنای کار کارشناســی باشد. در 
همین راستا با دستور مقام معظم رهبری کارگروه 
کنترل نقدینگی تشــكیل شــد؛ البتــه نقدینگی 
انباشــته را یک شبه نمی توان کنترل کرد. اما باید 
توجه داشــت ناترازی بانكی کشور به سرعت قابل 
اصلاح نیســت و گام به گام در حال پیشــرفت آن 
هستیم. ما باید هدف گذاری خود را کنترل تورم قرار 
دهیم؛ چراکه بر اساس آن می توان از طریق ابزارهای 
سیاســت های پولی که مهمترین آن عملیات بازار 
باز است، نرخ سود را تعیین کرد. بنابراین اقدامات 

مهمی را در بخش پولی در دســتور کار داریم که 
یكی از آنها تبدیل ســود سپرده های کوتاه مدت از 
روز شــمار به ماه شمار است که سیاست سپرده ها 

را کاهش می دهد.
راه اندازی بازار متشکل ارزی 

دکتر همتی افزود: صرافی ها از طریق ســامانه سنا 
نــرخ ارز معاملاتــی خود را ثبت می کنند، اما هنوز 
بازار متشكل ارزی نداریم که البته این بازار به زودي 
راه اندازی خواهد شد و از آن طریق می توان بازاری 
داشــت تا خرید و فروش اســكناس بین بانک ها و 

صرافی ها صورت گیرد.
فساد در کشور زیاد است

رئیس کل بانک مرکزی گفت: سامانه رفع تعهد ارزی 
واردکنندگان به دستور رئیس  جمهور طراحی شد و 
اکنون می دانیم باید هر تامین ارزی که برای واردات 
صورت می گیرد؛ به صورت روزانه بر روی این سامانه 
ثبت شــود. باید بپذیریم که رانت خواری در کشور 
زیاد اســت و باید برای آن فكر اساسی کرد. اکنون 
من بیشتر مطلع شدم که فساد در کشور خیلی زیاد 
اســت و باید سیســتم دولتی و قضایی کشور با هم 
متحد شــوند تا این معضل که مثل خوره به جان 

اقتصاد افتاده است را حل کنیم.
وی تاکید کرد: رفع فســاد باید دغدغه همه باشد؛ 
این در حالی اســت که هم اکنون رقم های فســاد 
ارزی کم نیست. بنابراین با سامانه هایی که طراحی 
کرده ایم؛ این معضل بزرگ را حل خواهیم کرد. این 
در شــرایطی اســت که اقتصاد ما دچار یک شوک 
اقتصادی ناشــی از طرف عرضه اســت که یكی از 
راه هــای کوتاه مــدت برای اینكه این شــوک را  به 
حداقل برســانیم؛ این است که کالاهای اساسی را 

با قیمت مناسب به دست مردم برسانیم.
به دلیل عدم نظارت، کالاهای اساسی با نرخ 

4200 تومان به دست مردم نرسید
دکتــر همتی افزود: اینكه در کنار توزیع ارز 4200 
تومانی به دلیل عدم نظارت کالا به نرخ مناســب به 
دست مردم نرسید؛ یک معضل بزرگ است و دولت 
در ســتاد اقتصادی خود این موضوع را مدنظر قرار 
داده و یكی از دغدغه های دولت نیز این اســت که 

دلار 4200 تومانی کاملا به دست مردم برسد.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینكه ســپرده های 
ریالی مبتنی بر ارز هنوز اجرایی نشــده و مردم به 
جای اینكه بروند ارز بخرند، می توانند سپرده ریالی 
مبتنی بر ارز داشــته باشــند تا دغدغه خرید ارز از 
کوچه را نداشــته باشند گفت: البته ریسک آن نیز 

برای خود مردم است.
استفاده از ارزهای نفتی باید متوقف شود

رئیس کل بانک مرکزی در خصوص لوایح چهارگانه 
پالرمو و FATF نیز گفت: یكی از شرایط بانک های 
دنیا این است که به FATF بپیوندیم. صادرات نفت 
ما اکنون بالای یک میلیون بشكه است و ژاپن نیز 
به جمع خریداران نفت ایران اضافه شــده است. ما 
نگرانی از بابت ورود ارز نداریم، اما سیاســت ما این 
است که استفاده از ارزهای نفتی باید متوقف شود. 
من نســبت به این روند خوشبین هستم و دشمن 
می خواســت ضربه سختی به مردم وارد آورد که ما 

آن را خنثی کردیم.
دکتر همتی گفــت: تمام تلاش روزمره دولت این 
است که تاثیر منفی تحریم ها را به حداقل برساند، 

امــا به هر حــال جنگ اقتصــادی داریم و برخی 
فكر می کنند که هنوز هم باید ماشــین های مدل 
بــالای خارجی وارد کــرده و در خیابان ها جولان 
دهنــد؛ در حالی که اکنون باید این روند را متوقف 
کنیم. همانطور که کشــورهایی مثل آلمان و چین 
تجربه هایی را در این خصوص داشــته اند. موضوع 
حائز اهمیت اینكه تا کی باید وابســته به صادرات 

نفت باشیم تا زندگی خود را بگذرانیم؟
رئیس کل بانک مرکــزی گفت: اکنون واقعا جنگ 
اقتصــادی در پیش داریم. ما نباید عادی فكر کنیم 
و بــه تدریــج روزهای محكم و خوبــی را پیش رو 

خواهیم داشت.
 حذف 4 صفر از پول ملی

اولویت اصلی بانک مرکزی نیست
وی در خصوص حذف 4صفر از پول ملی نیز گفت: 
اولویت اصلی بانک مرکزی حذف 4صفر از پول ملی 
نیست، اما ما در کنار سایر کارهای خود این موضوع 
را هم پیگیری خواهیم کرد. این در حالی است که 
مســكوکات کشــور ارزش فلزی بالاتری نسبت به 
ارزش مالی پول ها دارند. بنابراین اگر حذف صفرها 
صورت گیرد، یک عملیات حســابداری انجام شده 
است، اما این یک فرآیندی دارد که دولت باید بررسی 
لازم را در آن خصوص صورت دهد. دولت باید آن را 
بپذیرد و سپس به مجلس برود، اما اجرای آن حداقل 
2 ســال به طول می انجامد تا اسكناس های جدید 

جایگزین اسكناس های قدیمی شوند.
رئیــس کل بانک مرکزی افزود: مــا هزینه  زیادی 
بــرای چاپ اســكناس نخواهیم کرد. 500 تومانی 
که از سوی بانک مرکزی به صورت مسكوک ضرب 
می شود؛ 400 تومان برای بانک مرکزی هزینه دارد 
و این روند قابل ادامه نیســت. در حالی که مســائل 
تورمی را هم لحاظ خواهیم کرد، اما این نافی اخذ 

مصوبه از مجلس نیست.
دکتر همتی ادامه داد: بجز بانكی ها، هیچ کس واحد 
پــول را ریال نمی گوید. پس پــول ریال در مقابل 
ارزهــای دیگر دنیا ارزش پائینی دارد که این یعنی 

ارتباط بین المللی ریال هم کاهش یافته است.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: هر نظر کارشناسی در 
ایــن خصوص را می پذیریم. ما فكر می کنیم حذف 
4صفر ارزش صوری ریال را در مقابل ارزهای دیگر 
دنیا بهبود می بخشــد؛ بنابراین بــا قدرت، دقت و 

جدیت این موضوع را اجرایی خواهیم کرد.
وی افــزود: برخی فكر می کردند ارزش پول ملی به 
شدت سقوط کرده و تورم افسارگسیخته بر کشور 
حاکــم خواهد بود؛ این در حالی اســت که همین 
نقدینگی ۹ ماهه ابتدای امســال نسبت به اسفند 
ســال قبل رشــدی نداشــته و ما کنترل کامل بر 
روی نقدینگی داریم. البته اضافه برداشــت بانک ها 
از بانک مرکــزی 55 هزار میلیــارد تومان بوده که 
اکنون به 50 هزار میلیارد تومان رســیده است، اما 
لازم نیست تک تک برنامه ها را بگوییم؛ بلكه مردم 

باید نتیجه را ببینند.
دکتر همتی اظهارداشت: تورم ما تورم افزایش تقاضا 
نیســت؛ بلكه ناشی از شوک عرضه است؛ بر همین 
اساس باید شرایط را منطقی دید. این در حالی است 
که در بانک مرکزی به روی اقتصاددانان باز است و 
هر ماه جلسات متعددی با اقتصاددانان طیف های 

مختلف برگزار می شود.
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ســه کشور اروپایی که از امضا کنندگان پیمان 
هسته ای سال 2015 ایران هستند طی ماه های 
اخیر روی سیســتمی جدیــد کار کردند تا با 
راه انــدازی آن شــرکت های اروپایی بتوانند 
بدون قرار گرفتن در معرض تحریم های آمریکا 
به معاملات تجاری و ســرمایه گذاری در ایران 
ادامه دهند. این سیستم که شبیه یک سیستم 
مبادلات پایاپای است از سوی فرانسه، آلمان 
و انگلستان شکل گرفته و قرار است از طریق 
آن شرکت های اروپایی، خارج از سیستم مالی 
ایالات متحده عمل کنند. با این سیستم، آنها 
به طور مستقیم مبادلات مالی با ایران نخواهند 
داشــت در نتیجه آمریــکا نمی تواند آنها را 

مجازات کند.
این اقدام با سیاست های ترامپ علیه ایران یعنی اعمال 
حداکثر فشار بر این کشور مغایر است. ابزار پشتیبان 
مبادلات تجاری که در اصل یک نهاد مالی است؛ یک 
کانال پرداخت را مدیریت می کند که میانجی واردات 
ایران و صادرات اروپاســت. در بیانیه ای مشترک که 
از ســوی سه کشــور اروپایی یعنی آلمان، فرانسه و 
انگلســتان منتشر شد، آمده است: »اینستكس طبق 
بالاترین استانداردهای بین المللی در حوزه مبارزه با 
پولشویی و تامین مالی تروریسم عمل می کند و در آن 
ملاحظات ســازمان ملل رعایت می شود.« این بیانیه 
نشان می دهد که اروپایی ها مایل نیستند آمریكا را به 

واکنش تشویق کنند.
ماه مه ســال گذشته آمریكا از پیمان هسته ای سال 
2015 ایران خارج شد و ترامپ تحریم های جدیدی 
علیه این کشــور اعمال کــرد. طی ماه های اخیر این 
ســه کشــور اروپایی به همراه چین و روسیه تلاش 
کردنــد که این پیمان را حفظ کنند؛ به باور آنها این 
یک پیمان موثر بوده که برنامه های هســته ای ایران 
را محدود کرده است. سخنان وزیر خارجه انگلستان 
درباره ابزار جدید حائز اهمیت است. وي گفته است: 
»راه اندازی سیســتم جدید نشــانه آشكار و عملی از 
تعهد کامل ما به پیمان هسته ای سال 2015 با ایران 
اســت؛ البته تا زمانی کــه ایران به این پیمان پایبند 
باشد. کانال جدید پرداخت، مبادلات تجاری مشروع 
بین شرکت های اروپایی با ایران را تسهیل می کند.« 
وزیر خارجه آلمان نیز پس از اعلام راه اندازی این ابزار 
گفت: »ما نشــان دادیم که صرفا درباره حفظ پیمان 
هسته ای سال 2015 حرف نمی زنیم؛ بلكه امكانی را 
فراهم می کنیم تا مبادلات تجاری امكانپذیر شــود. 
این پیش شــرطی است برای ما تا به تعهدات خود در 
پیمان هســته ای سال 2015 عمل کنیم و بتوانیم از 
ایران بخواهیم برنامه هسته ای خود را به سمت تولید 

سلاح هسته ای پیش نبرد.«
اظهارنظرهای مقامات ســه کشور اروپایی و مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا به شكلی بود که سبب 
واکنش تند آمریكا نشــود. در حــال حاضر مقامات 
آمریكایــی ترجیــح می دهند بر رونــد امور نظارت 
داشــته باشند تا مشخص شود ســازوکار جدید چه 

تاثیری بر تحریم های اعمال شــده علیه ایران خواهد 
داشت. وزارت امور خارجه آمریكا در یک بیانیه اعلام 
کرده اســت: »همانطور کــه رئیس جمهوری گفته 
شــرکت هایی که در فعالیت های مشــمول تحریم با 
ایران مشــارکت داشته باشند؛ با ریسک های مختلف 
از جمله دسترسی نداشتن به سیستم مالی آمریكا و 

از دست دادن بازار این کشور مواجه خواهند بود.«
سه کشور اروپایی اعلام کرده اند که تمامی زمینه های 
لازم از جملــه زمینه هــای فنی و حقوقــی را برای 
عملیاتی شــدن این سازوکار فراهم خواهند کرد، اما 
در اینجا باید به یک نكته توجه کرد و آن اینكه کانال 
پرداخــت جدید بر مبادلات کالاهایی تمرکز دارد که 
در حال حاضر مشمول تحریم های آمریكا نیستند و 
این حداقل کاری بوده که اروپایی ها می توانستند برای 

حفظ پیمان هسته ای ایران انجام دهند.
بسیاری از شرکت های بزرگ اروپایی که پس از انعقاد 
پیمان هسته ای یاد شده به ایران وارد شده بودند؛ طي 
ماه های اخیر از آن خارج شده اند و دولت های سه کشور 
اروپایی امیدوارند ســازوکار جدید این شرکت ها را به 
حضور مجدد در بازار ایران تشویق کند و این شرکت ها 
به فعالیت تجاری با ایران در حوزه هایی که مشــمول 
تحریم آمریكا نیســتند، بپردازنــد. اما درباره تحقق 
یافتن این امر تردیدهایی وجود دارد و حتی اگر این 
شرکت ها در مسیر یاد شده قرار گیرند، باز تحریم های 
آمریكا علیه ایران را نقض نكرده اند. این بدان معناست 
که فشــار بر ایران در حوزه مبادلات تجاری مشمول 
تحریم های آمریكا باقی خواهد ماند. برای مثال عضو 
هیات مدیره فدراســیون صنایع آلمان از آغاز به کار 
سازوکار جدید استقبال کرده، اما نسبت به موثر بودن 
آن ابراز تردید کرده و گفته است: »هنوز سوالات اصلی 
و مهمي پاســخ داده نشده است. ابزار جدید به بخش 
نفت وگاز ایران که مورد تحریم است، وابسته است و 

ایجاد روابط تجاری بلندمدت به معنای قرارگرفتن در 
معرض ریسک های بزرگ است.« برخی کارشناسان 
معتقدند غیر از سه کشور آلمان، فرانسه و انگلستان؛ 
دیگر کشــورهای عضو اتحادیه اروپا نیز به این کانال 
پرداخت خواهند پیوست، اما تصور اینكه اروپا در حال 
حرکت در مسیری مغایر با مسیر آمریكاست، درست 
نیست. وزیر خارجه بلژیک در واکنش به آغاز به کار 
ابزار پشتیبان مبادلات تجاری گفت: »از حفظ پیمان 
هســته ای ایران حمایت می کنیم. مهمترین موضوع 
این اســت که به همتایان آمریكایی نشــان دهیم در 
حوزه  مجموعه ای از موضوعات از جمله موشــک های 
بالســتیک و نقش ایــران در منطقه بــا طرف های 
آمریكایی همراه هستیم، اما در حوزه پیمان هسته ای 

ایران با آنها اختلاف نظر داریم.«
به نظر می رسد تنها با گذشت زمان و مشخص شدن 
واکنش های ایران، اتحادیه اروپا، آمریكا و شرکت های 
اروپایی می توان به میزان اثرگذاری ابزار جدید پی برد. 
در حال حاضر تردیدهای جدی درباره تاثیر این ابزار 
در رفع اختلافات بین ایران و اتحادیه اروپا وجود دارد 
و یک دیدگاه بدبینانه این اســت که اینستكس یک 
حرکت نمادین برای حفظ ایران در پیمان هســته ای 
است. اما در این میان ایران خواهان بهره مندی کامل 
و عملی از پیمان هسته ای سال 2015 است و اگر این 
انتظار تامین نشود، طي ماه های آینده تنش هایی در 
روابط دو طرف به وجود خواهد آمد. اروپایی ها تاکید 
کرده اند که این ابزار در ابتدا برای تســهیل مبادلات 
تجاری در حوزه مواد غذایی، دارو و تجهیزات پزشكی 
مورد استفاده قرار خواهد گرفت. البته گستره استفاده 
از آن می تواند بیشــتر هم باشــد.  پیش از این ابزار 
ســازوکار ویژه نامیده می شــد و هدف آن دور زدن 
تحریم های آمریكا و تســهیل مبادلات تجاری ایران 
با کل جهان بود. اما اکنون آنچه راه اندازی شده حتی 
شامل کل کشورهای اروپایی نیز نیست. در سازوکار 
کنونی خرید نفت از ایران تضمین نشده و شامل دیگر 

کشورها از جمله روسیه و چین نیست.
اینستكس در فرانسه به  عنوان یک شرکت با سرمایه 
3 هزار یورو ثبت شــده و رئیس آن مدیر پیشــین 
کامرتس بانک آلمان است. برنامه اولیه اروپا این بود 
که ایران را قانع کند تا در ازای فروش نفت به اروپا، از 
اتحادیه اروپا کالا بخرد. اکنون به دلیل تحریم ها میزان 
خرید نفت اروپا از ایران بســیار کم اســت و سازوکار 
راه اندازی شــده صرفا برای شــرکت های کوچک و 
متوســط مناسب است؛ چراکه شــرکت های بزرگ 
اروپایی عموما روابط گســترده مالی با آمریكا دارند و 
مایل نیستند در معرض خطر تحریم های این کشور 
قرار گیرند. در هر حال سرنوشت مبادلات تجاری ایران 
با اروپا در آینده مشخص خواهد شد. به احتمال زیاد 
در روند مذاکرات آتی بین دو طرف تغییراتی در این 
مبادلات به  وجود خواهد آمد. اگر سازوکار جدید مورد 
استقبال دیگر کشورهای عضو اتحادیه اروپا قرار گیرد 
و شــرکت های اروپایی ریسک بالاتری بپذیرند؛ این 

سازوکار می تواند گسترش یابد و موثر واقع شود.

كانال ويژه مالي اروپا؛ 

سیاست واقعی 
یا نمادیــن؟

SPV
دیوید رایزینگ
واشنگتن پست
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رهبران سه کشور اروپایی امضاء کننده 
پیمان هسته ای ایران که پس از خروج 
آمریکا از ایــن پیمان و اعمال مجدد 
خشمگین  کشــور  این  علیه  تحریم 
شــده بودند؛ وعده دادند راهی برای 
قادر کردن ایران بــه انجام مبادلات 
تجاری با جهان بیابند و پس از ماه ها 
برای  تلاش، سرانجام یک ســازوکار 
شــده  راه اندازی  وعده  این  به  عمل 
است. اما این ســوال مطرح است که 
آیا کسی از این سازوکار که یک کانال 
استفاده  است؛  غیرمستقیم  پرداخت 

خواهد کرد؟
پاسخ این سوال بسیار مهم است؛ چراکه 
اگر شــرکت ها تمایل به این کار نداشته 
باشــند، ایران از منافع حضور در پیمان 
هســته ای بهره مند نخواهد شد و در این 
حالــت تردیدهایی دربــاره ادامه حیات 
آمد.  خواهد  وجــود  به   یادشــده  پیمان 
ســازوکار جدید کــه به »اینســتكس« 
شهرت یافته است، این امكان را می دهد 
بدون دلار و تراکنش در سیســتم مالی 
آمریكا؛ مبادلات تجاری بین ایران و اروپا 
انجام شود. البته این امید وجود دارد که 
اســتفاده نكردن از دلار و سیستم مالی 
احساس  آمریكا ســبب شود شــرکت ها 
 اطمینــان کــرده و بــا ایــران همكاری 

کنند.
آلمان، فرانســه و انگلســتان یعنی ســه 
کشــوری که سیســتم جدید پرداخت را 
راه اندازی کرده اند؛ به همراه روسیه، چین 
و آمریكا امضاء کنندگان پیمان هســته ای 
ســال 2015 با ایران بودند و وعده دادند 
به تعهدات خود در این پیمان عمل کنند؛ 
اما ترامپ از ایــن پیمان که آن را بدترین 
پیمان تاریخ آمریــكا توصیف کرده، خارج 
نهادهای  اســت. در همین خصوص  شده 
اطلاعاتــی آمریكا به کنگــره اعلام کردند 
که  ایــران به تعهــدات خــود در پیمان 
هسته ای عمل کرده است، اما این تعهدات 
صرفــا بــه فعالیت های هســته ای مربوط 
می شود و شــامل مســائل دیگر از جمله 
ایران  فعالیت های  یا  موشكی  آزمایش های 
در منطقه خاورمیانه نمی شــود، اما ترامپ 
 گــزارش نهادهای اطلاعاتــی آمریكا را رد 

کرده است.
اروپایی نه مایلند دولت آمریكا  کشورهای 
را خشمگین کنند و نه مي خواهند مطابق 
خواست تهران عمل کنند. آنها صرفا مایلند 

ایران بــه باقی ماندن در پیمان هســته ای 
تشویق شــود؛ چراکه می دانند خروج این 
کشــور از پیمان یادشــده خطرات بزرگی 
برای منطقــه و جهان به دنبــال خواهد 
داشــت و ممكن است بین ایران از یک سو 
و اســرائیل و آمریكا از سوی دیگر جنگ 
درگیرد. البته اروپایی ها همچنین از رفتار 
ترامپ یعنی اعمــال تحریم علیه ایران که 
برای اقتصاد اروپا زیانبار است نیز ناراضی 

هستند.
اکنون پاســخ آنها به وضعیــت پیش آمده 
اینستكس است که در فرانسه ثبت شده و 
ابزار ویژه پرداخت محسوب می شود. ایران 
ســازوکار جدید را قدم نخست در اجرای 
تعهدات طــرف اروپایی توصیــف کرده و 
منتظر اجرای قدم های بعدی است. آمریكا 
که تلاش کرده بود اروپایی ها را از راه اندازی 
این سازوکار بازدارد؛ آن را بی تاثیر توصیف 
کرده اســت. ترامپ و مقامــات آمریكایی 
مایلند ایران به مذاکره بر سر توافقی جدید 
که شامل بسیاری از مسائل دیگر از جمله 
برنامه موشــكی این کشــور و عملكرد آن 
در منطقه باشــد، وادار شود. اروپایی ها نیز 
مانند آمریكا دربــاره این موضوعات نگران 
اما معتقدند درباره آن موضوعات  هستند، 
البته  باید مذاکرات جداگانه صورت گیرد. 
اروپایی هــا روابــط کاملا مثبت بــا ایران 
ندارند. در واقع کشــورهای اروپایی مایلند 
پیمان هسته ای ایران حفظ شود و همزمان 

به روش های دیگر موضوعات مورد نگرانی 
رفع شوند.

از این پس شــرایط پیچیده تر خواهد شد. 
تا قبل از اعلام ســازوکار جدید امیدواری 
درباره ایجاد یک سازوکار که تامین کننده 
خواســت ایران و طرف های اروپایی باشد، 
وجود داشت و اکنون ســازوکاری معرفی 
شــده کــه تنهــا شــرکت های کوچک و 
متوسط اروپایی که تعاملات مالی و تجاری 
قابل ملاحظه ای با آمریكا ندارند، می توانند 
از آن اســتفاده کننــد. البتــه مقامــات 
اروپایــی اعــلام کرده اند در ابتــدا تمرکز 
این ســازوکار بر کالاهای انسان دوســتانه 
 اســت که مشــمول تحریم هــای آمریكا 

نیست.
اکنون دو پرســش  حقوقدان ها می گویند 
مهــم وجود دارد که در آینده پاســخ آنها 
مشــخص خواهد شــد. نخســت آنكه آیا 
شــرکتی از این ســازوکار جدید استفاده 
خواهــد کرد یــا نــه؟ و دوم اینكــه آیا 
واشنگتن نســبت به این سازوکار واکنش 
نشــان خواهد داد؟ پاســخ این دو سوال 
برای آینــده منطقه خاورمیانه، روابط اروپا 
و آمریكا و ســلطه سیستم مالی آمریكا بر 
جهان بســیار مهم اســت. به  نظر می رسد 
اروپایی ها با راه اندازی این ســازوکار بسیار 
محتاطانــه عمل کرده انــد؛ بدین معنا که 
اکنون تنها کالاهای غیرتحریم  شــده قابل 
تجارت با ایران است و طي ماه های آینده 
با توجه به شــرایطی که در آمریكا وجود 
خواهد داشــت و موضع گیری های ترامپ؛ 
امكان تغییر عملكرد این سازوکار نیز وجود 
دارد. واکنش واشنگتن اهمیت بالایی دارد. 
تاکنون دولت آمریكا نشــان داده کاملا به 
اعمال حداکثر فشار بر ایران متعهد است و 
از تمامی راه های ممكن برای عمل به این 

تعهد استفاده می کند.
در مجموع می توان گفــت در حال  حاضر 
آنچه در آینــده رخ خواهــد داد تا اندازه 
زیادی مبهم اســت، اما اگــر موضع گیری 
آمریكا تغییــر نكند؛ اروپا برای تســهیل 
مبادلات تجاری ایــران فرصت هاي زیادي 
در اختیار نخواهد داشــت. آمریكا از ابتدا 
اعــلام کرده  بود که قصــد دارد ایران را از 
به درآمدهای  صادرات نفت و دسترســی 
نفتی محــروم کند؛ حال اگر اینســتكس 
نتواند این مشــكل ایران را حل کند، قدم 
بزرگی برای تامین خواســته این کشــور 

نخواهد بود.

دو معمـــای 
»اینستکــس«

SPV
استیون ارلانگر
نیویورک تایمز
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احمد توکلی عضومجمع تشخیص مصلحت نظام 
و نماینده ادوار مجلس شــورای اســلامی 
درباره ســازوکار مالی جدید اروپا موســوم 
بــه اینســتکس نامــه ای را خطــاب به 
و  مصلحت نظام  اعضای مجمع تشــخیص 

نمایندگان مجلس نوشته است.
متن این نامه به این شرح است:

اعضای محترم مجمع تشخیص مصلحت نظام
نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامي؛

این روزها اروپا دو موضع گیری رســمی در ارتباط با 
ایران داشته است. این مواضع و واکنش وزارت خارجه 
نگران کننده و مغایر با منافع ملی است؛ چون مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و مجلس شورای اسلامی در 
 FATF حال تصمیم گیری پیرامون لوایح مربوط به
اســت؛ لذا همه تحرکات در غرب در این ارتباط باید 
لحاظ شود تا تصمیم نهایی به نفع ملت ایران گرفته 

شود.
1- بعــد از ۹ مــاه گفتگوی ما با اروپا ســرانجام در 
تاریــخ ۹7/11/11 وزرای خارجه آلمان، فرانســه 
و انگلیس در بیانیه مشــترکی ســازوکاری موسوم 
به اینســتكس را اعلام کردند. ســازوکار حمایت از 
 INSTEX=Instrument( تبادلات تجــاری
for Supporting Trade Exchanges( که 
در این بیانیه چنین تعریف شــده  است: »سازوکاری 
است که اتحادیه اروپا برای تجارت با ایران و دور زدن 
تحریم های آمریكا اتخاذ کرده است« و »نهادی است 
که از تجارت مشــروع اروپا با ایران حمایت می کند؛ 
بــا تمرکز ابتدایی بر بخش هایی که برای مردم ایران 
اساســی است؛ مانند دارو، تجهیزات پزشكی و اقلام 
غذایی کشــاورزی«. این شــرکت خصوصی است و 
تجارت را با شرکت خصوصی مشابه ای در ایران انجام 
می دهد. این شــرکت فقط ثبت شده و هنوز روش و 
ضوابط کار آن مشــخص نیست! و به دلیل مشكلات 

فنی تبیین طرز کار آن ماه ها زمان خواهد برد.
البته این نهاد یک انحصارگر فروش است؛ چراکه اگر 
کشورهای دیگر بخواهند، از طریق اینستكس به این 
تجارت وارد می شوند. گرچه اینستكس لفظ تجارت 

را به غذا و دارو محدود نمی کند، اما آغاز از این کالاها 
که به طور رسمی و بین المللی تحریم پذیر نیست؛ به 
معنی این است که اروپا قصد هیچ مقاومتی در قبال 
آمریكا را ندارد و اگر بتواند حداکثر به همین کالاها 

بسنده می کند.
2- این فرمول تحقیرکننده حتی »نفت در برابر غذا« 
نیست که برای عراق زمان صدام حسین وضع کرده 
بودنــد. چون اروپایی ها نفت ما را نمی خرند؛ فقط به 
عنــوان یک منجی به ما اجازه می دهند با پول نفتی 
کــه آنها اجازه فروش آن را داده اند، از آنها غذا و دارو 
را به قیمتی که فروشنده انحصارگر تعیین می کند؛ 
خریــداري کنیم تا از گرســنگی و بیماری نجاتمان 
دهند! فقط به این تحقیر بســنده نشده است. بیانیه 
همچنیــن بــرای ایران تكلیف تعییــن می کند که 
شــرکتی شفاف تشكیل دهد که طرف معامله باشد. 
تازه این ســازوکار که معلوم نیست چه وقت اعمال 
می شــود؛ مشروط اســت بر اینكه ایران به سرعت 

FATF  را بپذیرد!
3- در تاریــخ 4 فوریــه 201۹ شــورای اروپا در 
جمع بندی خود از وضعیت بین اروپا و ایران در حالی 
که با صراحت »از اجرای تمام و کمال و مؤثر تعهدات 
برجامی ایران« یاد می کند؛ از خیانت و عهدشــكنی 
هم پیمان اصلی  خود تنها اظهارتأســف مي کند. در 
حالی که مكرراً تكالیفی بر ایران بار می کند؛ بار دیگر 
وقیحانه منت بر سر ایران می گذارد که اینستكس را 
برای تجارت به ویژه در حوزه »مربوط به حیات مردم 
ایران« عملیاتی می کند. فعالیت این سازوکار نیز تابع 

قوانین اروپا و قطعنامه های شورای امنیت است!
 4- شــورای اروپا همچنین نسبت به نقش ایران در 
تنش های منطقه از طریق حمایت نظامی و سیاسی 
از بازیگران غیردولتی در سوریه و لبنان اظهار نگرانی 
می کند و مؤکداً از ایران می خواهد که در ســوریه و 
یمن کاملًا از نقشه و برنامه سازمان ملل تبعیت کند.

5- شــورای اروپا همچنیــن نگرانی جدی خود را از 
فعالیت های موشــكی بالستیک ابراز می دارد و ایران 
را بــه ترک این فعالیت ها فرامی خواند. فعالیت هایی 
کــه به زعم آنها بی اعتمادی و بی ثباتی را در منطقه 

افزون می سازد.
6- در این جمع بندی ایران متهم به حمایت از عملیات 
تروریســتی در کشورهای اروپایی می شود و از ایران 
مؤکداً خواسته می شود که حقوق بشر را رعایت کند 
و از اعدام قاچاقچیان موادمخدر دست بكشد. رعایت 
حقوق کــودکان، زنان، دختران، اقلیت های قومی  و 
مذهبی و آزادی های بنیادی از دیگر خواســته های 

اروپا از ایران است.
8- در قبــال ایــن همه تحقیر،  توهین، اســتكبار، 
زیاده خواهی، عهدشــكنی و حق بــه جانبی اروپا و 
دخالت های ناروا در مســائل داخلی ما؛ ســخنگوی 
وزارت امور خارجه از اینستكس سازوکار ضد منافع 
ملی ایران اســتقبال می کند و آن را »بی شک گامی 
مهم و مثبت« تلقی می کند و گله مندی نســبت به 
اروپا را به خاطر تأخیر از دست نمی دهد. در بیانیه ای 
وزارت امــور خارجه نیــز از »مواضع مثبت اعلامی 

اروپا« استقبال می کند.
8- حتی سخنگوی محترم در مقام وکیل مدافع سه 

کشور اروپایی تأخیر را نیز مدلل می سازد.
۹- آقای رئیس جمهور!و آقایان وزرا! کســر شأنشان 
نیســت این رفتار متكبرانه، مزدورانه و عهدشكنانه 
را مثبــت می نامند؟ خواری و زبونــی در قبال اروپا 
جواب نمی دهد. ماجرای خروج دسته جمعی سفرای 
کشــورهای اروپایی در جریان میكونوس و برخورد 
قاطــع رهبری که در خور شــأن ملــت ایران بود و 
بازگشت بلاشرط و همراه با سرافكندگی همه آنان را 
به یاد داشــته باشید. در این خصوص گفتنی ها زیاد 
اســت. بنده انشــاء الله به زودی نشان خواهم داد که 
چرا خواری و زبونی در این عرصه معیشت را بر مردم 

تنگ تر می سازد و عزت ملت را نیز بر باد می دهد.
10- همه در تلاشیم که گره از کار و معیشت مردم باز 
کنیم. تردیدی در این امر نه در دولت، نه در مجلس و 
نه در مجمع نسبت به تعارض این فرآیند با استقلال و 
عزت و آزادی ملت ایران ندارد. در این بحثی نیست. 
بحث تنها بر سر این است که کدام انتخاب، پذیرش 
یا رد خواسته های مستكبران در گره گشایی از کار و 

معیشت مردم مؤثرتر است.

طي نامه اي به اعضاي مجمع تشخيص مصلحت نظام و نمايندگان مجلس مطرح شد؛

FATF هشدار  توكلي درباره كانال ویژه مالي اروپا و
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 دکتــر عبدالناصر همتی گفت: به دلیل ســفر غیرقابل پیش بینی 
به ســوریه و همراهی با معاون اول رئیس جمهور، افتخار حضور در 
همایش بانکداری الکترونیک را نداشــتم، اما تصمیم گرفتم از این 
طریق مطالبی که بنا بود در همایش امسال مطرح کنم را بازگو کنم.

وی با بیان اینكه ســامانه های پرداخت و تســویه از اقدامات مهم سیستم 
بانكی کشــور اســت که در دو بعُد می توانند به بانک مرکزی کمک کنند، 

تصریح کرد: کمک این سامانه ها در مرحله اول از دید نظارتی است.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین اتفاقــات مهم در حوزه نظام های پرداخت 
از جمله »برداشت مســتقیم«، »ارزرمزها«، »ارتقاء استاندارد کارت ها« و 

»فناوری زنجیره بلوک« را تشریح کرد.
وي با بیان اینكه ســامانه های پرداخت و تســویه از ابزارهای مهم بانكی و 
پولی کشــور است، گفت: این سامانه ها می توانند در دو بعد به بانک مرکزی 
کمک کنند؛ یكی از بعد نظارتی اســت. کما اینكه در طول بحران ارزی که 
اواسط سال به وجود آمد و کشــور تحت تحریم هاي ناعادلانه و غیرانسانی 
دولت آمریكا قرار گرفت؛ حملات ســفته بازانه در بازار ارز شدت گرفت که 
خوشــبختانه بانک مرکزی با کنترلی که بر تراکنش هــای بانكی از طریق 
سامانه های پرداخت داشــت؛ این حملات را تخفیف داد و آرامش نسبی بر 

بازار ارز حاکم کرد.
رئیس کل بانک مرکزی مرحله دوم کمک ســامانه های پرداخت و تســویه 
به نظام بانكی را کســب وکارهای این بخش دانســت و گفت: همانطور که 
می دانید روزانه بیش از 200 میلیون تقاضا به این ســامانه ها وارد می شود؛ 
این حجم تقاضا که تمامی آن به کسب وکارها به ویژه کسب وکارهاي نو در 

جامعه تعلق دارد؛ می تواند به شدت افزایش پیدا کند.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به وعده خبر خــوش در حوزه نظام های 
پرداخت که پیــش از این وعــده آن را داده بود، گفت: یكــی از اتفاقاتی 
که می تواند تاثیر مهمی بر در توسعه کســب وکارها داشته باشد، خدمات 
برداشت مستقیم است که این در اغلب بانک های کشور عملیاتی شده و می 
توانیم آن را به عنوان یک ابزار و بستر مهم در توسعه کسب وکارهای نوپا و 

یا همان استارتاپ ها به کار بگیریم.
وی یادآور شد: ما مطمین هستیم که با راه اندازی و استفاده از این سیستم 
توسط کاربران و کسانی که درصدد توســعه کسب وکارهای خود هستند؛ 
دغدغه های این فعالان از نظر جمع آوری وجوه از بین خواهد رفت. در واقع 

دغدغه جمع آوری وجوه ناشی از کسب وکار دیگر وجود نخواهد  داشت.
سیاســت نامه رمزارزها اخیرا روی ســایت بانک مرکزی قرار گرفته  است و 
بناست بعد از جمع بندی نظرات در این همایش؛ از سوی بانک مرکزی نهایی 

شود.
رئیــس کل بانک مرکزی خبــر دوم مهــم در حــوزه بانكداری الكترونیک 
را تدویــن سیاســت های رمزارزها اعلام کــرد و گفت: همــكاران من در 
بانک مرکزی سیاســت نامه ارزرمزها را در وب سایت بانک منتشر کرده اند؛ 
ضمن اینكه در جریان برگزاری دو روزه همایش حتما صاحبان  فن در این 
زمینه به اظهارنظر خواهند پرداخت و ما منتظر خواهیم بود تا صاحبنظران 

و صاحبان فن در این زمینه به ارائه پیشنهادهای خود بپردازند.
رئیس کل بانک مرکزی ســومین اتفاق مهم در حــوزه نظام های پرداخت 
را مهاجرت کارت های بانكی مغناطیســی به کارت های بانكی هوشــمند 
عنوان کرد و گفت: این کارت ها علاوه بر ارتقاء سطح امنیت، امكان پرداخت 
همراه امن را نیز در جامعه فراهم می کننــد که  این موضوع تحول مهمی  
است و به تدریج مسیر برای  انتقال از کارت های مغناطیسی به کارت های 

هوشمند باز می شود.
وی افزود: خوشــبختانه در داخل کشــور این تكنولوزی بومی سازی شده 
است و مطمین هستم که تحولات خوبی را در عرصه تجارت فراهم خواهد 

کرد.
دکتر همتی از ایجاد پلت فرم بــرای بلاک چین ها به عنوان خبر چهارم یاد 
کــرد و گفت: این اقدام نیــز از دیگر برنامه های بانک مرکزی اســت و این 
اقدامات می تواند در کنار همراهی و همفكری شــرکت های فناوری، بستر 

خوبی را برای بانكداری الكترونیک و کسب وکارهای نوین داشته باشد.
وی خاطرنشــان کرد: این اقدامات و نتایــج در مجموعه فناوری اطلاعات 
بانک  مرکزی با همراهی، همفكری و کمک شرکت هایی که با بانک مرکزی 
تعامل دارند؛ به دســت آمده است و امیدواریم بســتر خوبی برای توسعه 
بانكداری الكترونیک به ویژه کسب وکارهای نوپا، فین تیک ها و استارتاپ ها 

فراهم شود.
رئیس شورای پول واعتبار با بیان اینكه بانک مرکزی با توجه به مقام نظارتی 
خود به این جمع بندی نائل شــده اســت که آزادی عمل بیشــتری را به 
فین تیک ها و مجموعه هایی که در زمینه توسعه فناوری و کسب وکار دارند؛ 

اعطا کند و بانک مرکزی بیشتر به حیطه نظارتی خود بپردازد.

رئيس كل بانك مركزی در هشتمين همايش بانكداري الكترونيك و نظام هاي پرداخت:

سیاست نامه رمزارزها به زودی نهایی می شود
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امروزه عملکرد نظام بانکی و اقتصادجهانی بر اساس اعتمادی که به 
واسطه هایی نظیر بانک ها و دولت ها داریم؛ شکل می گیرد.

ســالانه  همایــش  هشــتمین  دبیــر  دیوانــدري  علــي  دکتــر 
بانكداری الكترونیک و نظام هــای پرداخت ضمن بیــان مطلب فوق در این 
همایش گفت: خوشــبختانه با تلاش های صــورت گرفته در مدت نزدیک 
بــه یک دهه کــه از برگزاری ســالانه ایــن همایش می گــذرد؛ همایش  
»بانكداری الكترونیک و نظام های پرداخت« توانسته به محمل مناسبی برای 
تعامل و تبادل نظر بین بازیگران، سیاســتگذاران و ذینفعان متعدد صنعت 
بانكداری الكترونیک تبدیل شــود و با ارائه مباحثــی در خصوص آخرین 
تحولات در بالاترین سطح علمی و اجرایی؛ مهم ترین گردهمایی تخصصی 

اقتصادایران در حوزه بانكداری الكترونیک قلمداد شود.
وي در ادامــه افــزود: برگزاری هرچــه باکیفیت تر ایــن همایش بیش از 
پیش حس مي شــود. بر همین مبنا برای به انجام رســاندن چنین رسالت 
بزرگی؛ کمیته علمی همایش که متشــكل از جمع کثیری از صاحبنظران 
و متخصصان کشــور در حــوزه بانكداری الكترونیــک  و نظام های پرداخت 
است؛ پس از بررسی تحولات بین المللی و شرایط نظام بانكی کشور، تبیین 
»انقلاب بلاک چین« را به عنوان موضوع اصلی مباحث هشــتمین همایش 

سالانه »بانكداری الكترونیک و نظام های پرداخت« انتخاب کرده است.
دکتر دیواندری گفــت: واژه انقلاب در فناوری تداعی کننده تلاش و مبارزه 
برای رهایی از چارچوب های منسوخ گذشته است و مفهوم امروزی آن غالبا 
با پیشرفت در ارتباط بوده و نشاندهنده  گسستن از گذشته به  منظور یافتن 
چشم اندازی نو برای آینده در قالب اهداف و آرمان های مشخص است. با این 
تعبیر زمانی که از بلاک چین به عنوان یک انقلاب در نظام مالی یاد می شود؛ 
ضروری اســت که با یک بینش عمیق از ضعف ها و کاستی های بسترهای 
موجــود و در نتیجه درک اقتضائات ایجاد تحول و در ســطح بزرگ تر لزوم 
تحولی هدفمند برای رسیدن به یک نظام مطلوب در این مسیر گام برداریم 
تا از کج روی ها، احساسات غیرمنطقی و توانایی های مبالغه شده که موجب 

انحراف از مسیر صحیح و اتلاف منابع می شود؛ پرهیز کنیم.

وي تاکید کرد: حرکت در این مسیر از آن جهت اهمیت فوق العاده ای دارد 
که بی شــک با توجه به ســرعت تحولات چهارمین انقلاب صنعتی در دنیا 
و به طور خاص گســترش و نفوذ فناوری بلاک چین طی ســال های اخیر؛ 
رهبری جهانی در آینده متعلق به کشورهایی است که بتوانند از ظرفیت ها 

و فرصت های پیش آمده به واسطه این انقلاب نهایت بهره را ببرند.
دکتــر دیواندري گفــت: در دنیای کســب وکار نیز برخــی از بزرگ ترین 
شــرکت ها و عظیم ترین ثروت ها از طریق تبدیل شدن به یک واسطه شكل  
می گیرد. این واسطه ها با قرار گرفتن در نقش »نهاد اعتماد«، یک تراکنش 
و مبادله ای را بین طرفین به ســرانجام رســانده و سهم خود را از این میان 
برمی دارند. تكنولوژی بلاک چین اما در تلاش اســت تا معنای اعتماد را به 
عنوان عنصری که در دل معماری سیســتم های بشری شكل گرفته است؛ 
دوبــاره تعریف کند. این نظم جدید به طرفیــن اجازه می دهد تا بدون نیاز 
به داشــتن اعتماد به طرف مقابل و تنها بر اســاس قواعد مورد پذیرش که 
در قالب الگوریتم های ریاضی تعریف  شده است؛ به انجام مبادله و تراکنش 

بپردازند.
وی ادامــه داد: چنیــن تحولــی باعث می شــود کــه ماهیــت اعتماد از 
»عامل انســانی« به »مجموعه ای از الگوریتم هــا« تغییر یابد و در نتیجه نه 
فقط صنایع بســیار قدیمی؛ بلكه بســیاری از فعالیت های تجاری که مدل 
کسب وکارهاي آن مبتنی بر نهاد اعتماد و واسط شدن در مبادلات است، در 
معرض این دگرگونی قرار خواهند گرفت. با توجه به اینكه ایفای این نقش 
در نهادها و واســطه گری های بخش مالی بیش از ســایر بخش ها و صنایع 
برجسته است؛ کم  توجهی در همراهی با تحولات ناشی از انقلاب بلاک چین 
می توانــد در آینده اي نه چنــدان دور نظام بانكی کشــور را از فرصت های 

سودآور و ورود به مدل های کسب وکار نوین محروم سازد.
دکتــر دیواندری همچنین افــزود: بدون تردید نفــوذ تكنولوژی دفاترکل 
توزیع  شده )DLT( در اتصال مجموعه ای از رکوردها به صورت زنجیره ای 
و قابل ردگیری قادر اســت به عنوان یكــی از مهم ترین  فناوری های عصر 
حاضر معماری؛ سامانه های پرداخت و تســویه بانكی، نقل وانتقالات مالی 

دكتر ديواندری رئيس پژوهشكده پولی وبانكی: 

 عملکرد نظام بانکی و اقتصادجهانی 
بر اساس اعتماد است
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سا بین المللی، احراز هویت و اعتبارســنجی مشتریان، پایش سیستم و نظارت 
بر تراکنش ها را از منظر شــاخص هایی همانند دقت و سرعت انجام فرآیند 
و هزینه تمام شــده آن به عنوان معیارهای اصلی کارایی و کارآمدی دچار 
تحول اساســی کند. علاوه بــر این هماهنگ ســازی و تطبیق  راه حل های 
مبتنی بر فناوری بلاک چین منجر به گســترش افزایش مشارکت مالی در 
ســطح بازارهای ملی، منطقه ای و بین المللی و در مجموع گسترش اقتصاد 
مبتنی بر مشــارکت خواهد شد؛ بنابراین مي تواند نظم نوینی از اکوسیستم 

مالی را با برهم زدن مرزهای جغرافیایی به وجود آورد.
دبیر هشــتمین همایش ســالانه بانكداری الكترونیک  و  نظام های پرداخت 
همچنین اظهارداشــت: بــا چنین چشــم اندازی کشــورهای قدرتمند و 
توســعه یافته ســرمایه گذاری در حوزه فناوری بلاک چین را با شتاب آغاز 
کرده اند و برخی ســرویس های خود را نیز در حال حاضر در این بســتر به 
صورت بین المللی عرضه می کنند. مزایا و تاثیرات غیرقابل انكار این فناوری 
در حوزه های مختلف باعث خواهد شد تا سهم قابل توجهی از تولید جهانی 

طي دهه های آتی در بستر بلاک چین قرار گیرد.
وي تاکیدکرد: کاربردهای فراوان فناوری بلاک چین ضرورت تحلیل دقیق 

روندهای بین المللی در این عرصه و آماده ســازی 
ذهنیت سیاســتگذاران و مدیران ارشد بانكی در 
راســتاي پذیرش و همراهی با جریانات اصلی در 
صنعت بانكــداری و نظام  پرداخــت را دو چندان 
می کند. امید اســت برگزاری این همایش بتواند 
در شناســایی نواقص زیرساخت های فعلی و رفع 
معضلات آن بــا تصمیماتی ســنجیده و تعامل 
بین دستگاهی موثر واقع شود و از این طریق بتوان 
ارزش افزوده های جدیدی در صنعت بانكداری نه 
فقط در داخل کشــور؛ بلكه در حوزه خاورمیانه و 

کشورهای همسایه ایجاد و ارائه کرد.
دکتر دیواندری گفت: بدین منظور پژوهشــكده 
پولي وبانكی به عنوان بازوی پژوهشی بانک مرکزی 
و همچنین مرجع تخصصی شبكه  بانكی در انجام 
تحقیقات بنیادی و کاربــردی آمادگی دارد تا با 
ارتقاء آگاهی فعــالان صنعت بانكداری از فناوری 
بلاک چیــن بــه عنــوان یكــی از نوآوری های 
متحول کننده صنعت بانكی در دهه آتی، مســیر 
حرکت بانک ها در این بســتر را هموار کرده و از 
اجرای پروژه های غیرضــروری که تنها منجر به 

هدر رفت منابع مالی شبكه بانكی می شود؛ جلوگیری کند.
دبیر هشتمین همایش سالانه بانكداری الكترونیک و نظام های پرداخت در 
ادامه گفت: یكی از کاربردهای متداول این فناوری نوین؛ گسترش ارزهای 
مبتنی بر بلاک چین اســت که تحت عنوان رمزارزها شناخته می شوند. با 
توجه به ویژگی هــای منحصربه  فرد این نوع از ارزهــا همانند غیرمتمرکز 
بودن، پایین بودن هزینه های انتقال، ســرعت بــالا در انتقالات بین المللی 
و فرامرزی؛ در همایش امســال محورهای مهمــی همچون انواع رمزارزها، 
چارچوب ها و محیط های قانونی و مقرراتی، مسائل فقهی رمزارزها و کاربری 
رمزارزهای ملی، منطقه ای و جهانی مورد بررسی و تبادل نظر کارشناسان و 

متخصصان این حوزه قرار مي گیرد.
دبیر هشتمین همایش سالانه بانكداری الكترونیک و نظام های پرداخت در 
ادامه گفت: البتــه با وجود مزایا و کاربردهای متعددی که برای هر فناوری 
مالی و از جمله فناوری بلاک چین متصور اســت؛ موارد و مسائلی نیز وجود 
دارد کــه نباید تحت تاثیر فضای هیجانی پیرامــون این فناوری قرار گیرد. 
به هر حال رابطه بیــن تكنولوژی و جامعه نمی توانــد در قالب یک رابطه 
علی ومعلولی ســاده خلاصه شود؛ بلكه با توجه به زیرساخت های جامعه ای 

که فناوری در آن نفوذ می کند، ممكن است پیچیدگی های متفاوتی ایجاد 
شود.

دکتر دیوانــدري افــزود: از این منظر یكــی از موضوعات مهــم رویكرد 
قانونگــذاری و تنظیم گری ایــن فناوری در هر جامعه اســت که می تواند 
بنا به شــرایط مختلف هر جامعه ملاحظات متعــدد و متفاوتی را به همراه 
داشــته باشد. با وجود این سیاستگذاران باید سعی کنند با توجه به ماهیت 
فناوری و فرآیند توسعه آن همواره محیط قانونی و حقوقی قابل   پیش بینی 
و باثباتی ایجاد کنند. در چنین شرایطی قانونگذاری هوشمندانه و پاسخگو 
ســبب افزایش اطمینان سرمایه گذاران و گسترش کسب وکارهای نوین در 
حوزه فناوری های مالی خواهد شــد. به همین دلیل بحث تقلب، پولشویی، 
کلاهبرداری و روش های مقابله با آن از دیگر محورهای این همایش اســت 
که علاوه بر توجه به فناوری های مقرراتی  و نظارتی موضوعاتی همانند احراز 
هویت قوی، تحلیل کلان داده ها، کاربردهای هوش  مصنوعی در تشخیص و 

مقابله و حاکمیت داده ها بررسی می شود.
دبیر هشــتمین همایش ســالانه بانكداری الكترونیک ونظام های پرداخت 
اظهارداشــت: به طــور خلاصه می تــوان گفــت ذات فناوری بــر ایجاد 
گسست ورهایی از چارچوب های سنتی و حرکت 
در مســیر تعالی وپیشرفت است. زمانی که عنصر 
»بی اعتمادی« ظهــور تراکنش های غیرمتمرکز 
را یک رؤیا نشــان می داد؛ انقــلاب بلاک چین با 
هوشمندسازی فرآیندها بشر را قادر ساخت بدون 
نیاز به اعتماد با یكدیگر مشارکت کنند و مراودات 
خود را به ســرانجام رسانند. امروز با فراگیر شدن 
این تحول کاربردهای خارق العاده اي در حال نفوذ 
و گسترش است. بر همین اساس بانک های ما نیز 
برای ادامه حیات خود باید به صورت هوشمندانه، 
فعالانــه و عمل گرایانه در این حــوزه نقش ایفا 
کنند. بدیهی است در چنین مختصاتی، بانک ها 
و موسســات مالی که بخواهند کماکان به صورت 
سلسله مراتبی و با کنترل متمرکز به ارائه خدمات 
یكسان و مشابهی ادامه دهند؛ به تدریج از صنعت 

بانكداری الكترونیک حذف خواهند شد.
دکتــر دیوانــدری در ادامــه افــزود: تجربــه 
انقلاب های صنعتی گذشته نشان می دهد جایگاه 
کشــورها در حوزه های مختلف متاثر از توانایی و 
ظرفیت  آنها در اســتفاده از دانش وفناوری است. 
شاید به سبب ســاختارهای گذشته کشــور ما هنوز نتوانسته به خوبی از 
فرصت های پیش آمده و از تحولات صنعتی در رشد و توسعه خود استفاده 
کند، اما رشد و توسعه شرکت های دانش بنیان طي سال های اخیر و عرضه 
محصولات نوین در حوزه های پزشــكی و نانو فناوری نشان می دهد که اگر 
بسترهای شــكوفایی وجود داشته باشــد، جوانان متخصص این مرزوبوم 
می توانند صرفاٌ مصرف کننــده نهایی دانش وتكنولوژی نباشــند؛ بلكه در 

مقابل، صادرکننده اینگونه محصولات و فناوری ها نیز باشند.
وی گفت: بر همین اساس از آنجا که بخش مالی وصنعت بانكداری هر کشور 
یكی از بارزترین و ملموس ترین حوزه هایی است که جلوه گاه عینی کاربرد 
فناوری اســت، اکنون در مسیر انقلاب بلاک چین می توان با ارائه یک پاسخ 
سیاستی مناسب و با استفاده از تجارب موفق بین المللی، تجربه ارزشمند و 
ســودآوری را بــرای اقتصاد ایران و کســب وکارهای داخلــی خلق کنیم. 
هشــتمین همایش بانكداری الكترونیک با محوریت این تحول می تواند با 
توجه به گفت وگوی کارشناسان ارشد نظام فناوری، مالی و بانكی کشور در 
ایجاد موقعیت هم افزایی برای تحقق تحول در نظام بانكداری با اســتفاده از 

بلاک چین و بررسی دیدگاه هاي موقعیت مناسبی را فراهم کند.

ذات فناوری بر ایجاد 
گسست ورهایی از 

چارچوب های سنتی 
و حرکت در مسیر 

تعالی وپیشرفت است. زمانی 
که عنصر »بی اعتمادی« ظهور 

تراکنش های غیرمتمرکز را 
یک رؤیا نشان می داد؛ انقلاب 
بلاک چین با هوشمندسازی 

فرآیندها بشر را قادر ساخت 
بدون نیاز به اعتماد با یکدیگر 

مشارکت کنند
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وزیر ارتباطــات و فناوري اطلاعات با اعلام اینکه تاکنون برداشــت 
مســتقیم در 18 بانک عملیاتی شده  اســت، گفت: در جلسه آینده 
کمیســیون اقتصادی دولت جمع بندی های نهایی برای اســتفاده از 

بلاک چین در نظام بانکداری کشور به نتیجه خواهد رسید.
محمدجواد آذری جهرمی وزیرارتباطات وفناوری اطلاعات در هشتمین همایش 
سالانه بانكداری الكترونیک و نظام های پرداخت با اشاره به برگزاری این همایش 
گفــت: بانكداری الكترونیــک و نظام هــاي  پرداخت یک حــوزه تعاملی میان 
بانک مرکزی و وزارت ارتباطات است؛ در همین راستا به پیشنهاد وزارت ارتباطات 
آئین نامــه رفع انحصار از شــرکت های پرداخت الكترونیک در دولت به تصویب 

رسید که می تواند باعث رشد فین تک ها و شرکت های حوزه مالی باشد.
وی افزود: بر اساس آخرین آمار، بانک مرکزی در حال تدوین دستورالعمل های 
ابلاغی دولت در خصوص رفع انحصار از شــرکت های psp است. آذری جهرمی 
با بیان اینكه هزینه تمام شــده پول در بانكداری الكترونیک نسبت به بانكداری 
ســنتی پایین تر اســت، اظهارداشــت: با توجه به قیمت پایین  تمام شده ارائه 
خدمات و پول در بانكداری الكترونیک نســبت به بانكداری سنتی و شعبه های 

گرانقیمت می توان تسهیلاتی را با قیمت کم ارائه کرد.
وزیرارتباطات وفناوری اطلاعــات درباره چالش گســترش بانكداری الكترونیک 
تصریح کرد: احراز هویت و شناســایی مشتریان سیســتم بانكی از چالش های 

گسترش بانكداری الكترونیک و دیجیتال است.
وی ادامه داد: سامانه شاهكار توسط وزارت ارتباطات و فناوری  اطلاعات به منظور 
احراز هویت آماده شــده و در اختیار بانک مرکزی قرار گرفته است. این سامانه 
با در اختیار داشــتن اطلاعات اپراتورهای تلفن همراه و ثبت احوال پایگاه داده 

مناسبی را براي احراز هویت در اختیار بانک مرکزی قرار می دهد.
آذری جهرمی تاکیدکرد: بانكداری الكترونیک و بانكداری مجازی باید با سرعت 
بالایی توسعه پیدا کند. وی با اشاره به اقدامات بانک مرکزی در حوزه راه اندازی 
ســامانه های جدید گفت: بانک مرکزی اقدام بســیار بزرگی انجام داده که آن 
راه اندازی ســرویس برداشت مستقیم است که می تواند ظرفیت بسیار مناسبی 

برای شرکت های فناوری اطلاعات و کسب وکارهای نوپا را فراهم کند.
وزیرارتباطــات در ادامه افزود: بر اســاس آخرین آمــار از معاونت فناوری های 
نوین بانک مرکزی 18 بانک سرویس برداشت مستقیم را ارائه می دهند که این 
سرویس این قابلیت را برای کسب وکارها فراهم می کند تا به صورت اشتراکی و با 

کارمزد پایین سرویس مالی دریافت وجوه را در اختیار داشته باشند.
آذری جهرمی ادامه داد: بر اساس آخرین آمار در حوزه دریافت و برداشت وجوه 
از طریق اپراتورهای همراه؛ ســهم اپراتورها حداقل 30 درصد است که همین 
مساله باعث می شود تا اقتصاد کسب وکارها با  این دسته از سرویس ها رشد نكند.
وی با بیان اینكه برخی درباره راه اندازی این سرویس به وزارت ارتباطات انتقاد 
داشــتند، گفت: انتقاداتی مبنی بر کاهش درآمدهای اپراتورهای تلفن همراه از 
حوزه برداشت وجوه مطرح شد که اقدام بانک مرکزی با وجود کاهش درآمدهای 
اپراتورها که عمده این درآمدها غیرســالم به شــمار می رود؛ باعث می شود تا 
بخش فناوری اطلاعات رشــد کند کــه در نهایت می تواند به توســعه اقتصاد 
فناوری اطلاعات با توجه به رشد بالاتر جهانی فناوری اطلاعات نسبت به فناوری 

ارتباطات کمک کند.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: شــرکت های ارزش افزوده حاصل انحصار اپراتورهای 
تلفن همراه و مشكلات کســب درآمد کسب وکارها بوده که امروز خوشحالیم با 
سیاستگذاری های انجام شده، کســب وکارهای نوین می تواند به صورت بسیار 

آسان درآمدهای خود را دریافت کند.
آذری جهرمی با اشاره به آینده کســب وکارهای نوین تاکید کرد: اطمینان دارم 
تحولی بزرگ پیش رو اســت. همچنین بر اساس آمارهای بانک مرکزی اقتصاد 
فین تک  طي یكســال اخیر رشد بسیار زیادی نســبت به سال گذشته داشته 
اســت و فین تک ها امروزه بــه عنوان یكی از پایه های اصلــی اقتصاد دیجیتال 
به شــمار می رونــد.  وی افزود: در ایــران فین تک هاي حوزه پرداخت رشــد 
قابل توجهی داشــته اند، اما در ســایر حوزه ها رشــد قابل توجهی حاصل نشده 
که نیاز اســت این دسته مشكلات حل شــود. آذری جهرمی با بیان اینكه باید 
خدمات بانكداری الكترونیک تســهیل شــود، گفت: حرکت و سیاستگذاری به 

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات اعلام كرد:

استفاده از بلاک چین در نظام بانکداری 
در دستور كار كمیسیون اقتصادی دولت 

برداشت مستقیم در ۱۸ بانک عملیاتی شد
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سا سوی تسهیل خدمات بانكداری الكترونیک و رشد خدمات مالی است. 
دولت تســهیل گر به شــمار می رود و اقدامات اصلی در این حوزه را 

بخش خصوصی انجام می دهد.
آذری جهرمی با اشاره به مبارزه با قمار و شرط    بندی خاطرنشان کرد: 
بسیاری از سایت های قمار و شرط بندی از درگاه های بانكی استفاده 
می کردنــد که با توجه به جلوگیری از فعالیت آنها؛ وزارت ارتباطات و 
بانک مرکزی اقداماتی را در حوزه ســرکوب سایت های شرط     بندی و 

حذف درگاه های بانكی انجام دادند.
وزیر ارتباطات از لزوم تشكیل کمیته اي در دولت و بخش های دولتی 
برای بررســی شــكایت های فین تک خبر داد و بیان داشــت: در هر 
موضوعی دستاوردهای منفی و مثبتي وجود دارد و نظام بانكداری باید 
رشد پیدا کند تا بتواند جلوی فعالیت کسب وکارهای ناسالم را بگیرد و 

از آن طرف کسب وکار سالم را رونق بخشد.
وی ادامه داد: موانعی ایجاد می شــود که بتــوان جلوی فعالیت های 
ناسالم را گرفت، اما متاســفانه اقدامات در این راستا برعكس جواب 
می دهد و شاهد آن هستیم که کســب وکارهای ناسالم بیشتر رونق 

می گیرد.
آذری جهرمی تصریح کرد: باید برای مقابله با کســب وکارهای ناسالم 
راه حلی از درون پیدا کنیم. وزیرارتباطات در ادامه به بحث بلاک چین 
اشــاره کرد و گفت: مجموعه های دانشــگاهی زیادی در این صنعت 
شكل گرفته که در حال تحقیق و بررسی هستند؛ چراکه نظام بانكی 
با یک چالش مواجه اســت. در صورتی که بلاک چین جایگزین شود، 
اعتماد سنتی به اعتماد عمومی تبدیل خواهد شد و تعیین می کند که 

فرآیند یا تراکنش درست بوده است یا خیر؟
وی خاطرنشــان کرد: بانک مرکزی سیاســت های اولیه خــود را در 
حوزه رمزارزها به انتشــار گذاشــته و موضع گیری نیز کرده اســت. 
فعلا سیاســت های اولیه مشخص شده اســت. همچنین در جلسه 
آینده کمیســیون اقتصادی دولت جمع بندی های نهایی در راستای 
استفاده از بلاک چین در نظام بانكداری به نتیجه خواهد رسید؛ چراکه 

بلاک چین در حال رشد است.
پیاده سازی 5 مدل آزمایشی رمز ارز

وزیرارتباطات وفناوری اطلاعات همچنین گفت: تاکنون چهار تا پنج 
مدل آزمایشــی رمزارز پیاده سازی شده و تصمیم گیری در این حوزه 

برای فعالیت آنها با بانک مرکزی است.
آذری جهرمــی همچنیــن در پاســخ به ســوالی مبنی بــر رویكرد 
بانک مرکزی در خصوص بلاک چین و مقاومت این نهاد در مقابل آن 
تصریح کــرد: ذات بلاک چین تمرکزگریز و بانک مرکزی نهاد متمرکز 
تنظیم مقررات بانكداری است؛ بنابراین بلاک چین از لحاظ ساختاری 
در تعارض با بانک مرکزی قرار دارد و نمی توانیم انتظار داشته باشــیم 
که بانک مرکزی آن را ترویج کند؛ بلكه بانک مرکزی باید نحوه تعامل 
جدید خود را با این ســاختار پیدا کند. آنچه از آن به عنوان مقاومت 
بانک مرکزی در برابر بلاک چین نام برده می شــود، شاید واژه درستی 

نباشد و بانک مرکزی باید نحوه تعامل خود را پیدا کند.
وی ادامــه داد: وقتی بانک مرکزی در خصــوص بلاک چین همایش 
می گذارد، آن را به عنوان یک چالش مطرح می کند و به آن می پردازد؛ 

یعنی رویكرد آن خوب و مثبت است.
وزیر ارتباطات وفناوری اطلاعات با اشاره به طراحی چند رمزارز ایرانی 
گفت: در خصوص استفاده از این رمزارزها بانک مرکزی باید نظر دهد. 
اما به لحاظ تكنولوژیک تاکنون چهار تا پنج مدل آزمایشی و پیاده سازی 
شده از رمزارز وجود دارد و تصمیم گیری در این حوزه برای فعالیت آنها 
با بانک مرکزی است که الان رویكرد اولیه خود را روی سایت این بانک 
منتشــر کرده و نظرات فعالان صنعت را کســب می کند که در پایان 

رویكرد نهایی بانک مرکزی با رمزارزها مشخص شود.

وزارت  نویــن  فناوری هــای  معــاون 
امروز  گفــت:  ارتباطات وفناوری اطلاعــات 
فین تک ها چهره بــازار پولی و بانكی را تغییر 
داده و با تحول جدیدی که ایجاد شده شاهد 
گسترش آنها در کشور هستیم. دکتر نصرالله 
جهانگرد در آئین اختتامیه هشتمین همایش 
بانكداری الكترونیــک و نظام های پرداخــت 
با اشــاره به وضعیــت فعلی کشــور گفت: 
هم اکنون ایران در جنگ اقتصادی قرار دارد 
و این جنگ از نوع جنگ نرم است و دولت ها 
به دنبــال نفوذ و ضربه زدن بــه ویژگی های 

اقتصادی و فرهنگی کشور هستند.
معاون فناوری های نوین وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامه داد: ایران ویژگی های متعدد 
ذاتی دارد که از جمله آنها باید به قدرت های اقتصادی ایران و رتبه دوم در زمینه منابع انرژی 
اشــاره داشــت. وی تاکید کرد: برای ایران اتفاقات متعددی با وجود محدودیت ها و فشارها 
پیش رو خواهد بود. بر اســاس گزارش های جهانی دولت هــای چین، هند، برزیل و مكزیک 
قدرت های اقتصادی آینده جهان هستند و ایران نیز در حال حرکت به سمت تبدیل شدن به 
یک قدرت بزرگ است. دکتر جهانگرد تصریح کرد: ایران در 400 سال اخیر در سطح منطقه  
غرب آسیا نقش تعادل بخش داشته و یک قدرت تاثیرگذار محسوب شده است. در حال حاضر 
ایران در عرصه سیاســی و نظامی وزن خود را تثبیت کرده و آنچه که می تواند آن را به یک 

قدرت تبدیل کند؛ ویژگی های اقتصادی و فنی است.
معاون فناوری های نوین وزارت ارتباطات تاکیدکرد: خاکریز اصلی این جنگ نرم زیرساخت های 
پولی  و مالی  و  بانكی است و باید این زیرساخت حیاتی کشور تقویت شود. وی افزود: استراتژی 
دولــت آمریكا طي یــک دهه اخیر تهدیــد بخش نظامی و اقتصادی ایران و محدودســازی 
زیرساخت های استراتژیک ایران بوده است. از سوی دیگر دولت آمریكا به دنبال محدودسازی 

تعاملات اقتصادی و فنی ایران است.
دکتر جهانگرد با بیان اینكه مردم کشور نباید در امور کوتاهی داشته باشند، گفت: همه مردم 
ایران در هر نقطه ای که هستیم اگر حتی به میزان کوچكی کوتاهی کنیم، شكست خواهیم 

خورد، اما اگر تمرکز داشته باشیم، می توانیم موفق شویم و کشور توسعه پیدا کند.
وی تاکید کرد: حوزه پولی وبانكی و حوزه سیاســت های پولی وبانكی از مســائل مهم اســت. 
مراودات بین المللی از جمله برجام بخش کلاسیک است و سطح انتظارات از این بخش تمام 
انتظارات نیســت و بقیه بخش در حوزه پارتیزانی است و باید انتظارات را با دقت بر جزئیات 
برآورد کنیم. معاون فناوری های نوین وزارت ارتباطات وفناوری اطلاعات با اشــاره به اهمیت 
بخش خصوصی گفت: بخش خصوصی پیش قراول جنگ به شــمار می رود؛ در نتیجه باید از 
بخش خصوصی برای توسعه و رشد کشور پشتیبانی شود، باید ریسک پذیر باشیم و به بخش 

خصوصی تسهیلات دهیم تا رشد کند.
وی ادامه داد: باید حاکمیت گره ها را بشــكافد و به ســوی عمق بخشی به بازار هدف حرکت 
کنیم. دکتر جهانگرد با تاکید بر لزوم اســتفاده از فناوری اطلاعات در حوزه های پولی وبانكی 
تصریح کــرد: ضرورت دارد با ترکیب فناوری اطلاعات و بخش مالی؛ کســب وکارهای جدید 
ایجاد کنیم؛ چراکه امروزه رشــد فین تک ها به عنوان کســب وکارهای جدید چشمگیر بوده 
اســت. معاون فناوری های نویــن وزارت ارتباطات وفناوری  اطلاعــات در ادامه گفت: امروز 
فین تک ها چهره بازار پولی وبانكی را تغییر داده و با تحول جدیدی که ایجاد شــده، شــاهد 
گســترش آنها در کشور هســتیم. وی افزود: باید از ابزارهای جدیدی برای نظام پولی ومالی 
استفاده کنیم و در سیاست های پولی ومالی از ابزارهای جدید استفاده کنیم. همچنین باید از 

کسب وکارهای نسل جدید حمایت شود و خدمات آنها رشد یابد.

معاون وزير ارتباطات  وفناوري اطلاعات مطرح كرد:

تغییر چهره خدمات 
پولی وبانکی با فین تک ها
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ســالانه  همایــش  هشــتمین  در  بانک مرکــزي  قائم مقــام 
بانکداری الکترونیــک و نظام های پرداخت گفــت: در این همایش 
تمامی دست اندرکاران حضور دارند و تبادل نظرهایی در حوزه های 
مخلتف فناوری های روز مالی وپولی صــورت خواهد گرفت که در 
نتیجه آن اثرات مفیدی در فرآیند سیاستگذاری شاهد خواهیم بود.
دکتر اکبر کمیجاني با تاکید بر اینكه این همایش به ترســیم افق روشــن 
آینده منجر خواهد شد، تصریح   کرد: برگزاري همایشي در این وسعت برای 
هشــتمین بار متوالی بیانگر این نكته اســت که صنعت پرداخت و موضوع 
بانكداری الكترونیكــی تا چه حد موضوع بالنده و پویایی اســت که علیرغم 
تصور بســیاری مبنی بر به بلوغ رســیدن؛ همچنان افق های نوآوری و رشد 
در آن به صورت روزافزون مشاهده می شود. وي با بیان اینكه سیاستگذاری 
پولی چند روند فناورانه کــه در آینده نظام پولی وبانكی ما را تحت تاثیر قرار 
خواهد داد را مورد بررســی قرار می دهد، افــزود: فناوری های نوین موجب 

دگردیسی روند موجود در حوزه پولی وبانكی شده است.
دکتر کمیجاني با تاکید بر اینكه روند بلاک چین و فین تک توانسته مواضع 
روشن و شــفافی در حوزه پولی وبانكی ایجاد کند، ادامه داد: فین تک ها ارائه 
خدمات به مشتری نهایی را از انحصار خارج کرده و با استفاده از خدمات پایه 

محصولاتی را به صورت سفارشی در اختیار مشتریان قرار می دهد.
وي با بیان اینكه زنجیره بلاک چین نیز با ایجاد دفاتر توزیع یافته نیاز به نهاد 
واسط را از میان برده است، تصریح کرد: به دیگر سخن بلاک چین ماهیت و 
شیوه دفترداری را در هســته نظام های پولی وبانكی هدف گرفته و ارتباط با 

مشتریان را متاثر می سازد.
دکتر کمیجانــي گفت: در کنــار دو فناوری بلاک چیــن و فین تک بهبود 
فضای کســب وکار رخ داده و فضای پولی وبانكی سطوح بالاتری از شفافیت 
و استحكام مالی را الزام آور می کند. وي با بیان اینكه طي چند سال گذشته 
و پس از بحران مالی 2008 که به ســخت گیرانه تر شدن مقررات در  حوزه 
مالی منجر شد، خاطرنشــان کرد: فضای عمومی با توجه به تراز بانک ها نیاز 
به نظارت را بیش از پیــش هویدا کرد. از طرف دیگر نوســانات قیمتی در 
بازارهایی از جمله مســكن، ارز و ... و همچنین ورود تقاضاهای سفته بازانه 
در کنار قوانینی همچون پولشــویی نیاز به ایــن فناوری ها را اجتناب ناپذیر 

کرده است. 
وي با اشــاره به اینكه به نظر می رســد تدوین و تصویب مقررات جدید در 
حوزه تراکنش های بانكی به عنوان بخشــی از راه حــل در چالش های ارزی 
و ســفته بازی موفق بوده اســت، گفت: از این رو تسری به ســایر حوزه ها 
اجتناب ناپذیــر خواهد بــود و به این ترتیب شــاهد اثرگــذاری بر محیط 
مالی وپولی کشور به این واسطه هســتیم. دکتر کمیجانی با بیان اینكه باید 
نیرویی که با توجه بــه وضعیت کنونی نظارت بهتــر و موثرتري را مطالبه 

می کند تا ایجاد تعادل رخ دهد مدنظر قرار بگیرد، اظهارداشت: اگر این نیرو 
برای ایجاد تعادل وجود نداشته باشد، شاهد هرج ومرج هاي بسیاري خواهیم 

بود که در نتیجه آن افزایش هزینه ها و کاهش بهره وری رخ خواهد داد.
قائم مقام بانک مرکزی گفت: خوشبختانه فناوری در حوزه رفع عدم تعادل ها، 
راه حل ارائه کرده و همانطور که فین تک ها رشد می کنند؛ مقررات نیز ظاهر 
شــده و فناوری نظارتی هم شــكل می گیرد. وی با بیــان اینكه اگر پدیده 
غیرقابل نظــارت در حوزه پولی ومالی به وجود بیایــد، بلاک چین به عنوان 
زیرساخت مناسب این مشكل را حل می کند، گفت: مقام ناظر باید باور کند 

که فناوری معضل نبوده؛ بلكه بخشی از راه حل است.
دکتر کمیجانی با تاکید بر اینكه به طور سنتی در ایران و در جهان مسئولان 
در برابر تكنولوژی مقاومت طبیعی دارند، افزود: مهم این است که به چرخه 

نادیده انگاشتن و جدال و در نتیجه متنفر شدن از آن نرسیم.
قائم مقام بانک مرکزی اعلام کــرد: اگر قبول داریم که تجربه چراغ  راه آینده 
اســت؛ بنابراین باید متفاوت عمل کنیم. وی در ادامه اظهارداشــت: مشكل 
بزرگ فعلی »شــكاف قوه ابتكار« اســت که باید برای حل آن راهكارهای 
تازه  ای را در پیش بگیریم؛ چراکه برای حل مســائل به وجود آمده نمی توان 
از راه حل های ساده استفاده کرد و برای به نتیجه رسیدن کارساز نیست؛ در 

نتیجه باید از راه حل های متفاوت و پیچیده استفاده کرد. 
دکتر کمیجانــی همچنین گفت: بــرای اینكه فناوری هــای نوین را درک 
کرد؛ باید با نگاه توســعه ای با آن برخورد شــود که البته مستلزم تعامل با 
سیاست های نظارتی مقام ناظر اســت. وی افزود : برای نیل به اهداف فوق 
ابتدا باید مقام ناظر چارچوب ها و سیاســت های روشــنی برای آن مشخص 
و تدوین کند؛ همچنین باید در این مرحلــه از بیان جزئیات خودداری و به 
اصول بنیادی پرداخته شــود. در ادامه روند نیز نوآوران باید درخواست های 
نظارتی در توســعه محصول را در نظر داشته باشند و جنبه نظارتی را لحاظ 

کنند و مقام ناظر نیز آن را کنترل و کفایت آن را تائید می کند.
قائم مقام بانک مرکزی اظهارداشــت: این اتفاق نتایج مثبت و راهگشــایی را 
شكل می دهد. ابتدا مقام ناظر در جریان روند قرار می گیرد و در ادامه توسعه 
زیرساخت های محصولات به شكل ســازماندهی شده تری ادامه می یابد؛ به 
طوری که زمــان و هزینه ها نیز کاهش پیدا می کند. همچنین بســیاری از 

امكانات نظارتی به صورت پایدار در هسته محصولات به وجود می آید.
دکتر کمیجانی در پایان اعلام کرد: تدوین چارچوب و سیاست ها در سالجاری 
از سوی بانک مرکزی با شتاب بیشتری ادامه یافت؛ به طوری که می توان به 
انتشــار پیش نویس سیاســت نامه بانک مرکــزی در خصــوص رمزارزها، 
هویت ســنجی در پرداخت های غیرحضوری از طریق شــماره تلفن همراه و 
کدملی، تدویــن اســتانداردهای جدیــد EMV، توســعه محصولات با 

فناوری های بلاک چین و سامانه »سپند« اشاره کرد.

قائم مقام بانك مركزی اعلام كرد:

كاهش چالش های ارزی 
 با مقررات گذاری 

در حوزه تراكنش ها
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مدیرعامل شــرکت خدمات انفورماتیک عنوان کرد: بلاک چین تا 
سال 2030 به شکوفایی خود خواهد رسید.

ابوطالب نجفی در هشــتمین همایــش ســالانه بانكداری الكترونیک و 
نظام های پرداخت با بیــان اینكه بلاک چین ضمن ایجاد انقلاب در حوزه 
مالی و بانكی توانســته به کودتایی در این حوزه بینجامد گفت: برای درک 
صحیح از تاثیر بلاک چین باید 10 ســالی صبر کنیم؛ چراکه این فناوری 

آینده نگر است.
وی بــا تاکید بر اینكه طبق آمار و ارقــام موجود وضعیت بلاک چین در 
سال 2030 مشخص خواهدشد، تصریح کرد: بلاک چین فناوری دهه آینده 
کسب وکار بوده و نحوه پذیرش آن مهم است. نجفی با تاکید بر اینكه  طي 
سال های گذشته کسب وکارهای سنتی وجود داشت که با آمدن اینترنت 
نحوه فعالیت ها اینترنتی شــد، تصریح کرد: اکنون با پیشرفت تكنولوژی، 
کسب وکارها دیجیتال شده و با هوشمندی و اختیار به فعالیت خود ادامه 

می دهند.
مدیرعامل شــرکت خدمات انفورماتیــک با بیان اینكــه در حال حاضر 
فناوری ها با یكدیگر تعامل دارند، گفت: در حوزه فناوری های نوین بانكی 
همه چیز اعم از سفارش ها و سرویس ها به صورت خودمختار شده است.

نجفی با تاکید بر اینكه ترکیب ســه فناوری اینترنت اشیا، هوش مصنوعی 
و بلاک چین توانسته خودمختاری را به فناوری های نوین ببخشد، افزود: 
در حال حاضر یكســری فناوری های دیگر نیز به هوشــمندتر شدن این 

کسب وکارها کمک کرده است.
مدیرعامل شــرکت خدمات انفورماتیک با بیان اینكه بشــر در گذشته به 
شــیوه ای متفاوت از امروز تجارت می کرده و ابزار گوناگونی داشته است، 
تصریح کــرد: در گذشــته های دور اعتماد مبتنی بر عامل انســانی بوده 
اما جلوتر که آمدیم، ســازمان های رســمی همچــون بانک ها، بیمه ها و 

وزارتخانه ها به وجود آمده و به عنوان واسطه ارزش؛ محل اعتماد شدند.
نجفی با تاکید بر اینكه با آمدن اینترنت  سرعت عملیات سازمان هایی که 
کار واسطه ای داشتند بیشتر شد، افزود: با اتفاقی که با انقلاب بلاک چین 
افتاد، اعتماد از سازمان ها و انسان ها به سمت فناوری و کدهای دیجیتال 

حرکت کرد.
وی بــا بیان اینكه با تغییرات ایجاد شــده در نحوه مكاتبات و همچنین 

قراردادها همه چیز در بستر اینترنت حرکت کرد، ادامه داد: در حال حاضر 
دفتر جهانی )مالی - حســابداری( به وجود می آید که در آن تمام کارها 
اعــم از امور بانكی، هویتی، مالكیت معنوی و ... در این دفاتر ثبت و ضبط 

می شود.
نجفــی با تاکید بر اینكه ثبت و ضبط اطلاعات در دفتر جهانی مذکور در 
یک زمان بســیار کوتاه انجام می شود، گفت: بحث این است که در حال 

حاضر با این وضعیت بانک ها در کجا قرار می گیرند؟
وی افــزود: پیش بینی این اســت که در ســال 2030 یک اقتصاد و یک 
جامعــه قابل برنامه ریزی به وجود می آید و اعتماد بر پایه الگوریتم برقرار 
شده و ماشین ها همدیگر را مدیریت می کنند. نجفی در ادامه اظهارداشت: 
بلاک چین می تواند در خدمت مردم باشــد و از ســوی دیگر کاربردهای 

متفاوتی در صنایع ایجاد کند.
مدیرعامل شرکت خدمات انفورماتیک افزود: بلاک چین یک فرصت است و 
با توجه به اینكه غیرمتمرکز است، امكان ویژه را تشكیل می دهد. از سوی 
دیگر اگر به سمت غیرمتمرکزکردن اطلاعات برویم، نظارت های بیشتری 

را شكل خواهیم داد.
نجفی با بیان اینكه بلاک چین یک فناوری فونداسیونی است و پیاده سازی 
آن باید آهســته و به تدریج باشــد، گفت: با ترکیب بلاک چین با ســایر 

فناوری ها؛ کسب و کارهای خودمختار و مستقل به وجود خواهد آمد.
وی ادامه داد: اگر بخواهیم به بلاک چین در صنعت های مختلف نگاه کنیم، 
به این نتیجه خواهیم رسید که بلاک چین تاثیر بسزایی در تمامی صنعت ها 
دارد و این موضوع از نظر اقتصادی برای بانک ها مهم است. در همین راستا 

سرویسی که می تواند بیشتر فعال شود، انتقال وجه بین الملل است.
مدیرعامل شــرکت خدمات انفورماتیک خاطرنشان کرد: به نظر می رسد 
بلاک چین آمده تا تمام مشــكلات جوامع بشری را حل کند، اما در واقع 
اینطور نیســت. وی تصریح کرد: باید بیندیشــیم نقش بانک در دنیای 
بلاک چین چه خواهد شــد. از این رو ضروری اســت یک بانک جدید با 
زیرســاخت مشترک غیرانحصاری برای ســرویس های مالی و مبتنی بر 
بلاک چین به وجود آید. همچنین ســرمایه گذاری و خروجی هدفمند در 
هر صنعتی می تواند با کمک بلاک چین شكوفا شود؛ چراکه بلاک چین تا 

سال 2030 به شكوفایی خود خواهد رسید.

مديرعامل شركت خدمات انفورماتيك:

بلاک چین تا سال ۲۰۳۰ به شکوفایی می رسد
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عضو هیات مدیره انجمن بلاک چین گفت: باید رمزارز ملی قابلیت 
معامله جهانی داشــته باشــد؛ نه اینكه صرفاْ یک سازمان را مامور 

تولید آن کنیم.
ســهیل نیكــزاد در هشــتمین همایــش بانكداری الكترونیک و 
نظام های پرداخت به طرح دغدغه و چالش های فعالان صنعت بانكی 
پرداخت و اظهارداشت: آنچه باید بیشتر به آن توجه کرد، این است 
که با فناوری چه کاری می توان کرد و چه تاثیری بر روی ساختار 

بانک ها، دولت ها و ... می گذارد؟
وی با بیان اینكه اولین کارکرد بلاک چین این است که نظام بانكی 
دنیا را با چالش روبه رو کرده اســت، افــزود: این فناوری تغییرات 
جدی تــری از آنچه ما به عنوان چالش هــای مواجه با بلاک چین 

بررسی خواهیم کرد، خواهد داشت.
عضــو هیات مدیره انجمن بلاک چین با اشــاره به رمز ارزهای ملی 
گفت: رمزارز در کشور ما شاید از معدنكاری هم سخت تر باشد. در 
این شــرایط فیلتر و تحریم، رمزارز هم معضل جدیدی شده است. 
ما تعارض های زیادی با سیستم های متمرکز فعلی داریم که برای 
استفاده از فناوری احتیاج به حمایت بانک مرکزی، دولت و ... داریم.
نیكــزاد ضمن تاکید بــر اینكه بلاک چین جــزو تكنولوژی هایی 
اســت که نیاز به طی کــردن فرآیند خاصی نــدارد، تصریح کرد: 
رمزارزملی مدت های زیادی مطرح شــد و امید کشور برای خروج 
از بحران ها بود،  اما  کم  کم تبدیل به طرحی برای تقســیم منابع 
بین سازمان های داخلی شد. البته باید اجازه دهیم که رمزارزهاي 
جهانی داشته باشیم تا همه از مزایای آن استفاده کنیم. نباید تولید 

رمزارز را در اختیار یک سازمان خاص قرار دهیم.
وی گفت: من الان ابزاری ساخته ام که هم تحریم ها را دور می زند؛ 
هم فیلترها را! در این شرایط باید چه کار کنم؟ بنابراین باید وضعیت 
فعالان این صنعت بازبینی و تكلیف فعالان این حوزه مشخص شود.
این فعال صنعت پرداخت در پایان عنوان کرد: طي چند وقت اخیر 
زیرســاخت تراکنش های بین المللی از کشورهای دیگر به سمت 
ایــران فیلتر بود و برعكــس. در این ایام حواله ها به بهانه تحریم با 
گرانی چشــمگیري صادر می شد. در همین زمان بیت کوین رشد 

خوبی داشت؛ بی آنكه تحریم ها روی ارزش آن تاثیر بگذارد.

دبیرانجمن فین تک ایران عنوان کرد: کســب وکارهای های فین تكــی با وجود تحریم های داخلی و 
خارجی در حال رونق گرفتن است.

مهدی عبادی دبیر انجمن فین تک ایران در هشتمین همایش بانكداری الكترونیک و نظام های پرداخت 
طي سخنانی گفت: در طول چند سال گذشته که واژه فین تک در ادبیات حوزه فناوری وارد شده، این 

کلمه موضوع سخنرانی بسیاری از دولتمردان و سیاسیون کشور بوده است.
وي اظهارداشــت: فعالان این عرصه هم ســعی می کنند باور داشته باشند که دغدغه تمام دولتمران 
فین تک و توسعه این کسب وکارها است، اما برای توسعه در این بخش و چرخیدن چرخ این کسب وکارها 
بهتر است دولتمردان چوب هاي خود را از لای چرخ این کسب وکارها بیرون بیاورند و سرعت توسعه 

فین تک را به نظاره بشینید.
عبادی با اشــاره به اینكه قطار فین تک در حال ســرعت گرفتن اســت، تصریح کرد: کسب وکارهای 
فین تكی با وجود تحریم های داخلی و خارجی، مسدودشــدن حســاب های بانكی به خاطر تخلفات 

کوچک مالی کاربران، در مقابل فیلترینگ و رزمایش های تاب آوری در حال توسعه است.
وی خاطرنشان کرد: از منظر کارشناسان حوزه اجتماعی در ایران قوانین و محدودیت های بی شماری 
در مقابل توسعه کسب و کارهای نوآور وجود دارد؛ چراکه ایجاد محدودیت را بهترین راهكار برای کنترل 
می دانند. عبادی بانک مرکزی، شــرکت شــاپرک و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات را سه نهادی 
دانســت که زمینه برای فعالیت و توسعه کسب وکارهای فین تكی را فراهم کرده اند و یادآورشد: سال 
گذشته اتفاقی  تحت عنوان مستند پرداخت یاران به ثمر نشسته که توانسته تا حدود زیادی انحصار 

در این بخش را از بین ببرد که این رخداد حاصل تصمیم مشترک است.
دبیرانجمن فین تک ایران با تاکید بر اینكه در فضای فین تک شــاهد انحصار در تمام لایه ها هســتیم؛ 
اذعان داشــت: دکتر عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی خبر داد فضا برای توسعه فین تک ها باز 

خواهد شد که امیدواریم هرچه زودتر این اتفاق روي دهد.
وی با اشــاره به حوزه رگ تگ گفت: مطالبه انجمن فین تک از بانک مرکزی این اســت که همكاری با 
شرکت های استارتاپي را افزایش دهد و با برنامه ریزی زمینه برای توسعه در این بخش را فراهم کند.

عبادی یادآورشــد: امروزه در همه جا و تمام نهادها برای حمایت از فین تک ها صحبت می شــود، اما 
سوال اینجاست که برنامه جامع این نهادها برای حمایت از این کسب وکارها در سال ۹8 چه هست؟

وی اظهارداشت: اکنون بهترین زمان برای توسعه کسب وکارهای فین تكی است؛ چراکه فین تک ها با 
اخذ کارمزد از کاربران خود نقش مهمی در ترویج فرهنگ کارمزد در کشور دارند و اگر بانک مرکزی  

دغدغه اصلاح نظام کارمزد را دارد، باید با فین تک ها همكاری بیشتری داشته باشد.
عبادی با پرسش سوال هایي از مدیران بانكی گفت: در سال ۹8 این موسسات مالی چقدر هزینه برای 
ساخت مراکز تجاری و چه میزان برای حمایت از فین تک ها اختصاص خواهند داد؟ دبیرانجمن فین تک 
ایران با تاکید بر اینكه سرعت کار در فین تک ها در حد ثانیه و دقیقه است، اظهارداشت: این امر مستلزم 

سرعت دهی به حرکت ها در این حوزه است.

عضو هيات مديره انجمن بلاک چين اعلام كرد:

رمز ارز ملی باید جهانی 
باشد، نه سازمانی

دبيرانجمن فين تك:

 قطار فین تک ها 
در حال سرعت گرفتن است
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برگزیدگان جشنواره مرحوم دکترنوربخش در حاشیه هشتمین 
بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت معرفی  همایش سالانه 

شدند.
به گــزارش خبرنــگار مــا؛ در مراســم اختتامیــه هشــتمین همایش 
بانكداری الكترونیــک و نظام های پرداخت که با حضــور دکتر عبدالناصر  
همتی رئیس کل بانک مرکزی، دکتر نصرالله جهانگرد معاون وزیرارتباطات و 
فنــاوري اطلاعات و دکتر علی دیواندری رئیس پژوهشــكده پولی وبانكی 

برگزار شد، منتخبین جشنواره دکتر نوربخش معرفی شدند.
در بخش انتخاب نوآوری های برتر بانكی و شرکتی؛ شرکت ها و بانک های 

زیر انتخاب شدند:
در بخش سامانه های درون بانكی؛ شرکت پردازش اطلاعات مالی نوآوران 
امین برای سامانه ارزیابی ریسک شرکتی متعلق به علی نوروزی مدیرعامل 
شرکت پردازش اطلاعات مالی نوآوران و بانک صادرات ایران برای سامانه 
تحلیل هزینه و فایده مشــتریان به حجت الله صیدی مدیرعامل این بانک 

تعلق گرفت.
در بخش پلتفرم ها؛ شــرکت تجارت الكترونیكي ارتباط فردا برای پلتفرم 
تحول دیجیتــال فینوتک به حامد قنادپور مدیرعامل این شــرکت تعلق 
گرفت. در بخش سامانه های مشتریان نیز سامانه اینترنت بانک فرآیندمحور 
متعلق به شــرکت توســعه ســامانه های نرم افزارهای نگین )توســن( به 

سیدروح الله فاطمی اردکانی مدیرعامل این شرکت تعلق گرفت.
در همین بخش بانک ملي ایران نیز برای ســامانه رمــز یكبار مصرف 60 
حائز رتبه برتر شناخته شد و مســعود خاتونی عضو هیات مدیره و معاون 

فناوری های نوین این بانک جایزه این بخش را دریافت کرد.
در بخــش ســامانه های ملی شــرکت خدمات انفورماتیک برای ســامانه 
پرداخت های نظام مند دوره ای )ســپند(  برتر شــناخته شد و جایزه این 

بخش به ابوطالب نجفی مدیرعامل این شرکت اهدا شد.
در بخش امنیت و زیرساخت نیز شرکت مهندسی فن آفرین حصین قشم 
برای دســتگاه HSM کاملا ســخت افزاری بومی Cerbone به مسعود 

آراسته مدیرعامل این شرکت تعلق گرفت.
در بخش تجهیزات و ســخت افزار هم شــرکت گرایش تــازه  کیش برای 
طراحی و ساخت ربات هوش مصنوعی )پروژه آلفا( رتبه برتر شناخته شد 

و امیر قاصر مدیرعامل این شرکت این جایزه را دریافت کرد.
در بخش مسئولیت هاي اجتماعی شرکت کارت اعتباری ایران کیش برای 

ارائه خدمات پرداخت ویژه روشندلان و تكریم اقوام در راستای مسئولیت 
اجتماعی )بات( رتبه برتر شد و جایزه آن به صادق فرامرزی مدیرعامل این 

شرکت تعلق گرفت.

در بخش شایسته تقدیر از نظر هیات داوران شرکت به پرداخت ملت برای 
سامانه دستیار گفتاری پرداخت الكترونیک رتبه برتر شناخته شد و شهریار 

خلیلی مدیرعامل این شرکت جایزه آن را دریافت کرد.
همچنین در این بخش شرکت داده ورزی سداد برای پایانه هوشمند ملی 
BMT رتبه برتر شــناخته شد و حمیدرضا مختاریان جایزه این بخش را 

گرفت.
بر همین اســاس منتخب نمایشــگاهی به انتخاب شــرکت کنندگان به 
غرفه های پرداخت الكترونیک سداد و شرکت توسعه سامانه های نرم افزاری 

نگین )توسن( تعلق گرفت.
همچنین دومیــن رویداد »نواندیشــان فناوری های مالــی« همزمان با 
هشــتمین همایش ســالانه بانكداری الكترونیک و نظام هــای پرداخت 
برگزار شد. این رویداد به همت شــرکت خدمات انفورماتیک و با حمایت 
پژوهشكده پولی وبانكی برای دومین سال متوالی توانست فضای تعاملی را 
از یک سو برای صاحبان ایده، استارتاپ ها و شرکت های نوپا و از سوی دیگر 
برای اهالی بانكی و سرمایه گذاران ایجاد کرده تا نواندیشان صنعت مالی - 

بانكی را بیش از پیش با اکوسیستم بانكی مانوس سازد.
شرکت خدمات انفورماتیک طی فراخوانی سراسری در نشریات تخصصی، 
جراید و شــبكه های اجتماعی از تمامی تیم های استارتاپی دعوت کرد تا 
نســبت به ارســال اطلاعات، ایده، طرح یا محصول تجاری سازی خود در 
پرتال نواندیشــان اقدام کننــد. در این رابطه بیــش از 60 تیم اطلاعات 
درخواستی را طبق چارچوب تبیین شــده و حول محورهای همایش و با 
تمرکز بر فناوری زنجیره بلوک ارسال داشته که پس از بررسی های اولیه؛ 
تعداد 20 تیم در قالب دو گروه »ایده« و »شــرکت های نوپا« MVP و به 

مرحله حضور در نمایشگاه راه یافتند.
در نهایت و براساس بررسی ها و ممیزی های کمیته ارزیاب که متشكل از 
مدیران ارشد هلدینگ خدمات انفورماتیک است؛ سه تیم برتر از هر گروه 
که جمیع شاخص هایی همچون نوآوری، مزیت رقابتی، قابلیت پیاده سازی، 
درآمدزایی و الزامات امنیتی مناســب را احراز داشتند؛ به عنوان تیم های 

برتر دومین رویداد نواندیشان فناوری های مالی انتخاب شدند.

معرفي برگزیدگان جشنواره دكتر نوربخش 
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مجلس  اقتصادی  کمیسیون  اعضای 
شورای اسلامی در محل بورس کالای 
ایران میهمان دکتر شــاپور محمدی 
 رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار 

بودند.
در ایــن دیــدار صمیمانه که بــا حضور 
کمیسیون  رئیس  پورابراهیمی  محمدرضا 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی و اعضای 
این کمیسیون و همچنین مدیران ارکان 
بازار ســرمایه برگزار شــد، دکتر شــاپور 
محمدی رئیس ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار عملكرد 30 ماهه بازار ســرمایه را 
تشــریح کرد و گفت: شاخص کل بورس 
تهران در بازه زمانی پنجم مردادماه ۹5 تا 
25 دي ماه سالجاري 8۹۹45 واحد معادل 
11۹ درصد رشــد داشته است. در همین 
مدت شاخص کل فرابورس ایران با 1181 
واحد افزایش به عدد 1۹78 واحد در 25 
دی  ماه ۹7 رسید که رشد 148 درصدی 
را نشــان می دهد؛ این در حالی است که 
شــاخص صنعت و شــاخص 50 شرکت 
فعال تر بــا بازدهی به ترتیب 136 و 137 

درصدی همراه بوده اند.
وی با اشــاره به اینكه شاخص هم وزن در 
این مدت 10۹ درصد رشــد داشته است، 
ابراز داشت: رشــد همزمان شاخص کل و 
شــاخص هــم وزن نشــان از آن دارد که 

بازار ســرمایه به طور یكسان رشد کرده و 
بازار سرمایه مختص به شرکت های  رشد 

خاصی نبوده است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تاکید 
کرد: یكی از دلایل رشد قیمت ها در بازار 
ســرمایه رشــد نرخ برابری ارزها بود. در 
این مدت صنایع مختلفــی هم وارد بازار 
ســرمایه شد. البته رشد ســكه و دلار در 
مقایســه با بازار سرمایه بیشــتر بوده، اما 
بایــد بدانیم که رشــد قیمت هــا در این 

بازارها سوداگرانه بوده است.
وی با بیان اینكه بورس و فرابورس همپای 
هم رشد کرده اند، تصریح کرد: ارزش بازار 
ســهام از 4376 هزار میلیارد ریال در 5 
مرداد ماه ۹5 به 8560 هزار میلیارد ریال 
در 25 دی ماه سالجاري رسیده که بیانگر 
۹6 درصد رشد است. ارزش بازار صكوک 
نیز از 212 هزار میلیارد ریال در 5 مرداد 
ماه ۹5 به ۹28 هزار میلیارد ریال در 25 
دی ماه سال ۹7 رسیده است که حكایت 
از 338 درصــد رشــد دارد. در مجموع 
ارزش کل بازار سرمایه )سهام و صكوک( 
در بازه زمانی مورد بررسی با 107 درصد 

رشد همراه بوده است.
 80 درصد ارزش بازار 
در اختیار 10 صنعت

رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار با 

بیان اینكه هم اکنون محصولات شیمیایی 
25.47 درصــد از کل ارزش بازار بورس و 
فرابورس را به خود اختصاص داده است، 
ادامه داد: پس از گروه محصولات شیمیایی 
به ترتیب گروه های فلزات اساسی با سهم 
16.24 درصد، اســتخراج کانه های فلزی 
با ســهم 8.۹7 درصد و گروه فرآورده های 
نفتی، کک و سوخت هسته ای با سهم 8.6 
درصدی در رتبه های دوم تا چهارم صنایع 

با بیشترین ارزش بازاری قرار دارند.
مجموع تعداد شــرکت های پذیرفته شده 
در بورس تهران و فرابورس ایران از 400 
شــرکت در پنجم مرداد ماه ۹5 به 42۹ 
شــرکت در 25 دی ماه سال ۹7 افزایش 
یافته که بیانگر رشــد 7.3 درصدی است. 
همچنین تعداد شرکت های ثبت شده نزد 
سازمان و پذیرش نشده در فرابورس ایران 
از 154 شرکت در 5 مردادماه ۹5 با رشد 
8.4 درصدی به 167 شــرکت در 25 دی 

ماه سالجاري رسیده است.
 سرمایه گذاری خارجی 

در بازار سرمایه
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
با اشــاره بــه اینكــه هم اکنــون ارزش 
بازار سرمایه  در  ســرمایه گذاری خارجی 
کشــور 13.7 هزار میلیارد ریال اســت، 
گفت: ایــن رقم در مردادمــاه ۹5 حدود 

در ديدار رئيس و اعضای كميسيون اقتصادی مجلس با مديران ارشد بازار سرمايه مطرح شد؛

 از رشد 119 درصــدی شاخص 
تا افزایش شفافیت بازار سرمایه
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12.3 هزار میلیارد ریال بوده است.
وی در ادامــه خاطرنشــان کــرد: ارزش 
معاملات در کل بازار اوراق بهادار در دوره 
30 ماهه یاد شــده، 65 درصد نسبت به 
دوره 30 ماهه مشــابه قبل رشــد داشته 
اســت. در بورس های کالایــی نیز ارزش 
معامــلات در این مدت بــه 3454 هزار 
میلیارد ریال رســید که نشاندهنده 167 
درصد رشد اســت. در مجموع کل بازارها 
ارزش معاملات در دوره 30 ماهه یاد شده 

108 درصد افزایش داشته است.
 سهم بالای بازار سرمایه 

در تامین مالی ها
سخنگوی ســازمان بورس و اوراق بهادار 
با بیان اینكــه ارزش مجموع تامین مالی 
صورت گرفتــه از محل انتشــار و عرضه 
اولیــه اوراق بهــادار طی 30 مــاه اخیر 
1,775,5۹8 میلیارد ریال اســت، گفت: 
این رقــم در قیاس با ابتــدای دوره ۹7 
درصد رشــد داشته اســت. این در حالی 
اســت کــه ارزش مجموع تامیــن مالی 
صورت گرفته از طریق نهادهای مالی در 
این دوره 18 درصد نسبت به دوره مشابه 

قبل کاهش داشته است.
وی در ادامه به عملكرد مثبت صندوق های 
سرمایه گذاری اشاره کرد و ابراز داشت: در 
بازه زمانی ابتدای مردادماه ســال ۹5 تا 
پایان دی  ماه سالجاري تعداد صندوق های 
از  با 33.75 درصد رشد  ســرمایه گذاری 
160 مورد به 214 صندوق افزایش یافته 
اســت. در این بــازه ارزش صندوق های 
ســرمایه گذاری با 72.63 درصد رشد به 
1476 هزار میلیارد ریال رســیده است. 
همچنیــن تعــداد دارنــدگان واحدهای 
ســرمایه گذاری در پایان بــازه زمانی 30 
ماهه منتهی به پایان دی  ماه ۹7 با بیش 

از 102 درصد رشد همراه بوده است.
افزایش سرعت افشای اطلاعات

دکتر محمدی با بیان اینكه سرعت انتشار 
یافته  افزایش  بازار ســرمایه  اطلاعات در 
اســت، تصریح کرد: بــا برنامه ریزی   های 
صورت گرفته میانگین تعداد روز تاخیر در 
انتشار اطلاعات از 3۹ روز در ابتدای سال 
۹3 به میانگین یک روز در پایان آذر ماه 

۹7 کاهش یافته است.
وی با تاکید بر افشــای به موقع اطلاعات 
گفت: طی دوره ابتدای ســال ۹3 تا پایان 
آذر ماه ۹7 میزان افشاء به موقع اطلاعات 
از 44 درصد به 86 درصد افزایش و میزان 
عدم افشــاء اطلاعــات از 32 درصد به 6 

درصد کاهش یافته است.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تاکید 
کرد: در ایــن مدت امنیت ســایبری در 
زیرساخت های بازار ســرمایه ارتقاء یافته 

است.
 مهم ترین اقدامات 

30 ماهه بازار سرمایه
دکتــر محمــدی در ادامــه به تشــریح 
مهم ترین اقدامات بازار ســرمایه طی 30 
ماه حضور خــود پرداخت و گفت: کاهش 
زمان  کاهــش  معاملاتــی،  هزینه هــای 
رسیدگی به شــكایات از 46 روز در سال 
۹4 به 10 روز در ســالجاری، بازنگری 7 
بازگشایی  و  با توقف  دستورالعمل  مرتبط 
نماد در راســتای کاهش تعــداد و زمان 
توقف نمادها شــامل معاملات، پذیرش و 
افشاء در راســتاي اصلاح فرآیند توقف و 
بازگشــایی نمادها و کاهــش زمان توقف 
نمادها از جمله اقدامات صورت گرفته در 

این مدت بوده است.
وی ادامه داد: راه اندازی و توسعه ابزارهای 
مشــتقه و ابزارهای تامین مالی اسلامی، 
عضویــت دائم در کمیســیون بین المللی 
اوراق بهادار )IOSCO(، عملیاتی کردن 
»حد اعتبــاری کارگزاران« در راســتای 
کاهش ریســک نكول در تســویه وجوه 
معاملات با اتــاق پایاپای، پیگیری عرضه 
کالاهــای جدید در بورس هــای کالایی، 
انتشار اطلاعات مالی حدود 360 شرکت 
و بنگاه اقتصادی مشمول ماده 6 اصلاحی 
قانــون اجــرای سیاســت های کلی اصل 
دستورالعمل  تدوین  اساســی،  قانون   44
و اعطــای مجوز تاســیس شــرکت های 

اوراق  اعتباری، پذیرش تمامي  رتبه بندی 
منتشره در ســنوات قبل و راه اندازی بازار 
ثانویــه و متعاقب آن کاهــش نرخ موثر 
اوراق سخاب از 40 درصد به 20 درصد از 
دیگر اقداماتی بود که طی 30 ماه گذشته 

در بازار سرمایه اجرایی شده است.
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
بــا بیان اینكه در این مــدت اقداماتی در 
راستای شفافیت اطلاعات و حفظ حقوق 
سرمایه گذاران صورت گرفته است، گفت: 
در عین حال تدابیر لازم براي پیشگیری 
از وقوع تخلفات و نظارت بر اشخاص تحت 
نظارت و برخورد با ناهنجاری ها اتخاذ شد. 
از سوی دیگر ســازمان بورس در راستای 
توســعه و ارتقاء زیرساخت های فناوری و 
نظارتی بازار سرمایه برنامه هایی را اجرایی 

و بسترهای لازم را فراهم کرده است.
دبیر شــورایعالی بورس در ادامه با اشاره 
به شــفافیت بــالای بــازار ســرمایه؛ به 
مهم ترین برنامه های آتی این بازار اشــاره 
کرد و گفــت: راه اندازی ابزارها و بازارهای 
جدیــد مالی همانند فروش اســتقراضی، 
همكاری در انجــام عملیات بــازار باز و 
امور  انجــام  پیگیری  بین الملــل،  بورس 
مربــوط به برگزاری مجامــع الكترونیک، 
انجام اقدامات شرکتی به صورت متمرکز ، 
پیشگیرانه  نظارت های  اثربخشــی  ارتقاء 
با سیســتماتیک کــردن تذکرات، اصلاح 
فرآیند پذیرش در دســتورالعمل پذیرش 
دســتورالعمل  اصــلاح  بهــادار،  اوراق 
انضباطــی و تدوین دســتورالعمل نحوه 
محاسبه امتیاز شفافیت اطلاعاتی ناشران، 
تدوین دســتورالعمل حاکمیت شــرکتی 
و کنترل هــای داخلی نهادهــای مالی و 
نظارت  راه اندازی سامانۀ جامع  و  طراحی 
بر رویدادهای مالی و فعالیت شرکت های 
کارگزاری بخشــی از برنامه هایی است که 
در دســتور کار ســازمان بورس و اوراق 

بهادار قرار دارد.
دکتــر محمدی در پایان بــه دغدغه ها و 
نیازهای بازار ســرمایه پرداخت و تصریح 
کــرد: تصویب قانــون ارتقاء نظــام بازار 
کنترل کننده  قواعد  ایجاد  کشور،  سرمایه 
بدهی  های دولت، تحدید نرخ های ســود 
بازارهای موازی مبتنی بر سودآوری ناشی 
از عدم تعادل هــای اقتصادی و همچنین 
ارائه مشــوق های مناســب برای افزایش 
مشارکت اشــخاص حقیقی و حقوقی در 
بازار ســرمایه نیــز از مواردی اســت که 
امیدواریم با کمک مجلس شوراي اسلامي 

به سرانجام برسد.

هم اکنون ارزش 
سرمایه گذاری خارجی در 

بازار سرمایه کشور 13.7 هزار 
میلیارد ریال است، این رقم 
در مردادماه 95 حدود 12.3 
هزار میلیارد ریال بوده است.
ارزش معاملات در کل بازار 

اوراق بهادار در دوره 30 ماهه 
یاد شده، 65 درصد نسبت 
به دوره 30 ماهه مشابه قبل 

رشد داشته است
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دیدار صمیمانه اعضای کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اســلامی با رئیس سازمان 
بــورس و اوراق بهادار و مدیران ارکان بازار 
سرمایه در محل بورس کالاي ایران برگزار 
شد که طی این دیدار مدیرعامل بورس کالا 
درخواست ها و پیشنهادات در زمینه تقویت 
شفافیت و تسهیل روندها در حوزه معاملات  
کالایی را به اعضای این کمیسیون ارائه کرد.

دکتر حامد سلطانی نژاد به عنوان اولین پیشنهاد 
از لزوم تصویب مشــوق های قانونی مناسب براي 
معاملات محصولات در بورس کالا ســخن گفت 
و اظهارکرد: با توجه به شــفافیتی که با عرضه و 
معامله محصولات در بورس کالا ایجاد می شــود، 
وجود مشــوق های قانونی بــرای انجام معاملات 
محصولات مختلف در این بستر معاملاتی شفاف 

لازم به نظر می رسد.
وی در بیان دیگر پیشــنهادات بورس کالا به این 
کمیســیون گفت: معاملات کالاهــا در خارج از 
بورس غیرشــفاف بوده و عــلاوه بر اینكه در این 
معاملات هیچ ضابطه و قانون مشــخصی وجود 
ندارد؛ لذا هیچ ســختگیری خاصی هم نسبت به 
کیفیت کالاهای قابل معامله اعمال نمی شود. این 
در حالی اســت که در بــورس کالا با وجود اینكه 
معاملات با رعایت اســتانداردهای مشخص برای 
هر کالا صورت مي گیرد؛ سختگیری هایی نیز بر 
معاملات اعمال می شــود که برای حداکثرسازی 
شفافیت، تسهیل هر چه بیشتر معاملات کالاها 

در بورس کالا با حمایت های قانونی ضروری است.
مدیرعامل بورس کالا بــا بیان اینكه هنوز برخی 
صنایــع و گروه های کالایــی محصولات خود را 
در بورس عرضه نمی کنند، پیشنهاد کرد: برنامه 
منظمی برای عرضه محصــولات در بورس ارائه 
شود تا شاهد تعادل هر چه بیشتر بازارها باشیم.

دکتر سلطانی نژاد در پیشنهادی دیگر به توسعه 
معاملات گواهی ســپرده ســكه طلا با همكاري 
بانک مرکزی اشاره کرد و گفت: معاملات گواهی 
ســپرده سكه طلا که در بورس پیگیری می شود، 
کمک کرده تا ســكه در بــورس حضور فیزیكی 
داشــته باشــد و معاملات کاغذی مبتنی بر این 
کالا به پشــتوانه ســكه طلا و با شــفافیت انجام 
شود. مزیت این معاملات به گونه ای است که اگر 
معاملات ســكه طلا شفاف شود، آمارهای واقعی 
از معامــلات آن در دســترس خواهد بود و انجام 
ایــن معاملات در بــورس کالا از ناهنجاری هایی 
همچون احتمال آب کردن سكه و یا قاچاق آن که 
ممكن است بروز کند، جلوگیری به عمل می آورد.

دکتر ســلطانی نژاد ادامه داد: در کنار توســعه 
معاملات گواهی سپرده ســكه طلا، پیشنهاد 
حل مشــكلات مالیــات بر ارزش افــزوده در 
ســازمان امورمالیاتی در خصــوص معاملات 
گواهی ســپرده را نیز داریم. همچنین افزون بر 
این لازم به نظر می رسد تا مشوق های مالیاتی 
موجود را در راستاي ترغیب عرضه کنندگان و 
خریداران به انجام معاملات در فضای شــفاف 

بورس افزایش دهیم.
وی همچنیــن بــا ارائــه دو پیشــنهاد کــه در 
تصمیم گیری ها از مكانیســم های بازار استفاده 
شود؛ اتصال سامانه های مالیات، حمل ونقل، جامع 
تجارت، انبارها و غیره به سامانه های بورس براي 

رهگیری پس از معاملات را خواستار شد.
مدیرعامل بورس کالای ایران همچنین پیشنهاد 
توســعه صندوق هــای کالایــی را بــه اعضای 
کمیســیون اقتصادی مجلس ارائه کرد و گفت: 
صندوق های کالایی به جمــع آوری منابع مالی 
برای حــوزه کالایی و افزایش ســرعت گردش 
نقدینگــی در این حوزه کمک شــایان توجهی 
می کنند؛ از این رو قابلیت توســعه بیشــتر برای 
این ابزار معاملاتی وجود دارد. مزیت صندوق های 
ســرمایه گذاری مبتنی بر کالا این است که این 
صندوق ها از نوع ETF هســتند و واحدهای آن 

قابلیت معامله دارند.
شفافیت روزانه مبادلات کالای کشور

دکتر سلطانی نژاد در ادامه این نشست گزارشی از 
عملكرد این مجموعه ارائه داد و با بیان تاریخچه ای 
از راه اندازی این شرکت در بازار سرمایه گفت: این 
شرکت با ادغام بورس فلزات تهران و بورس کالای 
کشــاورزی در سال 86 راه اندازی شد و کالاهای 
مختلفــی از حوزه هــای کشــاورزی، صنعتی و 
معدنی و نیز پتروشــیمی و فرآورده های نفتی در 

آن پذیرش و قابل عرضه است.
وي همچنین افــزود: در بازار مالی بورس کالای 

دكتر سلطانی نژاد مطرح كرد:

 پیشنهادات 9 گانه برای تقویت بورس كالا 
به كمیسیون اقتصادی مجلس
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ایران نیز ابزارهــای مختلفی برای تامین مالی 
شــرکت های تولیدکننــده و خریــداران ارائه 
کرده ایــم که در کنار تامیــن مالی برای صنایع 
شفافیت را برای مبادلات آنها به ارمغان می آورد.

دکتــر ســلطاني نژاد تاکیدکــرد: از این جهت 
معاملات انجام شده در بورس کالا شفاف است که 
امكان تبادل اطلاعات بین بورس  و سازمان های 
نظارتی و دستگاه های اجرایی اعم از سازمان امور 
مالیاتی، ستاد مبارزه با قاچاق کالاوارز، گمرک، 
سازمان بازرسی کل کشور و دیگر دستگاه ها به 
صــورت لحظه ای بــه روز و روزانه وجود دارد و 
بورس این اطلاعات را به دســتگاه های ذیربط 
ارائه می کند. به عبارت بهتر به واســطه معامله 
کالاها در بورس کالا، گزارش مبادلات کالاهای 
کشور به طور روزانه شفاف می شود و در اختیار 

نهادهای مرتبط قرار می گیرد.
وی بــا بیان اینكه از ابتدای ســالجاری تاکنون 
بیــش از 67 هزار میلیارد تومــان در قالب 20 
میلیون تن کالا در بــورس کالای ایران مبادله 
شده است، گفت: در آماری قابل قبول از سال 86 
تاکنــون بیش از 250 میلیون تن کالا در بورس 
کالای ایران مبادله شــده است که گستردگی 

حضور صنایع را نشان می دهد.
دکتر ســلطانی نژاد افــزود: در بازار محصولات 
کشاورزی بستر مناسبی فراهم شده تا با اجرای 
سیاســت حمایتی قیمت تضمینی که امسال 
برای محصول ذرت در بورس کالا اجرایی شده، 
رضایــت فعالان این بخش را به همراه داشــته 
باشــد؛ چراکــه به کمک اجرای این سیاســت 
در بورس کشــاورزان مطالبات خود را سریع تر 

دریافت می کنند.
مدیرعامل بــورس کالای ایران بــه راه اندازی 
معاملات زعفران در بــورس در قالب معاملات 
آتی و گواهی ســپرده کالایی اشاره کرد و گفت: 
در بازار مشتقه روزانه بالغ بر 100 میلیارد تومان 
زعفران در قالب قراردادهای آتی معامله می شود 
و از ابتدای راه اندازی این معاملات تاکنون معادل 
بیش از 800 تن زعفران که حدودا معادل تولید 
2 ســال کشــور اســت، در قالب این قراردادها 

معامله شده است. 
وي در پایان خاطرنشــان کــرد: معامله گواهی 
ســپرده کالایی زعفــران نیز این امــكان را به 
کشــاورزان داده که با تحویل محصول خود به 
انبارهای پذیرفته شــده بورس و دریافت قبض 
انبار یا گواهی سپرده کالایی، محصول خود را به 
قیمت روز در بازار بفروشند و زودتر به پول خود 
برسند؛ به طوری که می توان گفت به کمک این 
معاملات بــورس کالای ایران به مرجع قیمتی 
زعفران در کشور تبدیل شده است. ضمن اینكه 
سود اصلی حاصل از فروش محصول که پیش از 
راه انــدازی بــورس زعفران به جیــب دلالان 
می رفــت، بــه کمــک بــورس کالا عاید خود 

زعفرانكاران می شود.

دكتر پورابراهيمی رئيس كميسيون اقتصادي مجلس عنوان كرد:

 تقویت بازار سرمایه با كمک 
خانه ملت و سازمان بورس

مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
شورای اسلامی گفت: بورس کشور 
تاثیر  تحت  گذشــته  ماه های  طی 
گرفت.  قرار  بیرونی  ریســک های 
مهمترین مســائل موثر بــر بازار؛ 
تحریم ها و نوســانات نرخ ارز بود. 
اما اکنون بازار سرمایه از این موارد 
عبور کرده و به نظر می رسد تا پایان 

سال روند طبیعی خود را طی کند.
دیــدار اعضــای کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی با رئیس سازمان 
بــورس و اوراق بهادار و مدیران ارشــد 
بــازار ســرمایه برگزار شــد. محمدرضا 

پورابراهیمی داورانی رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در تشریح این 
نشســت گفت: مدیران بازار سرمایه در این دیدار بخشی از مشــكلات و محدودیت  ها و 
همچنین بخشــی از مطالبات خود را بیــان کردند و در خصــوص اینكه مجلس چگونه 
می تواند برای رفع محدودیت ها و مشكلات بازار سرمایه به آنها کمک کند؛ بحث و گفتگو 

شد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اســلامی با اشــاره به جمع بندی نشست 
کمیسیون متبوعش با مدیران ارشــد بازار سرمایه و تعامل هر چه بیشتر مجلس، دولت، 
کمیســیون اقتصادی و بازار ســرمایه برای رفع دغدغه متولیان این بازار افزود: نخستین 
توافق در این نشســت اصلاح قوانین و یا تدوین قوانین جدید برای کمک به بازار سرمایه 
است که در همین راستا مقرر شــد ظرف یک ماه آینده پیشنهادات مسئولان ارشد بازار 
سرمایه به کمیسیون اقتصادی ارسال شــود و با توجه به توافقات در قالب طرحی تحت 

عنوان نظام بازار سرمایه کشور مورد بررسی و پیگیری قرار گیرد.
پورابراهیمی به ســایر موضوعات مطرح شــده در این دیدار اشــاره کرد و گفت:  مساله 
راه اندازی بورس ارز توســط بانک مرکزی و پوشــش ابزارهای مشــتقه آن با کمک بازار 
ســرمایه نیز یكی دیگر از مباحث مطرح شــده در این دیدار بود. وی ادامه داد: استفاده 
از ســاختارهای موجود و ظرفیت بازار ســرمایه در راه اندازی »اس پی وی« و همچنین 
بحث سهام عدالت نیز در این دیدار مطرح شــد که امیدواریم با همراهی مجلس و دولت 

تصمیم گیری در خصوص زمان و نحوه آزادسازی سهام عدالت تسریع شود.
نماینده مجلس شــورای اســلامی خاطرنشــان کرد: به رغم اقدامات مثبت انجام شــده 
کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اســلامی همچنان به دنبال ارتقاء شفافیت در بازار 

سرمایه است.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اســلامی ادامــه داد: موضوعاتی همچون 
گزارشات حسابرسی، ایجاد مراکز تخصصی آموزشی با هدف ارتقاء سواد مالی گروه سنی 
کــودک و نوجوان، تاکید بر اســتمرار عرضه نفت در بورس انــرژی، تقویت بورس کالا و 
اصلاح قوانین انتشــار صورت های مالی از مهمترین مباحث مطرح شده در دیدار اعضای 

کمیسیون اقتصادی مجلس و مدیران ارشد بازار سرمایه بود.
پورابراهیمی در ادامه به روند بازار ســرمایه تا پایان سال جاري اشاره کرد و گفت: بورس 
کشور طی ماه های گذشته تحت تاثیر ریســک های بیرونی قرار گرفت. مهم ترین مسائل 
موثر بر بازار تحریم و نوسانات نرخ ارز بود؛ اما اکنون بازار سرمایه از این موارد عبور کرده 

و در نتیجه به نظر می رسد بازار تا پایان سال روند طبیعی خود را طی کند.
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مدیرعامل  خبری  نشســت  اولین 
حضور  بــا  تهران  بــورس  جدید 
اصحاب رســانه برگزار شد. در این 
به  اشاره  با  صحرایی  دکتر  نشست 
اهداف هیات مدیره بورس تهران در 
راستاي توســعه این بازار، به ارائه 
گزارشــی از عملکرد 10 ماهه بازار 

سهام پرداخت.
دکتر علی صحرایی مدیرعامل شــرکت 
بورس تهران در این نشست با اشاره به 
هیات مدیره شــرکت  اعضای  در  تغییر 
بــورس تهــران در پایان شــهریورماه 
ســالجاری بیان کــرد: با آغــاز به کار 
هیات مدیــره جدید در شــرکت بورس 
تهران چندیــن هدف مهم بــه عنوان 
برنامه هــای اصلی در نظر گرفته شــد. 
این اهداف به نحوی چینش شد که در 
نهایت منجر به توســعه هر چه بیشتر 

بورس و بازار سرمایه شود.
وی در ادامه بیان کرد: افزایش کیک بازار 
سرمایه، یكی از مهم ترین برنامه هاست. 
ورود شرکت های جدید به بورس علاوه 
بــر اینكه به شــفافیت اقتصــادی کل 
کشور کمک می کند، می تواند در بحث 
تامین مالی شــرکت ها و صنایع مختلف 
در کشور نیز نقش بسزایی داشته باشد.

دکتــر صحرایــی همچنین افــزود: در 
شــرایطی که نقدینگی کل کشور رشد 
شتابانی را طی می کند؛ به نظر می رسد 
کــه امن ترین مكان بــرای هدایت این 

پول ها بازار سرمایه است.
مدیرعامل شرکت بورس تهران افزایش 
نقدشــوندگی را دومیــن موضوع مورد 
اهمیــت در توســعه بــازار دانســت و 
گفــت: افزایش نقدشــوندگی، افزایش 
بازارگردان هــا و اصلاح زیرســاختارها 
موضوعات بســیار مهمی اســت که در 
دستور کار قرار دارد. از این رو در تلاش 
هســتیم ضمانت هــای بازارگردانی در 
بورس را طی ســال آینــده تا حد قابل 

توجه ای افزایش دهیم.
وی همچنین توجه به فرهنگ ســازی و 
آموزش را ســومین هدف مهم شرکت 
بورس دانســت و گفت: بایــد از طریق 
آموزش و اطلاع رســانی شرایطی فراهم 
شــود که مردم به سمت سرمایه گذاری 
در بورس ســوق پیدا کنند. استفاده از 
ابزارهای غیرمستقیم مانند صندوق های 
ســرمایه گذاری، صندوق های بخشــی 
و منطقــه ای نیــز از مهمترین مواردی 
اســت که می تواند در آگاه سازی مردم 
نقش بسزایی داشته و کاهش رفتارهای 

توده واری را به همراه داشته باشد.
پلت فرم های جدید برای توسعه 

ابزار الزامی است
دکتر صحرایی افزایش نظارت بر بازار را 
مهم ارزیابی کرد و با اشــاره به ضرورت 
بهبود زیرســاخت های معاملاتی گفت: 
سامانه معاملاتی که هم اکنون در بورس 
تهران اســتفاده می شود، مربوط به 11 
سال گذشــته است؛ این در حالی است 
که از آن زمان تاکنون 2 نســل جدید 
از این نرم افزار توســط آن شرکت ارائه 

شده است.
وی در ادامه افزود: در شــرایط کنونی 
به دلیل محدودیت هایی که وجود دارد، 
نمی توانیم سامانه جدیدي را خریداری 
کنیــم؛ بنابراین در حال مذاکره با چند 
کشــور در این زمینه هســتیم که خبر 

نهایی شدن آن اعلام می شود.
دکتــر صحرایی لازمه گســترش بازار 
سهام را استفاده از پلت فرم های گوناگون 
دانست و گفت: برای استفاده از ابزار های 
گوناگون و توســعه معاملات سهام نیاز 
داریم تا زیرساخت ها را توسعه دهیم. به 
عنــوان مثال یكی از دلایل حجم پایین 
معاملات در بازار مشــتقه دریافت وجه 
تضمین به صورت نقدی است؛ موضوعی 

دكتر صحرايي مديرعامل بورس تهران اعلام كرد:

 حضور پرشور حقیقی ها در بازار سهام 
و ضرورت افزایش نقدشوندگی
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کــه انگیزه ســرمایه گذاران را تا حدود 
زیادی کاهش می دهد.

این مدیر ارشــد بورســی یكی دیگر از 
اهداف مهم شــرکت بورس را استفاده 
از ابزارهــای جدید معاملاتی دانســت 
و گفــت: باید بــا توجه به نیــاز بازار و 
ســهامداران ابزارهــای جدید به بورس 
تهران اضافه شود. در این زمینه از پایان 
شهریور کمیته توسعه بازار تشكیل شد 
که در اولین اقدام، آتی سبد سهام روانه 

بازار شد.

بورس تهران در قله بازدهی جهانی
مدیرعامل بورس تهران در بخش دیگر 
سخنان خود به ارائه گزارشی از عملكرد 
10 ماهــه اخیر بورس تهران پرداخت و 
گفت: شــاخص بورس تهران در ابتدای 
ســالجاری در محدوده ۹6 هزار و 2۹0 
واحدی قرار داشت و هم اکنون در کانال 
162 هزار واحد اســتاده است که  این 
مهم نشــان از رشــد 70 درصدی این 

شاخص دارد.
وی  بیان کرد: شاخص هم وزن نیز طی 
این مدت از ســطح 17 هزار واحدی به 
کانال 2۹ هزار واحد وارد شــده و ارتقاء 
68 درصدی داشته است. در این شرایط 
رشــد در یک محدوده  این دو شاخص 
نشان از آن دارد که کلیت بازار در مسیر 
صعود قــرار گرفته و محــدود به چند 

صنعت نبوده است.
دکتــر صحرایــی در ادامه با اشــاره به 
رتبه بندی های جهانی بورس ها و جایگاه 
بازار ســرمایه ایران در این زمینه گفت: 
طبق آمار WFE در پایان نوامبر  سال 
2018 بورس و فرابورس ایران با بازدهی 
7۹.۹ درصدی رتبه نخســت بیشترین 
بازدهی را میــان بورس های جهانی به 

ثبت رسانده است.
وی افــزود: طي 10 ماهــه اخیر ارزش 
بازار بــورس تهران از رقــم 382 هزار 
میلیارد تومان بــه 628 میلیارد تومان 
ارتقاء یافته اســت که این موضوع رشد 
62 درصدی این مولفه را نشان می دهد. 
همچنین ارزش اسمی بورس تهران که 
میزان ورود شرکت های جدید را نشان 
می دهد، بــه رقم 152 هــزار میلیارد 

تومان رسیده است.
مدیرعامل بورس تهران همچنین گفت: 
ارزش اسمی 30 شرکت بزرگ بورسی 
78 درصد رشــد نشان می دهد و ارزش 
اسمی بازار بدهی نیز با انتشار 2۹ ورق 

اوراق مختلــف در محــدوده 120 هزار 
میلیارد ریال قرار دارد.

4 عرضه اولیه تاکنون
به گفته دکتر صحرایی از ابتدای ســال 
تاکنون 3 شرکت در بورس تهران عرضه 
اولیه شــده و 6 شــرکت حذف شده به 
فرابورس انتقال یافته اند. با احتساب این 
موارد و عرضه اولیه هاي اخیر، هم اکنون 
بورس تهران 324 شرکت فعال در تالار 
شیشــه ای دارد که از ایــن تعداد 127 
شرکت در بازار اول و 1۹7 شرکت دیگر 

در بازار دوم فعال هستند.
وی همچنیــن افزود: از ابتدای ســال 
تاکنــون تامین مالــی از طریق بورس 
تهران به رقم 156 هــزار میلیارد ریال 
رســیده که از این رقم 8 هزار میلیارد 
تومان مربوط بــه تامین مالی از طریق 

فروش اوراق تبعی است.
دکتر صحرایــي در ادامه به ارزش کل 
و  اشــاره کرد  تهران  بــورس  معاملات 
ارزش معاملات بورس  گفت: هم اکنون 
تهــران بــه 48 هــزار و 500 میلیارد 
تومان رســیده که رشد 16۹ درصدی 
از ابتدای ســال داشته اســت. در این 
مدت نیز حجم معاملات با رشــد 122 
درصــدی همراه شــده اســت. تعداد 
دفعات معاملات نیز طی این بازه زمانی 
به 26 میلیون دفعه رســیده که 187 
درصد رشد نشــان می دهد. همچنین 
نســبت قیمت به درآمد بــورس نیز از 
رقم 6.86 از ابتدای ســال به رقم 6.6 
در پایــان دی ماه رســیده که افزایش 

ارزندگی بســیاری از ســهام بورسی را 
نشان می دهد.

 حضور پرشور حقیقی ها 
در بازار سهام

حضــور  خصــوص  در  همچنیــن  وی 
بازیگــران بورســی از ابتدای ســال نیز 
اینچنیــن گفت: حقیقی هــای بورس از 
ابتدای سال 52 درصد از سهم کل خرید 
را در اختیار داشته اند و در سمت فروش 
نیز 48 درصد از ســهم صفوف را به خود 
اختصــاص داده اند. به این ترتیب خالص 
تغییر مالكیت ســهام از سمت بازیگران 
حقوقی بــه حقیقی طی ایــن مدت به 
ارزش 3 هــزار و 500 میلیــارد تومــان 

رسیده است.
دکتر صحرایی با اشاره به کاهش چشمگیر 
زمان توقف نمادها طــی این مدت بیان 
کرد: بعد از اصلاح دستورالعمل بازگشایی 
و توقف نمادها شــاهد کاهش چشمگیر 
توقف ها در بورس بودیم. بر همین اساس 
میانگین توقف ها از 36 روز معاملاتی طي 
10 ماه ابتدای ســال گذشته به یک روز 

کاری در سالجاری رسیده است.

عرضه های اولیه در راه است
مدیرعامل شرکت بورس تهران در سوالی 
مبنی بر سرنوشت ساختمان بورس واقع 
در ســعادت آباد بیــان کرد: ســاختمان 
ســعادت آباد تاکنون ۹6 درصد پیشرفت 
فیزیكي داشته و هر دو حالت )واگذاری 
و انتقال به آن ساختمان( در دستور کار 

قرار دارد.
دکتر صحرایی در برابر پرسشی مبنی بر 
اینكه بورس تهران بــا توجه به وضعیت 
رکــود در اقتصاد کشــور تا چــه حد به 
می دهد،  اهمیــت  نوپا  کســب وکارهای 
گفت: طــي چند ماه آینده صنایع جدید 
از جمله صنعت هتلــداری به جمع 40 
صنعت بــورس تهران خواهد پیوســت.  
این در حالی است که تلاش می شود در 
40 سالگی انقلاب، دستاورد 40 صنعت 
بورسی در اقتصاد ایران را در معرض دید 

عموم مردم قرار داد.
دکتر صحرایی با بیان اینكه هیات پذیرش 
بورس تهــران طی امســال تاکنون 16 
جلســه برگزار کرده است، عنوان کرد: تا 
این لحظه 7 شــرکت جدیــد در تابلوی 
بورس تهران درج نماد شده و 5 شرکت 
نیــز پذیرفتــه شــده اند؛ همچنین 3۹ 

شرکت در جریان پذیرش هستند.

افزایش کیک بازار 
سرمایه، یکی از مهم ترین 

برنامه هاست. ورود 
شرکت های جدید به بورس 
علاوه بر اینکه به شفافیت 
اقتصادی کل کشور کمک 
می کند، می تواند در بحث 

تامین مالی شرکت ها و صنایع 
مختلف در کشور نیز نقش 

بسزایی داشته باشد
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مدیرعامل بانک توســعه صادرات گفت: اولویت این 
بانک تامین ســرمایه در گردش بنگاه های صادراتی 

فعال است.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات؛ دکتر علی 
صالح آبــادی افــزود: با توجه به شــرایط حاکم بر کشــور؛ 
مهمتریــن اولویت بانک در حال حاضر تامین ســرمایه در 
گــردش بنگاه های صادراتی فعال اســت کــه هدف از این 
سیاســت حفظ اشتغال، ســودآوری و صادرات بنگاه های 

اقتصادی است.
وی در همایش سراسری مدیران بانک توسعه صادرات ایران افزود: از 51 هزار 
میلیارد ریال تسهیلات اعطایی در سالجاري، 71 درصد به سرمایه در گردش 

و 2۹ درصد به طرح ها تخصیص داده شده است.
دکتر صالح آبادي با اشــاره به نظارت موثر بر مصرف تســهیلات گفت: انتظار 
هیات مدیره از همكاران شعب این است که نظارت کافی بر تسهیلات پرداختی 
به بنگاه ها داشته  باشند که واقعا به مصرف سرمایه در گردش رسیده  باشد.

وي از کاهــش مطالبــات غیر جاری به کمتــر از ۹.۹ درصد خبر داد و گفت: 
این دســتاورد جزو سیاست های اعتباری بانک در سال جاری بود. بر همین 
اســاس هر شعبه موظف است حداقل یک جلسه از کمیته اعتباری شعبه را 
به مطالبات غیرجاری خود اختصاص و پیگیری های لازم را در این خصوص 
انجام دهد. بنا داریم با دعوت از شــعب مختلف به کمیته وصول مطالبات و 

کمیته اعتبارات مرکز گزارش تسهیلات غیرجاری شعب را دریافت کنیم.
مدیرعامل بانک توسعه صادرات در حوزه طرح ها اظهارداشت: عمده طرح های 
تامین مالی شــده توسط بانک از محل منابع صندوق توسعه ملی تامین مالی 
شده اند؛ لذا ما باید تمام تلاش خود را برای به پایان رسیدن این طرح ها به کار 
ببندیم. هرچند که مشكلاتی به دلیل تحریم ها وجود دارد، اما با راهكارهای 

مختلف سعی در رفع موانع و تداوم پیشرفت این طرح ها داریم.
دکتــر صالح آبادی همچنین از انعقاد قــراردادی برای تامین مالی طرح های 
کوچک و متوســط صادراتی با صندوق توسعه ملی خبر داد و گفت: به زودی 
قراردادی با صندوق توســعه ملی امضا خواهیم کرد که طی آن صندوق 100 
میلیارد تومان تسهیلات برای طرح های کوچک ومتوسط در ابعاد کوچک به 

بانک خواهد داد.
وي بــا بیان اینكــه شــرکت های  دانش بنیان صادراتی زمینه ای اســت که 
بانک توسعه صادرات طي سال های اخیر به آن ورود پیدا کرده است، توضیح  
داد: بانک توســعه صادرات با معاونت علمی و فناوری نهاد ریاســت جمهوری 
تفاهم نامه اي را به امضا رسانده و از صندوق توسعه ملی قرارداد 500 میلیارد 
ریالی با نرخ سود 12 درصد منعقد شد که برای شرکت های حوزه دانش بنیان 
به مصرف می رســد. طي ۹ ماهه اول امســال ۹50 میلیارد ریال تسهیلات 

دانش بنیان صادراتی از سوی این بانک به شرکت ها پرداخت شده است.
وی به قراردادهای فعال بانک با صندوق توسعه ملی اشاره کرد و گفت: دو هزار 
و 220 میلیارد تومان قرارداد فعال با صندوق توسعه ملی داریم که با نرخ های 
11 و 12 درصد به مشــتریان پرداخت می شود و به صورت ترکیبی با منابع 
بانک و سایر منابع که نرخ بالا دارند؛ به صورت تلفیقی در استان های مختلف 
با نرخ میانگین 14.5 درصد به صادرکنندگان پرداخت می شــود که کماکان 

جزو اولویت های مهم بانک در مباحث اعتباری است.
وی وضعیت عمومــی بانــک را خــوب ارزیابــی کرد و گفت: خوشــبختانه 
بانک توســعه صادرات در بخش منابع ریالی و ارزی مشــكلی ندارد و منابع 
خوبی از ســوی صندوق توسعه ملی و بانک مرکزی دریافت کرده ایم و در ارائه 

تسهیلات به صادرکنندگان دغدغه ای وجود ندارد.
دکتر صالح آبادی افزود: طي ســال های اخیر مشــتریان جدید زیادی اعم از 

شــرکت های بزرگ، کوچک و متوســط با رویكرد صادرات 
جذب بانک شده اند که جا دارد از تلاش همكاران در شعب 
بانک توســعه صادرات در تنوع بخشی به پرتفوی بانک تقدیر 

کنم.
مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران خاطرنشــان کرد: در 
بخــش طرح هــا؛ پروژه های متنوعــی از صنایع مختلف از 
سوی بانک تامین مالی شده اند که غالبا دارای مزیت نسبی 
در کشــور هســتند. از جمله این طرح ها؛ پتروشیمی ها و 
فولادي ها هســتند که هم صادرات دارند و هم می توانند به 
ارزآوری در کشــور کمک کنند. پتروشیمی بوشهر از جمله طرح های مهمی 
اســت که با مشــارکت بانک صنعت ومعدن با سهم 50 درصدی و با استفاده 
از فاینانس چین تا خردادماه ســال آینده به بهرهبرداری می رسد که با آغاز 
به کار این پروژه، صادرات محصولات پتروشــیمی کشــور یک میلیارد دلار 

افزایش پیدا خواهد کرد.
دکتر صالح آبادی خاطرنشان کرد: بانک تلاش دارد منابع در اختیار خود را به 
جاهایی ببرد که با خطر بلوکه شدن مواجه نشود. به همین دلیل این اطمینان 
را به همكارانم می دهم علیرغم تحریم ها؛ منابع بانک در جاهایی متمرکز شده 

که امكان استفاده از آنها وجود دارد.
مدیرعامل بانک توسعه صادرات به نیاز بنگاه های اقتصادی به نقدینگی ریالی 
اشاره کرد و گفت: در شرایط فعلی از همكاران انتظار داریم که با هر مشتری 
به صورت بســته ای ترکیبی از خدمات و تسهیلات توافق کنند. خوشبختانه 
شــاهد اســتقبال از این رویه بوده ایم؛ به نحوی که در گزارش عملكرد شعب 
نیز رشد را مشاهده مي کنیم. ضمانت نامه های ریالی و ال سی داخلی خدماتی 
هستند که به مشتریان ارائه شده و رضایتمندی آنها را به دنبال داشته است.

دکتر صالح آبادی در حوزه ارزی به تشریح اهمیت موضوع برگشت ارز حاصل 
از صادرات به چرخه اقتصادی کشور پرداخت و گفت: زمانی ارز نفتی بسیاری 
از نیازهای کشور را پوشش می داد، اما با کاهش درآمدهای نفتی انتظار می رود 
ارز حاصل از صادرات غیرنفتی به چرخه اقتصاد کشور برگردد و باید در شعب 

به عنوان یک اولویت مدنظر قرار گیرد.
دکتر صالح آبادی آخرین جمع بندی های بانک توسعه صادرات را در خصوص 
تســویه تســهیلات ارزی مطرح کرد و گفت: بر اساس آخرین جمع بندی ها 
مشتریانی که تسهیلات ارزی دریافت کرده اند؛ باید این تسهیلات را به صورت 
ارزی برگردانند؛ کسانی هم که درآمد ارزی ندارند که به صورت ریال تسویه 
کنند، باید با نرخ نیما این کار را انجام دهند. خوشــبختانه ما توانســته ایم در 
صرافی بانک توسعه صادرات برای مشتریان به نرخ نیما ارز تهیه کرده و سپس 

با صندوق توسعه ملی تسویه کنیم.
وی از سه برنامه توسعه ای در حوزه آی تی در بانک توسعه صادرات خبر داد و 
گفت: اتصال سیستم ها به یكدیگر و یكپاچگی آنها، توسعه بانكداری الكترونیک 

و فناوری بلاک چین از جمله برنامه هایی است که بانک دنبال می کند.
مدیرعامل بانک توســعه صادرات یكی از ریسک های تهدیدکننده را انصراف 
مشتریان از دریافت خدمات بانک به دلیل کندی دریافت تسهیلات دانست و 
گفت: به این منظور بانكداری شرکتی و نیز خدمات باشگاه مشتریان محملی 
است که مشتریان با سهولت بیشتری از خدمات استفاده کنند؛ امروز در 12 
شعبه از بانک توسعه صادرات بانكداری شرکتی اجرا می شود که باید به سایر 

شعب تعمیم پیدا کند.
دکتر صالح آبادی در مورد بنگاه داری و فروش اموال مازاد بانک گفت: 2500 
میلیاردریال ســهام واگذار کرده ایم و تقریبا سهام مازادی نداریم و برخی از 
شــرکت هایی که قابل واگذاری نبودند؛ در فرآیند انحلال قرار دارند و برخی 

دیگر که ماموریتی و ابزاری هستند؛ به فعالیت خود ادامه می دهند.

دكتر صالح آبادی عنوان كرد:

 تامین سرمایه در گردش بنگاه های صادراتی
اولویت بانک توسعه صادرات
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مدیرعامل بانک سپه از پیوستن این بانک به بانک های دارای منابع 
سپرده ای بیش از 1000 هزار میلیارد ریالی خبر داد.

محمدکاظم چقازردی در نشســت مشــترک معاون امــور بانكی، بیمه و 
شرکت های دولتی وزارت اقتصاد با مدیران ارشد بانک سپه گفت: پیوستن 
نخســتین بانک ایرانی به جمع بانک های دارای منابــع بالای 1000 هزار 
میلیارد ریال حاصل برنامه ریزی و همــت و تلاش جهادی تمامی مدیران 

و کارکنان است.
وی افزود: تحقق این امر مهم نقش به ســزایی در تعــادل منابع و مصارف، 
اســتحكام موقعیت مالی و افزایش توان اعتباردهی بانک سپه برای اجرای 

سیاست های کلان اقتصادی کشور خواهد داشت.
چقازردی جذب حداکثری منابع با رعایت مقررات بانک مرکزی و تخصیص 
آن به واحدهای تولیدی را از برنامه های اولویت دار بانک سپه خواند و گفت: 
این بانک با تكیه  بر منابع خود طی چند سال اخیر نقش انكارناپذیری برای 
تسهیل اجرای سیاســت های بانک مرکزی در بازار پولی کشور و همچنین 
کمک به رونق تولید و اشتغال داشته است. وی افزود: در ده  ماهه سالجاری 
اهداف تعیین  شده در جذب منابع به  ویژه در حوزه سپرده های قرض الحسنه 

به 100 درصد محقق شده است.
رئیس هیات مدیره بانک سپه از افزایش 136 درصدی درآمدهای غیرمشاع 
بانک سپه طي ده ماهه سالجاری خبر داد و افزود: طي همین مدت صدور 
ضمانت نامه های ریالی در نخســتین بانک ایرانی بیش از ۹2 درصد رشــد 

نشان می دهد.
وی ضمن تأکید بر مدیریت هزینه ها در بانک ســپه تصریح کرد: این بانک 
برای ایجاد توازن در درآمدها و هزینه ها بیش از 100 شعبه ناکارآمد خود را 
طی دو سال اخیر ادغام کرد و اهداف تدوین  شده بانک در این حوزه به  طور 

کامل محقق شده است.
در ادامه این نشست مشترک معاون امور بانكی، بیمه و شرکت های دولتی 
وزارت اموراقتصادی و دارایی در جمع مدیران ارشد بانک سپه ضمن تبریک 
کسب موفقیت این بانک در جذب ســپرده ها و افزایش منابع سپرده ای به 
بیش از 1000 هزار میلیارد ریال، به تشــریح و تبیین شرایط نظام بانكی و 

وضعیت شاخص های عملكردی بانک سپه پرداخت.
دکتر عباس معمارنژاد ضمن تأکید بر ضرورت تقویت نسبت کفایت سرمایه 
بانک ها تصریح کرد: تمام ارکان بانک ها باید به کاهش این نسبت حساسیت 
پیدا کرده و با برنامه ریزی و تلاش مضاعف از بروز زیان های انباشته و کاهش 

حقوق صاحبان سهام جلوگیری کنند.

وی به  ضرورت کاهش نسبت مطالبات غیرجاری بانک ها اشاره  کرد و افزود: 
باید اقدامات اساسی برای کاهش این نسبت در بانک ها صورت گیرد.

معاون امور بانكی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت اموراقتصادی و دارایی 
گفت: در تمام سیستم بانكی درآمدهای مشــاع پاسخگوي پرداخت سود 
سپرده گذاران نیســت؛ در نتیجه برای کمک به ایجاد تعادل درآمد-هزینه 
باید تأمین هزینه های غیرعملیاتی از محل درآمدهای غیرمشاع در بانک ها 
به  صورت جدی دنبال شود. وی افزود: افزایش نسبت درآمدهای کارمزدی 

از کل درآمدهای بانک باید افزایش یابد.
معمارنژاد به  ضرورت افزایش نسبت دارایی مولد به  کل دارایی ها در بانک ها 
تأکیدکرد و گفت: بانک ها با کاهش دارایی های مازاد و بلااســتفاده به بالا 
رفتن بازدهی اموال و سودآوری بانک ها کمک کنند. وی در ادامه به تلاش 
مضاعف بانک ها برای فروش اموال مازاد و ســهام شرکت های تابعه تأکید 

کرد.
معاون امور بانكی، بیمه و شــرکت های دولتی توجه ویژه به آموزش نیروی 
انسانی، مدیریت دانش و جانشین پروری در بانک های کشور را مورد تأکید 
قرارداد و گفت: ضمن توجه به  تناسب بین مدرک تحصیلی و شغل واگذاری 
باید از طریق آموزش صحیح نیروی انسانی، جانشین پروری و انتقال تجارب 

به افزایش بهره وری و سود در بانكداری کمک شود.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود ضمن اشــاره به  ضرورت اختصاص 
بخش قابل  توجهــی از منابع نظام بانكی برای تأمین ســرمایه در گردش 
واحدهای تولیدی تصریح کرد: بانک ها برای کمک به رونق تولید و اشتغال 

باید تسهیلات خود را در اختیار این واحدها قرار دهند.
معمارنژاد به نوسانات نرخ ارز طی ماه های اخیر اشاره کرد و یادآورشد: بانک ها 
تســهیلات ارزی به  ویژه از محل منابع صندوق توســعه ملی را در اختیار 
واحدهای تولیدی دارای درآمد ارزی و مشتریان خوش نام و خوش حساب 

قرار دهند تا از افزایش مطالبات معوق در این بخش جلوگیری شود.
وی ضمن اشاره به لزوم کار تیمی، انسجام و همدلی سازمانی؛ بر حاکمیت 
برنامه محــوری در بانک ها تأکیدکرد و افزود: بانک هــا علاوه بر برنامه های 
بلندمدت و کوتاه مدت برای موفقیت در برخی حوزه ها و شاخص های خاص 
نظیر خروج از زیان دهی برنامه اي را تدوین کرده و بر اساس آن عمل کنند.

معمارنژاد اجرای اصول حاکمیت شرکتی در نظام بنگاه داری نوین را یكی از 
مهم ترین مباحــث خواند و تصریح کــرد: تمامــی ارکان بانک ها به ویژه 
بانک هــای دولتی باید با فراهم کردن شــرایط و الزامات لازم زمینه تحقق 

سریع حاکمیت شرکتی را مهیا کنند.

مديرعامل بانك سپه در نشست با معاون امور بانكی و بيمه وزارت اقتصاد مطرح كرد؛ 

 ركوردزنی بانک سپه در جذب سپرده 
و افزایش توان اعتبار دهی
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سامانه  گفت:  اعتباری ملل  موسســه  مدیر عامل 
»دیتامیت« یکی از نوآوری های موسســه ملل در 
زمینه بانکداری الکترونیک شامل فرآیندهای خرد 

بانکی، شرکتی و تجاری است.
به گزارش روابط  عمومي موسسه ملل؛ سیدامین جوادی با 
بیان اینكه موسسه ملل تا به امروز از لحاظ شاخص هایی 
مانند کفایت ســرمایه در وضعیت مناســبی قرار دارد، 
افزود: این موسســه تاکنون زیانی را تجربه نكرده است. 
وی ادامه داد: بانک مرکزی برخی مســئولیت ها را به این 

موسسه سپرده اســت که همكاران ما در صف و ستاد به خوبی از عهده 
آن برآمده اند.

مدیر عامل موسســه اعتباری ملل تصریح کرد: ساماندهی تعاونی اعتباری 
وحدت با حدود 400 هزار ســپرده گذار مساله ای بود که به موسسه ملل 
واگذار شــد و این بار ســنگین در حال حاضر تقریبا کامل از دوش نظام 

بانكی برداشته شده است.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر کمتر از یک  درصد ســپرده های تعاونی 
منحله وحــدت باقیمانده اســت. البته برخــی از افراد بــرای دریافت 
حســاب های خود مراجعــه نكرده اند. جــوادی با بیان اینكه موسســه 

اعتباری ملل در تامیــن بنگاه های تولید داخلی کارنامه 
موفقی داشــته اســت، اظهارکــرد: یكــی از مهم ترین 
دغدغه هــای ما در موسســه ملــل اطمینــان از تزریق 
تســهیلات به بخش تولید اســت. وی گفــت: در حال 
حاضر موسســه اعتبــاری ملل در زمینه توســعه همه 
ابزارهای بانكداری الكترونیک مرســوم و نوآوری در این 
زمینه فعالیــت دارد و همپا با بانک های بزرگ کشــور 
خدمات مالی و پولــی الكترونیكی ارائه می دهد. جوادي 
ادامه داد: »دیتامیت« شــامل فرآیندهــای خرد بانكی، 
شرکتی و تجاری است. این ســامانه امكان تبادل ارز، ضمانت نامه بانكی 
 و عقــودی مانند مضاربه، صدور اعتبار اســنادی، مشــارکت و وکالت را

 فراهم می کند.
وی افزود: موسســه ملل در زمینه تحقــق بانكداری الكترونیک گام های 
زیادی برداشته و ما در تلاش هستیم تا همگام با توسعه خدمات الكترونیكی 
در بانكــداری جهانی این خدمات را برای شــهروندان ایرانی به بهترین 
شــكل فراهم کنیم. وی با تاکید بر اینكه موسسه اعتباری ملل در زمینه 
سلامت بانكی در وضعیت نســبتا خوبی قرار دارد، اظهارکرد: ما در حال 

حاضر مكانیزم اعتبارسنجی دقیقی در موسسه پیاده کرده ایم.

مجامع عمومی عادی به طور فوق العاده بانک گردشگری در دو دوره 
برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی بانک گردشگری؛ در این مجمع گزارش هیات مدیره، 
حسابرس مستقل و بازرس قانونی در خصوص عملكرد سال مالی منتهی به 
۹6/۹/30 و دوره مالــی 3 ماهه منتهی به ۹6/12/2۹ قرائت و عملكرد بانک 
در دوره های مالی مذکور و همچنین فعالیت های پیش روی آن مورد بررسی 

قرار گرفت.
در ابتــدای این مجمع مرتضی خامی مدیرعامل بانک گردشــگري با قرائت 
گزارش و پیام هیات مدیره؛ عملكرد بانک  را به عنوان بانكی جوان در سیستم 
بانكی کشــور مطلوب عنوان و بر ارتقاء این جایگاه تاکید کرد. خامي گفت: 
خوشبختانه بانک گردشــگری با وجود تمامی مشكلات ساختاری همچون 
تحریم های ظالمانه  و رقابت دشوار بانک ها در سیستم بانكی کشور؛ در دوره 
مالی گذشته عملكرد مناسبي در بســیاری از حوزه های کارکردی فعالیت 

خود داشته است.
مدیرعامل بانک گردشگری با اشاره به مواردی همچون رشد ممتاز سپرده ها 
و منابع، رشــد ضمانت نامه ها، وضعیت مطلوب ســرانه بانک، کاهش بدهی 
بانک به سیســتم بانكی و بانک مرکزی و وضعیــت مطلوب بانک در بخش 
بدهی بین بانكی؛ حرکت قدرتمند برای ارتقاء این شاخص ها را مورد تصریح 

قرار داد.
خامی در ادامه افزایش سرمایه را شاخص ترین برنامه  اصلاحی بانک گردشگری 
در راستاي توسعه فعالیت های بین المللی و ارزی و همچنین تقویت بنگاه های 
اقتصادی و تولیدی خرد و میانه دانست و حرکت به سمت بانكداری مجازی 
و تمام الكترونیک به عنوان بنیان فعالیت ها، کســب درآمدهای کارمزدی، 
صدور ضمانت نامه و اعتبارات اسنادی، توسعه فعالیت های ارزی و حرکت به 
سمت بانكداری خرد را از جمله رئوس برنامه های این بانک در فصل جدید 

فعالیت آن عنوان کرد.
شایان ذکر اســت؛ علاوه بر تصویب صورت های مالی، روزنامه رسمی بانک 
انتخاب و تعیین حســابرس و بازرس قانونی به رای گذاشته شد و تفویض 

اختیار در برخی امور اجرایی مورد تصویب قرار گرفت.

تصویب افزایش سرمایه 600 درصدی در هیات مدیره 
افزایش سرمایه 600 درصدي بانک گردشگری مورد تصویب هیات مدیره این 

بانک قرار گرفت.
براســاس این گزارش هیأت مدیره بانک گردشگري در راستای اصلاح ساختار 
مالی، توسعه خدمات بانكی و بهینه نگه داشتن نسبت نظارتی، پیشنهاد افزایش 

سرمایه را به مجمع عمومی فوق العاده طی دو مرحله مورد تصویب قرار داد.
بر اســاس این گزارش مقرر شــد مرحله اول افزایش سرمایه از مبلغ 6,000 
میلیــارد ریال به مبلغ 15,000 میلیارد ریال )همزمان با مجمع عمومی فوق 
العاده( انجام شــود و مرحله دوم افزایش سرمایه نیز از مبلغ 15,000 میلیارد 
ریال به مبلغ 36,000 میلیارد ریال طی مدت دو سال و با اختیار هیأت مدیره 
صورت پذیرد. این گزارش حاکیســت؛ افزایش سرمایه از محل مازاد تجدید 
ارزیابی، مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدی، پیش بینی شده و بنا به 
مصوبه هیأت مدیره بانک مقرر شد موضوع برگزاری مجمع عمومی فوق العاده 
براي تصویب افزایش ســرمایه پس از اخذ نظر بازرس قانونی، اخذ تائیدیه از 
بانک مرکزی و سازمان بورس واوراق بهادار در دستور کار بانک گردشگري قرار 

گیرد.

در مجامع عمومی عادی به طور فوق العاده مطرح شد؛

بانک گردشگری در مسیر افزایش سرمایه 6۰۰ درصدی

نوآوری موسسه  ملل در زمینه بانکداری الکترونیک
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رئیس کانون بانک ها و موسسات اعتباری غیردولتی 
از کاهش هزینه چاپ، نشر و امحاء اسکناس خبر داد 
و گفت: روزانه 60 میلیــون تراکنش در نظام بانکی 

ایران به ثبت می رسد.
کــوروش پرویزیان با بیان اینكه پرداخت الكترونیک بدون 
شــک یكی از مهمترین مســائل آینده حوزه بانكداری در 
دنیا است، گفت: در ایران نیز اگر بخواهیم از پیشرفت های 
روز دنیا در صنعت بانكداری عقب نباشــیم؛ باید مدل های 
درآمدی و اقتصادی مناســب را برای تأمین سرمایه لازم 

جهت حفظ کیفیت و ارتقاء سطح خدمات تدوین و اجرا کنیم.
رئیس کانون بانک ها و مؤسسات اعتباری غیردولتی افزود: مهم ترین هدفی که 
باید در ارائه هر خدمت جدیدی مدنظر قرار داد، کاهش هزینه و ساده سازی 
عملیات است. به این معنا که مردم باید در حوزه خدمات پرداخت و بانک، 
خدمات را آســان تر و کم هزینه تر دریافت کنند. اما نكته مهم این است که 
کاهش هزینه ها نباید با صفر کردن هزینه یكسان قلمداد شود؛ چراکه منطق 
اقتصاد و مصرف بارها ثابت کرده کالا و خدمت رایگان قطعاً دچار اسراف و 

هدر رفت خواهد شد.
وی تصریح کرد: شكی نیست که هزینه های مربوط به عملیات و فرآیندهایی 
که مردم در فعالیت های روزانه خود درگیر آن هستند؛ با ابزارها و روش های 
بانكداری و پرداخت الكترونیک به  شدت کاهش پیدا کرده است. ضمن اینكه 
بسیار ساده تر و سریع تر هم شده و این منافع و فواید شامل حال طیف ها و 

کاربران متنوع و مختلفی است.
مدیرعامل بانک پارســیان گفت: میزان استفاده مشتریان شبكه بانكی اعم 
از اصناف، فعالان اقتصادی، نهادها و عموم مردم از ابزارها و خدمات شــبكه 
پرداخت به شدت افزایش پیدا کرده و بنا بر آمار رسمی تعداد تراکنش های 

این شبكه در روز به مرز 60 میلیون هم رسیده است.

پرویزیان ادامه داد: اگر اغلب جمعیت ایران را کاربران این 
شــبكه بدانیم که به  صورت مستقیم و غیرمستقیم از این 
خدمات بهره می برند؛ بنابراین هر کدام از این کاربران باید 
به  قدر انتفاعی که می برند در تأمین هزینه ها نیز مشارکت 
داشــته باشند. این قاعده البته شــامل حال دولت و نظام 
بانكی نیز می شود؛ چراکه به طور قطع با گسترش ابزارهای 
پرداخت الكترونیک هزینه های چاپ و نشر اسكناس و البته 

امحاء آن نیز کاهش پیدا کرده است.
پرویزیان با اشــاره به  رایگان بودن ایــن خدمات در اوایل 
ورود آن به جامعه گفت: معمولاً در دوران ابتدایی ورود فنّاوری به جامعه و 
عرضه محصول هزینه های زیادی اعم از هزینه های زیرساختی، هزینه فروش 
محصولات، خدمات و کارمزدهایی که در این حوزه وجود دارد؛ به متقاضیان 
فناوری تحمیل می شود، اما پس از گذر زمان و با افزایش استفاده کنندگان 
انتظار می رود که هزینه ها کاهش پیدا کند. زمانی که تلفن همراه به کشور 
ما آمد، قیمت آن فوق العاده بالا بود و در ســبد هزینه های خانوار به  سختی 
جا می گرفت، اما زمانی که رقیب پیدا شــد و زیرساخت جایگزین به وجود 
آمد؛ این هزینه ها کاهش پیدا کرد و مردم توانستند با رقم بسیار پایین تری 

به این فناوری دسترسی پیدا کنند.
مدیرعامل بانک پارســیان ادامه داد: دستگاه های پرداخت الكترونیک باید 
بتوانند در استراتژی های راهبری خود کاهش هزینه و ساده سازی بیشتر را 
برای خواســته های مردم در نظر بگیرند؛ اما این اهداف با تعریف یک مدل 
درآمد - هزینه منطقی و اقتصادی قابل تحقق اســت؛ به همین خاطر هم 

پیشنهاد مهم بانک ها، اصلاح نظام کارمزدی در این حوزه است.
وی تصریح کرد: شــبكه بانكی کشور طی نیمه نخست امسال حدود 1600 
میلیارد تومان فقط بابت کارمزد تراکنش های خرید پرداخت کرده است که 

این موضوع هزینه فشار زیادی به بانک ها وارد می کند.

رئيس كانون بانك ها و موسسات اعتباری غيردولتی:

بانک ها 16۰۰ میلیارد تومان كارمزد تراكنش  پرداخت كردند
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بسته حمایتی ویژه خدمات بانکی در بانک پاسارگاد 
که در راستای کمک به افزایش تولید، اشتغالزایی 
و رشد و شکوفایی صنایع داخلی ارائه  شده  است؛ 

مورد استقبال چشمگیر مشتریان قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی بانک پاســارگاد؛ خسرو رفیعی 
مشــاور مدیرعامل و مدیر روابط عمومی این بانک ضمن 
بیــان مطلب فوق گفــت: یكی از طرح های ارائه شــده 
در بســته حمایتی بانک پاســارگاد اعطای تســهیلات 
ارزان  قیمــت به اشــخاص حقوقی، صاحبان  مشــاغل،  

فعالان اقتصادی و پذیرنـــدگان فعـــال دستگاه های کارت خوان بانک 
)دارای مجوز فعالیت( است. این طرح مورد استقبال بسیار خوب فعالان 
اقتصادی قرار گرفته  اســت؛ به  طوری  که اعطای این تسهیلات طي 10 
ماهه نخســت سالجاری نسبت به پایان سال گذشته با رشدی در حدود 
2000 درصد در تعداد پرونده و رشدی در حدود 2200 درصد در مبلغ 

مواجه  شده  است.
وی در خصوص میزان اســتقبال از طرح صدور انــواع ضمانت نامه های 
بانكی ادامه داد: یكی از مهم ترین خدمات بانک پاســارگاد به مشــتریان 
خود، صدور انواع ضمانت نامه های بانكی اســت که موجب تســهیل در 
مبادلات اقتصادی و تجاری می شود. در این بانک انواع ضمانت نامه  های 
پیمانكاری اعم از شرکت در مناقصه و مزایده، حسن انجام  کار یا تعهدات، 
پیش پرداخت و کسور وجه الضمان، انواع ضمانت نامه های تعهد پرداخت 

اعــم از گمرکی، مالیاتی، خروج از کشــور، نظام وظیفه، 
آژانس های مســافرتی و ســایر ضمانت نامه ها، با شرایط 
آسان و ســریع براي تمامي اشخاص حقیقی و حقوقی 
متقاضی صادر می شــود. تعداد پرونده هــای مربوط به 
صدور این ضمانت نامه ها طي 10 ماهه ابتدای سالجاری 
نسبت به پایان سال گذشته رشدی در حدود 65 درصد 
و به لحاظ مبلغ رشدی در حدود ۹5 درصد داشته  است.

مدیر روابط عمومی بانک پاســارگاد در ادامه ضمن اشاره 
به گشایش اعتبار اسنادی داخلی به عنوان سومین طرح 
در بسته  حمایتی بانک پاســارگاد تصریح کرد: این بانک با ارائه خدمات 
گشایش اعتبار اسنادی داخلی ضمن ایجاد اعتماد میان طرفین قرارداد، 
تمامي شــرایط لازم برای انجام معامله بدون ریسک را برای خریداران و 

فروشندگان داخلی فراهم می کند.
خریداران با استفاده از این خدمات می توانند از مزایایی نظیر تأمین کالا 
یــا مواداولیه بــا حداقل نقدینگــی، دریافت اعتبار با کارمــزد کمتر از 
تسهیلات و پرداخت وجه به فروشنده بعد از اجرای کامل تعهدات توسط 
ایشان برخوردار شوند. همچنین فروشندگان نیز ضمن اعتماد به خریدار 
از دریافت کامل مبلغ قرارداد فروش اطمینان حاصل می کنند. این طرح 
نیز طي 10 ماه نخســت سالجاري در مقایســه با پایان سال گذشته با 
رشــدی در حدود 120 درصد در تعداد پرونده و 410 درصدی در مبلغ 

مورد استقبال چشمگیر فعالان اقتصادی قرار گرفت.

استقبال كم نظیر مشتریان از طرح بسته حمایتی ویژه بانک پاسارگاد
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 براســاس چه راهبرد و سیاست هایی بانک انصار موفق به کسب ا

رتبه نخست بانک ها و مؤسسات اعتباری کشور شده است؟
 IMI در آئین رتبه بندی بیســت ویكمین دوره انتخاب شرکت های برتر ایران
100  در ســالجاري که همه ســاله توسط ســازمان مدیریت صنعتی برگزار 
می شــود، بانک انصار براســاس شــاخص های کمی و بر پایه اســتانداردهای 
بین المللی حائز رتبه نخست بهره وری کل عوامل در بین بانک ها و مؤسسات 
اعتباری کشور شده است. این دستاورد ماحصل اجرای دو دوره برنامه تحولی 
در بانک بوده که از ســال ۹2 آغاز و تاکنون اجرا شــده که در نوع خود یک 
دستاورد بسیار امیدوارکننده است. این موفقیت و ده  ها دستاورد دیگر محصول 
مدیریت یكپارچه و پیاده سازی راهبردهای بانک انصار در توسعه و بهینه سازی 
کسب وکار بانک است؛ به طوری  که با اجرای برنامه های تحول سازمانی در بانک، 
تغییرات بسیار گسترده  ای در زیرساخت ها، فرآیندها و مدل های کسب وکاری 
ایجاد شــده اســت. در سال ۹7 بانک انصار توانســته رتبه 13 را در بین 100 
شرکت برتر کسب کند. همچنین با توجه به برنا مه های در دست اجرا و مطابق 
با راهبرد های مصوب کســب رتبه 10 در بین 100 شــرکت برتر در سال ۹8 

هدف گذاری شده و در دستور کار این بانک قرار گرفته است.
 اجرای طرح تحول بانک چه نقشــی در کســب این موفقیت ها 

داشته است؟  
بانک انصار برای کسب این افتخار طی یک برنامه بلندمدت 5 ساله بیش از 370 
پروژه بهبود و اقدام اصلاحی بر روی فرآیندهای کســب وکار خود پیاده کرده 
کــه در نهایــت منجر به اجرای پروژه BPR بر روی فرآیندهای کلیدی بانک 
شده است. همچنین بیش از 1800 پروژه بهبود بهره وری طی مدت 5 سال در 
سطح صف و ستاد به مرحله اجرا گذاشته شده است که مجموع این اقدامات 
در نهایت موجب بهبود کیفیت ســبد درآمدی، کنترل و مدیریت هزینه های 
عملیاتی و غیرعملیاتی، حفظ قدرت سودآوری و بهبود بازده دارایی ها، بازده 

درآمد و بازده حقوق صاحبان سرمایه شده است.
 لطفا عوامل تأثیرگذار در طرح تحول بانک را توضیح دهید.

در طرح ریزی طرح تحول در بانک شــاخص های CAMELS به عنوان مبنای 
اهداف عملیاتی در نظر گرفته شده است. همچنین استراتژی های توسعه کسب وکار 

بــر پایه دو عامل توســعه کمی از طریق اســتقرار مدل های 
کســب وکاری جدید و توســعه کیفی از طریق بهینه ســازی 
مدل های کســب وکاری موجود پیاده ســازی شده است. یكی 
دیگر از عوامل تأثیرگذار در طرح تحول بانک، استقرار سیستم 
یكپارچه مدیریت پروژه )EPM( بوده که تمامي فعالیت های 
برنامه ای و پروژه های در دست اجرا در واحدهای صف و ستاد در 
قالب فرآیند استاندارد شده را کنترل کرده و همچنین عملكرد 
تمامي واحدهای سازمانی بانک بر اساس نظام کارت امتیازی 

متوازن)BSC(  مورد پایش مستمر قرار می گیرد.
 در خصــوص بهره وری چــه اقداماتی را انجام 

داده اید که شایسته احراز رتبه اول در شبکه بانکی کشور باشید؟
امروزه یكی از چالش های اساســی شــبكه بانكی کشــور مساله بهره وری کل 
عوامل اســت. از طرف دیگر با ابلاغ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی از سوی 
مقام معظم رهبری، این بانک مبادرت به تشــكیل شــورایعالی راهبری اقتصاد 
مقاومتی کرده که در ذیل این شــورا کمیته های متعددی تشــكیل شــده اند. 
کمیته بهره وری به عنوان یكی از کمیته های فعال در بانک نقش بســزایی در 
راستاي فرهنگ سازی و مدیریت پروژه های بهره وری و کیفیت در بانک داشته 
و به  صورت مســتمر پروژه های بهبود بهره وری و کیفیت را تحت کنترل خود 
قرار داده و تمامي شــاخص های اندازه گیری و پایش بهره وری را مورد بازنگری 
قرار داده است. یكی از اقدامات موثر در فرآیند بهبود کیفیت بهره وری در بانک، 
استانداردســازی فرآیندهای کلیدی بانک در قالب سیســتم مدیریت کیفیت 
 ISO27001; ISO10015;  بوده که به عنوان نمونه استانداردهای )ISO(
 ISO31000; پیاده ســازی و اســتانداردهای  ISO9001;ISO10002
ISO34000; ISO10013; ISO10001  و ... در دســتور کار قرار دارد. 
یكی از اقدامات اساسی بانک انصار استقرار نظام مدیریت ریسک و نظام مدیریت 
خطا بر روی فرآیندهای کلیدی بانک بوده؛ همچنین طرح کیفیت بر روی سبد 

سرویس محصول تدوین و به مرحله اجرا گذاشته شده است.
 مجموعه اقدامات بانک انصار در فاز دوم طرح تحول 2 برای بهبود 

سیستم بهره وری و کیفیت چه بوده است؟
هم  راستاسازی پروژه های بهبود بهره وری و کیفیت با سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتــی، برگزاری دوره های توانمندســازی و آموزش برای کارکنان صف و 
ســتاد، آمایش سرزمینی شــعب و کانال های بانكداری الكترونیک، برگزاری 
جشــنواره های بهره وری، کیفیت، خلاقیت و نوآوری به صورت سالانه، اجرای 
پروژه های مطالعاتی و طرح های پژوهشی و همچنین استفاده از مشاوران خبره 
و تجربه های موفق در امر توسعه سیستم بهره وری و کیفیت از جمله اقداماتی 

بوده که در مرحله دوم طرح تحول بانک به آن توجه شده است.
 لطفا در مورد برنامه های آینده بانک انصار برای توسعه عملیات 

بانکی توضیح دهید.
مرحله ســوم طرح تحول بانک در بازه ســه ســاله ۹8 تا 1400 در راســتای 
سیاســت های کلــی اقتصادمقاومتی معطــوف به دو محور 
»توسعه کسب وکارهای نوین از طریق مشارکت با فین تک ها 
و شرکت های ارائه دهنده سرویس های بانكی« و »بهینه سازی 
کســب وکارهای موجــود بــر اســاس ضوابط، مقــررات و 
استانداردهای بانكی و بانک مرکزی« و همچنین استفاده از 
فناوری های نوین در حوزه بانكداری دیجیتال، اســتفاده از 
هوش مصنوعی در مدیریت و کنترل عملیات بانكی و اصلاح 
ساختار سازمانی بانک بر پایه مدل های نوین کسب وکاری به 
عنوان موضوعات راهبردی در فاز 3 طرح تحول بانک در قالب 

1650 پروژه در نظر گرفته شده است.

 همایش اختتامیه انتخاب شــرکت های برتر ایران با حضور مقامات 
دولتی، صاحبنظــران و مدیران برتر کشــور در مرکز همایش های 
بین الملی صداوســیما برگزار شــد که در این مراســم بانک انصار براساس 
ارزیابی های کارشناسان ذیربط توانست در بین 500 شرکت برتر ایران؛ عنوان 

سیزدهمین  شرکت برتر و بهره ورترین بانک کشور را به دست آورد.
با توجه به موفقیت های پیاپی بانک انصار در عرصه فعالیت های بانکی و کســب 
عناوین مختلف از جشــنواره های معتبر و به منظور روشــن شدن ابعاد این 
موفقیت ها و سرآمدی؛ با صدرالله چمک معاون برنامه ریزی و هدایت راهبردی 

این بانک گفت وگویي انجام داده ایم که در ادامه مي آید:

در گفتگو با معاون برنامه ريزی و هدايت راهبردی بانك انصار تشريح شد؛

موفقیت ها و سرآمدی بانک انصار
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ایجاد  بر ضرورت  تاکید  با  بانک مسکن  مدیرعامل 
اتحاد اســتراتژیک بین بانک ها گفت: بانک ها در 
حوزه نرخ ســود اتحاد حرفه ای و اخلاقی را برای 
چند ماه تمام اجرا کردند و شــیرینی آن را همه 

بانکی ها چشیدند.
ابولقاســم رحیمی انارکی در میزگرد اتحاد اســتراتژیک 
بانک ها در هشــتمین همایــش بانكداری الكترونیک و 
نظام های پرداخت در پاسخ به این سوال که در بانک های 
تخصصی آیا ضرورتی برای این اتحاد وجود دارد یا خیر؟ 

اظهارداشت: مساله ای که مطرح شد؛ طي سال های قبل خیلی مورد توجه 
بانک ها قرار نگرفت، اما با توجه به وضعیت فعلی حاکم در شــبكه بانكی 
و هزینه های بالایی که بانک ها متحمل می شــوند و درآمد مناسب را از 
خدمات بانكی کسب نمی کنند، اتحاد استراتژیک یک انتخاب نیست؛ بلكه 

برای همه بانک ها به یک ضرورت تبدیل شده است.
وی با بیان اینكه اتحاد اســتراتژیک بــرای بانک های تخصصی و تجاری 
ضرورت دارد، افزود: موارد مشترکی را داریم که مي توانیم برای آنها حتی 
با بانک های تجاری اتحاد استراتژیک را داشته باشیم. ما هم بانک هستیم، 
اما فقط ممكن اســت در برخی از بخش ها اشتراک منافع کمتری داشته 

باشیم، اما این ضرورتی است که وجود دارد.
مدیرعامل بانک مســكن ادامــه  داد: فكر می کنــم الان خیلی به صورت 
گســترده اتحاد اســتراتژیک با بانک هــا مقدور نباشــد؛ چراکه نیازمند 
فرهنگ سازی کلیدی بین بانک هاست. بانک ها طي سال های قبل رقابتی 
با هم داشتند که توان آنها را تقلیل داده است؛ اما برای اجرایی شدن این 

سیاست، بانک ها باید به فرهنگ جمعی برسند.
رحیمی انارکی با تاکید بر اینكه باید فرهنگ کار مشترک و اتحاد در نظام 
بانكی شكل گیرد، تصریح کرد: ما معمولا فضای رقابتی کارهایمان را انجام 
می دهیم؛ در حالی که برای محیط مشــترک شاید خیلی فرهنگ سازی 

نداشته باشیم.
این مقام مســئول در نظام  بانكی دربــاره تمامیت خواهی بانک ها و عدم 
شكل گیری اتحاد بین خودشان گفت: این موضوع برمی گردد به فرهنگی 

که در مجموعه شبكه بانكی وجود دارد. ما دوست داریم 
هر چیزی که در قدرتمان است، برای خودمان نگه داریم؛ 
چراکه با به اشتراک گذاشتن این قدرت می ترسیم منافع 

مان به خطر بیفتد.
وی افزود: این موضوع امری اجتناب ناپذیر اســت و اگر 
بانک ها ایــن کار را انجام ندهند؛ زمانــی به ایجاد اتحاد 
در این صنعت مجبور می شــویم. ضمــن اینكه راه حل 
برون رفت از مشــكلات نظام بانكی در آینده را یا انحلال 
یــا ادغام می دانند؛ به همین دلیل برای جلوگیری از این 

فرآیندها باید بانک ها مشكلات خود را با اتحاد حل کنند.
مدیرعامل بانک مسكن به ادغام موسسات اعتباری غیربانكی اشاره کرد و 
افزود: بانک ها باید خودشــان را آماده کرده و فرهنگ ســازي لازم را در 
مجموعه های خود انجام دهند. اگر اینكار داوطلبانه انجام شــود، مزایای 
چشــم گیری خواهد داشــت؛ اما اگر ادغام صورت گیرد، دیگر اختیاری 
نیســت و همه چیز درهم باید بین بانک ها تقســیم شود که این حالت 

مخاطرات به مراتب بیشتری خواهد داشت.
رحیمــی انارکی با تاکید بر اینكه اتحاد اســتراتژیک بالاخره باید از یک 
زمانی شروع شــود، تصریح کرد: در حوزه نرخ سود بانكی اتحاد حرفه ای 
و اخلاقــی را برای چند مــاه تمام بانک ها اجرا کردند و شــیرینی آن را 
همه بانكی ها چشــیدند و به آن اذعان هم دارند. زمانی که اعلام کردند 
بانک ها گواهی ســپرده 20 درصدی می توانند بدهند، بیش از ۹5 درصد 

مدیران عامل در جلسه بانک مرکزی مخالف این دستور بودند.
وی برقراری اتحاد بین بانک ها را امری دست یافتنی تلقی کرد و ادامه داد: 
ســعی می کنیم این موضوع مهم را در دستور کار قرار دهیم. اگر بانک ها 
به جمع بندی برسند و منافع مشترک بین خود و یک یا چند بانک برقرار 

کنند؛ حتما این اتحاد دست یافتنی می شود.
مدیرعامل بانک مســكن با بیان اینكه الان مسیر به طرف فناوری است، 
گفت: حرکت اقتصاد جهانی در بحث اتحادهای اســتراتژیک به ســمت 
اقتصاد دیجیتال است. بزرگترین شرکت های دنیا در قیاس با سال 2001 

وارد حوزه فناوری شده اند.

مديرعامل بانك مسكن خبر داد:

اتحاد استراتژیک بانک ها در حوزه نرخ سود

همایش سالانه  با هشتمین  همزمان 
نظام های  و  بانکداری الکترونیــک 
پرداخــت؛ بانــک ایران زمین از دو 
محصول دیجیتالی خود رونمایی کرد.
بــه گــزارش خبرنگار مــا؛ همزمــان با 
افتتــاح هشــتمین همایــش ســالانه 
بانكداری الكترونیــک و نظام های پرداخت 
در محل غرفــه بانک ایران زمین، رونمایی 
از دو طرح »هدیــه کارت« و »ایران زمین 
بــوم« )izboom (  با حضور عبدالمجید 
پورسعید مدیرعامل، دکتر سلطانی فیروز 

رئیس هیات مدیره و دکتر قربانی عضو هیات مدیره این بانک انجام شد.
در مراســم رونمایی طرح هدیه کارت؛ پورسعید گفت: برنامه و سیاست ما 
در این دوره بر آن اســت که با اســتفاده از امكاناتی که تكنولوژی در اختیار 

مــا قرار داده اســت، محصــولات بانكی 
جدیدی ارائه دهیم. در همین راستا برنامه 
ریزی کرده ایم و درصددیم تا مرتبا خدمات 
بانكــی و محصولات جدیــدی را به مردم 
کشــورمان ارائه کنیــم. وی در خصوص 
حضور بانــک ایران زمین در همایش ها و 
نمایشــگاه ها افــزود: هــدف مــا معرفی 
طرح های جدید و شناساندن خدمات بانک 
ایران زمیــن به مردم اســت تــا بتوانند با 
اســتفاده از ایــن خدمــات ارائه شــده 
ارزش افزوده بیشــتری بــرای خود ایجاد 
کننــد. وی افزود: امروز دو محصول رونمایی شــده کــه این روال با تولید 
محصولات جدید ادامه خواهد داشــت .پورســعید در ادامه گفت: با هدف 

خدمت گزاری به مردم با افتخار تلاش می کنیم.

رونمایی از ۲ محصول بانک ایران زمین
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بر  نظــارت  بیمه مرکزی  ماموریــت 
حقوق  از  صیانت  و  بیمه گران  عملکرد 
تصمیم  هرگونه  لذا  است؛  بیمه گذاران 
بــرای ادغام شــرکت های بیمه ای بر 
آن  ذینفعان  و  ســهامداران  عهــده 

شرکت ها خواهد بود.
به گــزارش خبرنــگار ما؛ دکتــر غلامرضا 
ســلیمانی ضمن بیان مطلب فــوق افزود: 
بررســی فعالیت شــرکت های بیمــه ای از 
ماموریت هــای جــدی نهاد ناظر اســت و 
نهادهای دیگري که بر اساس قانون مجاز به 
بازرسی شرکت ها هستند، می توانند به این 

شفاف سازی کمک کنند.
رئیــس کل بیمه مرکــزی با تاکیــد بر این 
نكته که کلید واژه اصلــی بیمه مرکزی در 
"تعامل" است،  با شرکت های بیمه  ارتباط 
تصریح کرد: خوشبختانه در بیمه مرکزی به 
دنبال تصدی گری بیشتر نیستیم؛ به همین 
انجمن ها، کانون هــای صنفی و  از  دلیــل 

سندیكای بیمه گران حمایت می کنیم.
وی از اصلاح آئین نامه 60 در شــورایعالی 
بیمه خبــر داد و افزود: طبیعی اســت به 
دلیل مســائل تورمی اگر شرکت های بیمه 
بخش اعظــم دارایی های خود را در بانک ها 
ســرمایه گذاری کننــد؛ در صــورت بروز 
خسارات با بحران نقدینگی روبه  رو خواهند 

شد.
رئیــس شــورایعالی بیمه از لــزوم حضور 
ســرمایه  بــازار  در  بیمــه  شــرکت های 
اظهارداشــت: نهــاد ناظــر زمینه هایی را 
فراهم کرده اســت تا شــرکت های بیمه با 
ورود به بازارهای ســرمایه از توانگری مالی 

مناسب تری بهره مند شوند.
دکتر ســلیماني در ادامه به موضوع اصلاح 

قانــون بیمه شــخص ثالث اشــاره کرد و 
گفت: قانون به صراحت ایــن تكلیف را بر 
عهده ما گذاشــته که تا پایان برنامه ششم 
بحث ویژگی های راننده با همراه خودرو را 
به نتیجه برسانیم. وی افزود: با این مصوبه 
رانندگان کم ریســک از تخفیف های بالاتر 

بیمه ای برخوردار خواهند شد.
وی در پاســخ به ســوالي مبنی بر دخالت 
نظارتــی  امــور  انجــام  در  بیمه ایــران 
بیمه مرکزی به صراحت اعلام کرد: شــرکت 
بیمه ایران قدیمی ترین شرکت بیمه ای و از 
ارزش های صنعت بیمه به حســاب می آید، 
اما به لحاظ نظارتی و آئین نامه هیچ تفاوتی 
با شــرکت های خصوصی ندارد و سهم 33 
درصدي این شرکت در بازار بیمه؛ تمایزی 

برای نظارت بر آن ایجاد نمی کند.
نرخ های  ارائــه  بیمــه  شــورایعالی  رئیس 
غیرواقعی از سوی بخشــی از صنعت بیمه 
را از جمله آسیب های صنعت بیمه ارزیابی 
کرد و افزود: غیر از رشته بیمه شخص ثالث 
در ســایر رشــته های بیمه ای بحث تعرفه 
مطرح نیست و بیمه مرکزی در بخش اتكایی 
فقط پوشــش هایي را تعهد خواهد کرد که 

نرخ و شرایط آن منطقی و واقعی باشد.
وی میزان حق بیمه شــخص ثالث در سال 
آینــده را در گرو تصمیــم قوه قضائیه برای 
تعیین نرخ دیه دانســت و اظهارداشت: در 
رشته بیمه شخص ثالث و همچنین درمان 
تكمیلی ضریب خسارت معمولا بالای 100 
درصد است که این مساله باید اصلاح شود. 
مــا به دنبــال نرخ های متناســب و واقعی 
هســتیم تا هم مردم از خدمــات بیمه ای 
رضایت داشته باشند و هم شرکت های بیمه 

دچار آسیب نشوند.

از  رئیس کل بیمه مرکزی در بخش دیگری 
ســخنان خود با تأکید بر ضرورت استقرار 
بیمه  نرم افزار جامع اطلاعاتــی در صنعت 
امروز مســاله  دنیای  در  خاطرنشــان کرد: 
فــروش مویرگی جایگزین فرآیند ســنتی 
فروش شــده و اســتارتاپ ها می توانند در 
این خصوص ظرفیت های موجود را افزایش 
دهند و شــرکت های بیمه بدون استفاده از 

تكنولوژی با مشكل روبه رو خواهند شد.
با  باید  وی تصریح کــرد: شــبكه فــروش 
پشــتیبانی شــرکت های بیمه توسعه پیدا 
کند که یكی از روش های توسعه ای تقویت 

استارت آپ هاست.
دکتــر غلامرضــا ســلیمانی بــا تشــریح 
فعالیت های40 ســاله صنعت بیمه پس از 
انقلاب؛ از رشــد ملموس شاخص های بیمه 
خبــر داد و گفت: در زمینه توســعه بیمه 
کارهای مهمی انجام شــده است، اما کافی 
نیســت؛ چراکه هنوز ظرفیت های بیشتری 

در صنعت بیمه وجود دارد.
رونمایي از تمبر اختصاصی 

بیمه مرکزی 
بیمه  مرکزی در حضور  رئیس کل  همچنین 
اصحاب رسانه، اعضاي هیات عامل و مدیران 
ارشد صنعت بیمه از تمبر ویژه بیمه مرکزی 

رونمایی کرد.
دکتر سلیمانی در آئین رونمایی از نخستین 
تمبر ویژه بیمه در کشــور اظهارامیدواری 
کرد که با تكیه بر فرهنگ سازی و تمرکز بر 
مباحث بیمه ای در مدارس و سطح جامعه؛ 
ضریب نفوذ بیمه افزایش پیدا کند. گفتنی 
است این تمبر دو زبانه در تیراژ 200 هزار 
قطعه منتشر و از سوی شرکت پست توزیع 

خواهد شد.

رئيس كل بيمه مركزی تاكيد كرد:

رشد شاخص های بیمه در چهل سال اخیر
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 سکانداران صنعت بیمه 
طي چهل سال اخیر

1. جواد منصور )یكم آبان 1350 تا  سی ام 
شهریور 1356(

2. دکتر هادی هدایتی )یكم مهر 1356 تا 
یكم آبان 1357(

3. عبدالحســین دانشــپور )بیست وســوم 
اســفند 1357 تا ســیزدهم اردیبهشــت 

)1360
4. دکتر ســیدمحمود اعرابــی )چهاردهم 

اردیبهشت 1360 تا پانزدهم آذر 1362(
5. احمد گرانمایه )شــانزدهم آذر 1362 تا  

نهم فروردین 1373(
6. دکتــر عبدالناصر همتي )دهم فروردین 

1373 تا بیستم خرداد  1385(
7. دکتر نوروز کهزادی )بیست ویكم خرداد 

1385 تا هفدهم فروردین 1387(
8. دکترجواد فرشــباف ماهریان )هجدهم 

فروردین 1387 تا ششم شهریور 13۹0(
۹. ســیدمحمد کریمــی )بیســت وچهارم 

شهریور 13۹0 تا ششم شهریور 13۹2(
10. محمدابراهیــم امین )هفتم شــهریور 

13۹2 تا 22 اردیبهشت 13۹5(
11. دکتــر عبدالناصر همتــی )دوره دوم( 
تا هفدهم  اردیبهشت 13۹5  )بیست وسوم 

تیر 13۹7(
12. دکتر غلامرضا سلیمانی )سی ام  تیرماه 

13۹7 تا هماکنون(
آنچــه در ادامه می آید؛  نمایه ای  اســت از 
آنچه طي چهل ســال گذشــته بر صنعت 

بیمه گذشته است:
1- ملی  شدن شرکت های بیمه )1358(

موسســات بیمه کشــور تا قبل از پیروزی 
انقلاب اســلامی با ترکیبی از یک شرکت 
دولتی، 12 شــرکت خصوصی آریا، پارس، 
ملی، آســیا، البرز، امید و ... و دو موسسه 
بیمه خارجی به صورت نمایندگی در سطح 
کشــور فعالیت می کردند. در چهارم تیرماه 
1358 بنــا بر تصمیم شــورای انقلاب 12 
شرکت خصوصی؛ ملی اعلام شدند و پروانه 
فعالیت دو نمایندگی خارجی بیمه نیز لغو 

شد.
2- فعالیت سه شرکت بیمه ایران، آسیا 

و البرز و توقف فعالیت های بیمه ای 

10 شرکت بیمه )1360 لغایت 1367(
در فاصلــه زمانی ســال های 1360 لغایت 
1368 و در زمــان ورود کشــور بــه جنگ 
تحمیلی ســه شــرکت بیمه ایران، آســیا 
و البــرز به فعالیــت خود ادامــه دادند، اما 
 صــدور بیمه نامه در 10 شــرکت بیمه ملی 

متوقف شد.
 3- بیمه در دوران دفاع مقدس

 )1359 لغایت 1368(
طی دوران هشــت ســال دفــاع مقدس 
از  شــده  اعمــال  محدودیتهــای  و 
 ســوی کشــورهای خارجــی بــه دلیــل 
اقدامــات  شــده،  اعمــال  تحریم هــای 
صنعت بیمــه کشــور در دوران پرافتخار 
دفــاع مقــدس به منظــور تبییــن نقش 
 و عملكــرد آن در قالب هــای زیــر قابــل 

بررسی است:
الف( اعزام نیروی انسانی و امکانات 

تخصصی، سرمایه ای، عمومی و تخصصی
تعداد ایثارگران صنعت بیمه کشور با توجه 
بــه واژه و تعریف ایثارگــر در قانون جامع 

خدمت رسانی به ایثارگران

فرازهایی از چهـــل سال آرامش 
بیمه  مركزی جمهوری  اسلامی  ایران

 نگاهی به تاریخچه نظارت بر صنعت بیمه نشان می دهد عمر سیاستگذاری، نظارت و هدایت بیش از چهل سال است، اما طي چهل سال 
اخیر بیمه مرکزی با مأموریت مشخص و ابزار قانونی این مسئولیت را بر عهده داشته  است.

بیمه مرکزی ایران با ارکان مجمع عمومی، شورایعالی، هیأت عامل و بازرسان تأســیس و آغاز به کار کرده است. پس از تأسیس بیمه مرکزی تمامی 
فعالیت های شرکت های بیمه ای به کنترل دولت درآمد.

به عبارت دیگر تأسیس موسسات بیمه اي نه فقط در مرحله تأسیس؛ بلکه ضمن فعالیت نیز تحت نظر دولت قرار گرفت و تأسیس شرکت های بیمه، 
شخصیت حقوقی و سرمایه آنها، اجازه فعالیت، صلاحیت مالی و فنی، نحوه واگذاری پرتفوی و ادغام شرکت های بیمه در یکدیگر و بالاخره انحلال این 

شرکت ها تابع مقررات خاص بیمه مرکزی شد.
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شهداء: 6 نفرسا
جانبازان: 64۹ نفر
آزادگان: 68 نفر 
رزمنده: 111 نفر

شــایان ذکر اســت به دلیل حمایت قاطع 
از خانــواده معظم ایثارگــران تعداد 3۹۹ 
نفر از خانواده معزز شــهدا در بیمه مرکزی 
و شــرکت های تحت نظارت آن مشغول به 

فعالیت هستند.
 ب( اقدامات کلی و سایر 

اقدامات بین المللی و خارجی 
1. بیمه نفت کش ها

2. بیمه منازل مسكونی با پوشش بمباران 
هوایی و موشک باران

3. پوشش بیمه حمل کالا و تجهیزات به 
مناطق جنگی

4. ارسال کمک های نقدی و غیرنقدی به 
مناطق جنگی

4- تصویب قانون اداره امور شرکت های 
 بیمه در مجلس شورای اسلامی 

)13 آذر 1367( 
در آذر ماه ســال 1367 به موجب »قانون 
نحــوه اداره امــور شــرکت های بیمه« از 
ادغام ۹ شــرکت بیمه ملی شده به نام های 
آریــا، امید، پــارس، تهران، توانــا، حافظ، 
ساختمان وکار، شرق وملی، شرکت سهامی 

بیمه دانا فعالیت خود را آغاز کرد.
5- عضویت بیمه مرکزی در  

)1372/03/20( Asian Re
این شــرکت با هدف رهبــری اتكایی در 
قاره آسیا و برآورد نیازهای اتكایی این قاره 
به عنوان یک ســازمان فراملیتی در سال 
UN- 1۹7۹ )1357( و در قالــب قوانین

ESCAP  تاسیس شد.
شروع به فعالیت این شرکت یكسال پس از 

تاسیس آن است.
6- الحاق صندوق تامین خسارت های 

بدنی به فهرست نهادها و 
موسسات عمومی غیردولتی )1373(

صندوق تامین خسارت های بدنی به موجب 
مــاده 10 قانون بیمه اجباری مســئولیت 
مدنــی دارندگان وســایل نقلیــه موتوری 
زمینــی در مقابل شــخص ثالــث مصوب 
1347/10/23 هجری شمسی تاسیس شد 
و آئین نامه آن در تاریــخ 1348/04/1 به 

تصویب هیات وزیران رسید. 
7- وصول تقاضای تاسیس بیمه 

خصوصی )1383/03/13(
بهمــن 1380 رئیس شــورایعالی بیمه از 
تصویب آئین نامه تاســیس موسسات بیمه 
غیردولتی و وصول 26 تقاضای تاســیس 

شرکت بیمه خصوصی خبر داد.
8- ثبت نخستین شرکت بیمه خصوصی 

در مناطق آزاد )1381/02/18(
شــرکت بیمه حافظ )ســهامی عام( اولین 
شــرکت بیمه خصوصی اســت کــه برای 
فعالیت در مناطق آزاد با مجوز بیمه مرکزی 
ایران در تاریخ 1381/02/18 تاسیس شد.

9- تاسیس نخستین شرکت های 
بیمه خصوصی )توسعه، پارسیان، 

رازی و کارآفرین(  در سرزمین اصلی 
)1382/02/28(

در ســال 1381 بیمه مرکزی موافقت خود 
را با ثبت 4 شرکت بیمه توسعه، پارسیان، 
رازی و کارآفرین  اعلام و در 28 اردیبهشت 

1382 پروانه فعالیت آنها را صادر کرد.
تاسیس نخستین شــرکت بیمه اتكایی در 

ایران )1383/02/12(
اتكایی امین )سهامی خاص(  شرکت بیمه 
اتكایی  بیمــه  اولین شــرکت  به عنــوان 
خصوصی کشــور اجازه تاسیس خود را در 
تاریخ 1382/01/10 از بیمه مرکزی ایران 

اخذ کرد. 
10- تاسیس پژوهشکده بیمه )1384(

اولین پژوهشــكده بیمه بر اســاس مصوبه 
مجمع عمومــي بیمه مرکــزي جمهوري 
اســلامي ایران و موافقت قطعي شــوراي 
گســترش آمــوزش عالــي  با ســه گروه 
اموال و مســئولیت،  بیمه هاي  پژوهشــي 
گروه پژوهشــي بیمه هاي اشخاص و گروه 
تاســیس شــد. بیمه   پژوهشــي عمومي 
از تصویب  اساسنامه پژوهشكده بیمه پس 
شــوراي گســترش آموزش عالي در تاریخ 
تاریــخ  در  اجــرا  بــراي   ،1384/10/17
1384/12/20 بــه بیمه مرکزي جمهوري 

اسلامي ایران ابلاغ شد. 
 11- ادامه تاسیس شرکت های بیمه ای 

از سال 1382 تا 1395
در فاصله ســال های 1382 تا 13۹5، 23 
شرکت بیمه خصوصی دیگر از بیمه مرکزی 
مجــوز فعالیــت گرفتند. در این ســال ها 
شرکت های بیمه ســینا، ملت، ایران معین 
و نوین )1382(، شــرکت های بیمه امید، 
اتكایی امین، حافظ، دی و سامان )1383(، 
پاسارگاد )1385(، معلم با ادغام شرکت های 
صادرات و ســرمایه گذاری)1386(، میهن 
ایرانیــان )1388(، کوثر  اتكایی   ،)1387(
)138۹(، بیمه مــا، متقابل کیش و آرمان 
)13۹0(، متقابل قشم و آسماری )13۹1(، 
تعــاون و ســرمد )13۹2(، تجــارت نو و 
حكمت صبا )13۹5( تاسیس شدند و کار 

خود را آغاز کردند.
  12- خصوصی سازی سه شرکت 

بیمه آسیا، دانا و البرز )1388( 
در ســال 1388 و پس از اقداماتی که  در 
چارچوب سیاســت های کلــی اصل 44 از 
بود،  اواســط دهه 1380 صــورت گرفته 
عرضه سهام شــرکت بیمه البرز در بورس 
آغاز شــد که مورد اســتقبال متقاضیان و 

سرمایه گذاران قرار گرفت.
13-  تاسیس اولین شرکت تخصصی 

بیمه عمر و زندگی )1395(
یكــی از رویكردهای مهم بیمــه مرکزی 
گسترش بیمه های عمر در کشور است. در 
حال حاضر سیاست بیمه مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران صرفاً اعطای پروانه فعالیت 

به شــرکت های بیمه تخصصی و با اولویت 
شرکت های بیمه زندگی است.

14 - اصلاح تعرفه و آزادسازی در بازار 
بیمه

در خــرداد 1388 بیمه مرکــزی به منظور 
افزایش رقابــت بین شــرکت های بیمه و 
افزایش رضایــت خریــداران بیمه نامه؛ به 
تدریــج تعیین نرخ رشــته های مختلف را 
به عهده هیات مدیره شــرکت هاي بیمه اي 
گذاشــت که این پروژه رقابت شرکت های 
بیمــه اي  را افزایش داد. بر همین اســاس 
بیمه  مرکزی نظام نظارت مالی را جایگزین 

نظام نظارت تعرفه ای کرد. 
15-  راه اندازی سامانه نظارت و هدایت 

الکترونیکی بیمه )سنهاب( از 1391
 از سال 13۹1 حدود 40 زیرسیستم تحت 
عنوان  سامانه نظارت و هدایت الكترونیكی 
بیمه موسوم به سنهاب توسط بیمه مرکزی 
طراحی و راه اندازی شــده اســت. سنهاب 
یكی از تحــولات بزرگ در صنعت بیمه در 
دولت تدبیر و امید اســت که با این سامانه 
یک سیستم کامل و به روز در زمینه کنترل 
و هدایت صنعت بیمه به وجود آمده است.

آئین نامه هــا  الزامــات  ایــن ســامانه  در 
بررســی، احصــا و بــه شــاخص نظارتی 
عمومــی و تخصصی تبدیل می شــود. به 
نحوی کــه اطلاعات اســتخراج شــده از 
سرورهای شــرکت های بیمه ضمن انطباق 
با شــاخص های نظارتی غربال می شــود و 
مغایرت آنها استخراج و به صورت خودکار 

به شرکت بیمه منعكس می شود.
16 - برنامه ریزی برای مقابله با تحریم ها 

)ایجاد حساب ویژه اتکایی(
 بیمه مرکزی توانست با ایجاد حساب ویژه 
اتكایی، ایجاد کنسرسیوم ملی و ...، ظرفیت 
نگهداری ریسک در کشور را افزایش دهد؛ 
به طوری که پوشش اتكایی مورد نیاز تمام 
پروژه ها و ریسكهای بزرگ کشور که سهم 
به ســزایی در اقتصاد کلان کشور دارند را 

تامین کند.
 17-  اصلاح قانون بیمه شخص ثالث 

)سال 1395( 
با توجه بــه کمبودهایی کــه قانون قبلی 
شخص ثالث داشــت و مطابق با مطالعات 
و بررسی های فشــرده و پس از مدت چند 
سال در ســال 13۹5 تحت عنوان »قانون 
بیمه اجباری خسارت وارد شده به شخص 
ثالث در اثر حوادث ناشی از وسایل نقلیه« 
تصویب شــد که بیمه مرکزی نقش موثری 
در تدویــن، پیگیری و تصویب این قانون و 
آئین نامه های اجرایی مرتبط با آن را داشت.

18- صندوق بیمه حوادث طبیعی
در صورت تاسیس نهایی، صندوق، بیمه گر 
»بیمــه پایه«، صنــدوق اســت و تمامي 
شرکت هاي بیمه تحت نظارت بیمه مرکزي 
جمهوري اسلامي ایران مي توانند نسبت به 
فروش بیمه نامه تكمیلــي حوادث طبیعي 

ساختمان اقدام کنند.
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سا 19- توانگری شرکت های بیمه
اقدامات نظارتــی که بیمه مرکزی  از  یكی 
با جدیــت آن را پیگیری می کند؛ توانگری 
شــرکت های بیمه اســت. هــدف از این 
اقدام جلب اعتماد مــردم به صنعت بیمه 
و حمایــت از حقوق بیمه گذاران اســت. با 
توجه به اینكــه صنعت بیمه محصول قابل 
لمســی برای فروش ندارد و در قبال حق 
بیمه به مردم خدمــت ارائه می دهد؛ باید 
این اطمینــان و اعتماد در مردم نســبت 
به شــرکت های بیمه به وجود آید و بیمه 
مرکــزی به عنــوان نهاد ناظر بــر این امر 
نظــارت ویــژه دارد تا شــرکت های بیمه 
توانایی انجام تعهدات خود را در قبال بیمه 

گذاران داشته باشند.
20- اشتغالزایی

صنعت بیمه کشور توانســته در امر ایجاد 
اشتغال تا پایان سال 13۹6 برای نزدیک به 

140 هزار نفر شغل ایجاد کند.
21-  پالایش شبکه فروش

در ایــن طرح 8۹ هزار کد شــبكه فروش 
مندرج در ســامانه ســنهاب شناســایی و 
بیمه،  شــرکت های  گســترده  فراخوان  با 
اطلاعــات نمایندگان و کارگــزاران تعیین 
هویت شــدند و 7 هزار نماینده دو شغله و 
چند صد نماینده دارای دو یا سه نمایندگی 
از شرکت های بیمه شناسایی و اصلاح شد.

22-  توسعه فرهنگ بیمه
فرهنگ سازی  بیمه مرکزی،  سیاست جدی 
اســت.  دانش آمــوزان  میــان  در  بیمــه 
اهمیــت شــناخت اصول اولیــه فراگیري 
مفاهیم بیمه اي و آشــنایي بــا قابلیت  ها و 
ظرفیت هاي صنعت بیمه از پایه دبســتان 
است؛ چراکه اگر آموزش بیمه را از مقاطع 
ابتدایي آغاز کنیم، در آینده شاهد افزایش 
ضریب نفوذ بیمه و در نهایت رفاه اجتماعي 
پایــدار خواهیــم بــود. در همین راســتا 
برقراری تعامل بــا وزارت آموزش وپرورش 
)گنجاندن مفاهیم بیمــه ای در کتاب های 
درسی و مجلات رشــد، اجرای برنامه های 
آموزشی در مدارس، اهدای کتاب، برگزاری 

مسابقات بیمه ای( صورت گرفته است.
 اخــذ مجــوز انتشــارات از وزارت  فرهنگ 

 و  ارشاداسلامی
برقــراری تعامل شایســته با رســانه های 

مختلف
تهیــه، تولید و پخش مطالــب بیمه ای در 
قالب هــای مختلف و از طریــق کانال های 

گوناگون به مردم
تهیه و تولید انیمیشــن، تیزر و کلیپ های 

مختلف
تهیه و تدوین سند توسعه فرهنگ بیمه

راه انــدازی مرکــز تمــاس تلفنــی چهار 
شماره ای )2342( و پیامكی و پاسخگویی 

به مردم
23 - تصویب قانون های هفتگانه مرتبط  

با فعالیت موسسات بیمه بازرگانی 
قانون ملی شدن موسسات  تصویب »لایحه 

بیمه و موسسات اعتباری«  
تصویب قانون اداره امور شرکت های بیمه 

تصویب قانون »تاســیس موسســات بیمه 
غیردولتی« 

تصویب »قانون اصلاح قانون بیمه اجباری 
مســئولیت مدنی دارندگان وســایل نقلیه 
موتوری زمینی در مقابل شــخص ثالث«- 

مصوب 1387
تصویب قانون »بیمه اجباری خسارات وارد 
شده به شخص ثالث در اثر حوادث ناشی از 

وسایل نقلیه«- مصوب 13۹5 
تصویــب مقــررات تأســیس  و فعالیــت  
مؤسســات  بیمه در مناطق  آزاد تجاری - 
صنعتی  جمهوری  اســلامی ایران  و  اصلاح 
 قانون  چگونگــی  اداره  مناطق آزاد تجاری - 
صنعتی جمهوری اســلامی ایران- مصوب 

 1387/04/138۹16/06/02
از  برنامه توســعه کشــور  قوانین  تصویب 
جمله »قانون برنامه پنجساله چهارم توسعه 

جمهوري اسلامي ایران«
24 - صدور تائیدیه شرایط عمومی 

براي رشته های بیمه ای فاقد شرایط 
عمومی مصوب شورایعالی بیمه

در اجرای مــاده 7 آئین نامه شــماره 81 
مصوب شورایعالی بیمه شرایط عمومی های 
ارســالی از سوی شــرکت های بیمه ضمن 
مطابقت با قانون بیمــه، عرف بیمه گری و 
سایر قوانین و مقررات مرتبط مورد ارزیابی 
و بررسی تخصصی-کارشناسی قرار گرفت 
و گزارشــات مختلف براي اعلام ایرادات و 
ابهامات آن به شرکت های ذیربط تنظیم و 
در صورت لزوم جلسات کارشناسی، تماس 
تلفنی، پیگیری و ... انجام شــد. در همین 
راســتا از سال 13۹4 تا مرداد 13۹7 برای 
۹8 مورد شرایط عمومی تاییدیه صادر شد.

25- حق بیمه تولیدی
حق بیمه تولیدی از 27/3 میلیارد ریال در 
ســال 135۹ به 345315 میلیارد ریال در 

سال 13۹6 رسیده است.
حــق بیمه تولیدی صنعت بیمه کشــور از 
4/4 میلیارد ریال در سال 1350 به حدود 
345/3  هزار میلیارد ریال در سال 13۹6 
رســیده اســت )البته این افزایش متاثر از 

تورم هم مي باشد(.
متوسط رشــد ســالانه حق بیمه تولیدی 
صنعت بیمه کشــور در 47 ســال گذشته 

معادل 27/8 درصد بوده است.
26 -خسارت پرداختی

از  بیمه کشور  خســارت پرداختی صنعت 
8/3 میلیارد ریال در سال 135۹ به حدود 
217/4  هزارمیلیارد ریال در ســال 13۹6 

رسیده است.
متوسط رشــد سالانه خســارت پرداختی 
صنعت بیمه کشــور در 47 ســال گذشته 
معادل 28/7 درصد بوده است که متوسط 
رشد سالانه حق بیمه تولیدی در این مدت 

)27/8 درصد( کمی بیشتر است
27 -ضریب خسارت

متوسط ضریب خسارت صنعت بیمه کشور 
در 31 سال گذشــته معادل 71/3 درصد 

است.
ضریب خسارت در سال 13۹2 به حداکثر 

مقدار خود )8۹/3 درصد( رسیده است.
کمترین میزان ضریب خســارت به ســال 

1368 با 44/8 درصد اختصاص دارد.
28 - حق بیمه سرانه:

حق بیمه سرانه در دهه های اخیر از روندی 
صعــودی برخوردار بــوده و از حدود 700 
ریال در سال 135۹ به حدود 4/3 میلیون 

ریال در سال 13۹6 رسیده است.
29- ضریب نفوذ بیمه

در 47 ســال اخیر میزان ضریب نفوذ بیمه 
از 0/4۹ درصــد در ســال 1350 به 2/33 
درصد در ســال 13۹6 رســیده است که 
حاکي از 4/8 برابر شــدن سرعت پیشرفت 
صنعت بیمه در مقایسه با اقتصاد داخلي در 

این مدت است.
30- مجوزهای صادره برای 

عرضه کنندگان خدمات بیمه ای

تعدادعنوان مجوزردیف
66۳ارزیابی خسارت بیمه ای1
1۳02کارگزاری رسمی بیمه مستقیم2
۳اکچوئر رسمی بیمه۳
28مؤسسات بیمه )شرکت های بیمه(4
15مؤسسات آموزشی بیمه5
9دفاتر ارتباطی بیمه6

جمع: 2020

31- تایید صلاحیت برای مدیران 
کلیدی

در دوره 1381 لغایت پایان  13۹2 حدودا 
630 مــورد تائیدیه بــرای مدیران کلیدی 

شرکت های بیمه صادر شده است.
32- تائید صلاحیت حرفه ای 

کارکنان کلیدی شرکت های بیمه
در مجموع بیش از 31۹1 مورد مجوز برای 
فعالان صنعت بیمه طي چهل سال گذشته 

صادر شده است.
33- ایجاد سرویس ها و خدمات 

الکترونیکی متنوع در پرتال بیمه 
مرکزی

ایجاد میز خدمت الكترونیــک و ارائه 15 
خدمت الكترونیكی در آن و نیز در دسترس 
قراردادن برخــی از خدمات در درگاه ملی 
خدمــات و دولت همــراه برای اســتفاده 
شــهروندان، کســب وکارها و ســازمان  ها 
مانند: اســتعلام بیمه نامه، سامانه پاسخ به 
استعلام سوابق بیمه خودرو، ثبت اطلاعات 
متقاضیان شبكه فروش )نماینده، کارگزار، 

ارزیاب خسارت، کارگزار اتكایی( و ...
34- رتبه بیمه ای ایران در دنیا 

بر اساس آمار سال 2017 )13۹6( صنعت 
بیمه کشور از نظر شاخص حق بیمه تولیدی 
در جایگاه 42 ام جهان ایســتاده است. از 
سوي دیگر رتبه دو شــاخص ضریب نفوذ 
بیمه و حق بیمه سرانه کشور جایگاه 57 و 

67 در دنیا را داراست.
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بیمه »تجارت نو« نقشی نو در 
صنعت بیمه رقم زد

بیست ویکمین  در 
ارزیابــی  دوره 
مدیریت   ســازمان 
کارنامه  از  صنعتی 
شــرکت  کاری500 
داخلی  فعال  بزرگ 
برای سال 97؛ بیمه 
»تجارت نو« در گروه 
موسســات بیمه ای دو جایگاه نخست را از آن 

خود کرد.
به گــزارش روابط عمومی بیمــه "تجارت نو"؛ 
گروه کارشناســی رتبه بنــدی IMI-100 که 
را  ســازمان  این  در  شــرکت ها  رصدعملکرد 
برعهده دارد، در ماحصل بررســی های خود از 
نظر شــاخص »بهره وری کل عوامل« و »بازده 
فروش« بیمه تجارت نو را در میان ســایر رقبای 
بیمه ای شایسته ایستادن در رتبه های اول اعلام 
و به این ترتیب با تلاش صورت گرفته از ســوی 
مدیران سابق و کادر فعلی نام "بنو" در فهرست 

برترین ها به  ثبت رسید.
به   گفتنی اســت در راســتای ارج نهــادن 
در  اقتصــادی  برگزیــده  بنگاه هــای  تلاش 
با  که  ایــران«  برتــر  همایش»شــرکت های 
حضور وزیر صنعت، معــدن و تجارت و برخی 
سیاســتگذاران و فعالان اقتصــادی و صنعتی 
برگزار شــد؛ علیرضــا بنی اســدی قائم مقام 
مدیرعامل شرکت »تجارت نو« با هیات همراه در 
این همایش حاضر شــده و به نمایندگی از این 

مجموعه لوح تقدیر دریافت کرد.
بیمه تجارت نو که در سال 95 بر اساس »قانون 
تاسیس موسســات بیمه غیردولتي« و »قانون 
تاسیس بیمه مرکزی ایران و بیمه گری« به شکل 
سهامی عام و با هدف فعالیت در انواع رشته های 
بیمه اموال، مســئولیت و اشخاص تاسیس شد؛ 
امروز در حالی به این موفقیت ها دست یافته که 
در میان سایر همسایگان بیمه ای به جوان ترین 

شرکت صنعت بیمه معروف است.

اطلاع رسانی بیمه كوثر در خصوص 
نسبت خسارت بیمه حوادث

خســارت  نســبت 
حــوادث  بیمه هــای 
بیمه کوثر در  شــرکت 
مشابه  مدت  با  مقایسه 
کاهش  گذشــته  سال 
به  داشت.  چشمگیری 
گــزارش روابط عمومی 
بهــزاد  بیمه کوثــر؛ 
شــعباني فر مدیر بیمه های حوادث این شرکت گفت: 
نسبت خسارت در اواخر دی ماه سال گذشته 147 درصد 
بود که با اجرای برنامه کنترل خسارت و بررسی و تجزیه 
و تحلیل پرونده ها توســط پزشک معتمد و نیز اصلاح 
برخی دستورالعمل ها نسبت خسارت امسال به 50 درصد 
رسیده است. شعبانی فر از افزایش پوشش ها در سالجاری 
خبرداد و خاطرنشان کرد: به  طور کلی در سال گذشته و 
سالجاری به ترتیب 306 میلیارد ریال و 302 میلیارد ریال 

خسارت پرداخت شده است.

پرداخت بیش از یک هزار میلیارد 
ریال خسارت بیمه های درمان 

توسط بیمه سامان
مدیریت بیمه های درمان 
شرکت بیمه سامان طي 9 
ماه نخست امسال  بیش 
 200 و  یک میلیــون  از 
هزینه های  پرونده  هزار 
بیمه شــدگان  درمانی 
تحت  پوشــش خود را 

بررسی کرد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت بیمه سامان؛ فرهاد 
با اعلام  اسکندری مدیر بیمه های درمان این شرکت 
این خبر گفت: در این مدت یک میلیون و 288 هزار و 
163 فقره پرونده خسارت بیمارستانی، پاراکلینیکی و 
سرپایی توسط این مدیریت بررسی و مبلغ یک هزار و 
838 میلیارد ریال هزینه به بیمه گذاران پرداخت شد.
وی افزود: همچنین طي 9 ماه نخســت امسال مبلغ 
155 میلیارد ریال خســارت بابت ســه هزار و 249 
فقره پرونده بیمه درمان مســافران خارج از کشور 
نیز رســیدگی و پرداخت شده اســت. اسکندری با 
بیان اینکه امروزه تنها داشتن بیمه های اجتماعی در 
هنگام بروز بیماری و حادثه برای بیمه شــدگان کافی 
ادامه داد: هزینه های بستری و عمل جراحی  نیست، 
در بیمارستان ها فشــار مالی قابل  توجهی را به افراد 

وارد می کند.
به  با اشاره  بیمه سامان  بیمه های درمان شرکت  مدیر 
اینکه این شــرکت در راستای چشم انداز خود مبنی 
 بر ارائه خدمات متمایز به مشــتریان، انواع خدمات 
رفاهی و درمانی را بــرای خانواده های ایرانی فراهم 
کرده اســت، اظهارکرد: به همین منظور علاقه مندان 
تحت پوشــش  را  خود  خانواده  اعضــای  می توانند 
قــرار دهند. وی  بیمه ســامان  درمان  بیمه نامــه 
خاطرنشــان کرد: از دیگر مزایای این نوع بیمه نامه 
انتخــاب آزادانه مراجع درمانی طــرف یا غیر طرف 
به  با توجه  بیمه شدگان است.  بیمه گر توسط  قرارداد 
فعالیت و گسترش خدمات نوین بیمه ای شرکت بیمه 
افزایش رضایتمندی عموم جامعه  سامان در راستای 
و مردم؛ این شــرکت توانسته نسبت به سال گذشته 
رشد 55 درصدی حق بیمه تولیدی در رشته بیمه های 

ركورد جدید سودآوری بیمه درمان را به دست آورد.
»ما« با رشد 1۰۷ درصدی

براســاس گزارش  
در  شده  منتشــر 
بیمه  کدال؛  سایت 
»ما« با تحقق سود 
خالص 501 میلیارد 
ماهه   9 طي  ریالی 
سالجاری  ابتدای 
از  درصــد   89
آخرین پیش بینی ســال 97 را پوشــش داده 
است که این امر نشاندهنده رشد 107 درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.
این  »ما«؛  بیمــه  عمومی  روابــط  گزارش  به 
شرکت با ثبت ســود خالص 77 درصدی در 6 
ماهه ابتدایی ســال 97 نسبت به دوره مشابه 
ســال گذشــته و ثبت درآمــد 122 میلیارد 
ریالی صرفــا از محل بازده پورتفوی ســهام 
تاریخی  رکــورد  یک  ســالجاری  مهرماه  در 
بر جای گذاشــت و با ادامه روند ســودآوری 
خود به یک رکورد جدید دســت یافت. طبق 
اعلام این گزارش شــرکت بیمه »ما« علاوه  بر 
دارا بودن رتبه ســوم شــفافیت مالی در بین 
 شــرکت های بیمه؛ رتبه اول توانگری را نیز در 

اختیار دارد.

 موافقت با افزایش 
سرمایه بیمه رازی 

شرکت بیمه رازی موافقت 
بــازرس  و  حســابرس 
به گزارش  قانونی نسبت 
در  هیات مدیره  توجیهی 
افزایش سرمایه  خصوص 

را دریافت کرد.
روابط عمومي  گزارش  به 
»ورازی«  بیمــه رازي؛ 
قصد دارد ســرمایه خود را از 2 هزار میلیارد ریال به 
مبلغ 5هزار میلیارد ریال معــادل 150درصد افزایش 
دهد. این ســرمایه قرار اســت از محــل مطالبات 
 حال شــده ســهامداران و آورده نقدی تامین شود.
بیمه رازي هدف این افزایش سرمایه را اصلاح ساختار 
مالی، تامین ســرمایه در گــردش و حفظ نقدینگی، 
ترمیم ســطح و درصد توانگری مالی شــرکت، حفظ 
مجوز فعالیت در تمامي رشته های بیمه ای و همچنین 
 کســب مجوز قبولی اتکایــی اعلام کرده اســت.
 یادآور می شود: انجام افزایش سرمایه منوط به موافقت 
و تصویب مجمع عمومی  بهادار  بورس واوراق  سازمان 

فوق العاده است.

 معارفه مدیران جدید 
در بیمه آرمان

مراســمی  طـــي 
حضــــور  بــا 
رئیس هیات مدیــره، 
 ، مل عـــا یـر مد
معاونــــان و مدیران 
بیـــمه آرمان؛ آقایان 
عســگر معــزی، نیما 
لطفی و غلامرضا مددی 
به ترتیب به عنوان سرپرســتان معاونــت فنی، مدیریت 
بیمه های خودرو، مدیریت حسابرسی داخلی و علی گل وری 
به عنوان معاون مدیــر بیمه های اتکایی منصوب و معرفی 
شــدند. به گزارش روابط عمومی بیمه آرمان؛ در این مراسم 
پــس از معارفه مدیران جدید و ارائه توصیه های لازم به آنها 
تأکید شــد که تغییر در ساختار مدیریتی هر شرکتی یک 
امر کاملًا طبیعی اســت و تغییرات در این شرکت نیز از این 
امرمستثنی نبوده و هیچ اختلالی در روند خدمات رسانی این 
شرکت ایجاد نخواهد کرد. همچنین با اشاره به جابجایی های 
اخیر در بیمه آرمان، عنوان شد وابستگی ها نباید در شرکت 
به فرد باشــد؛ بلکه باید در راســتای منافع شرکت باشد و 
حس ســازمانی را تداعی کند. هر چند که اشتباه برای همه 
اجتناب ناپذیر و قابل قبول است، اما این با تخلف فرق دارد و 
از هیچکس قابل قبول و پذیرفتنی نیست و باید به شدت با آن 
برخورد شود. در این مراسم همچنین ضمن دعوت همگان 
به کار و فعالیت بیشــتر و حاشیه کمتر تأکید شد که همه 
باید در راســتای سیاست ها و منویات شرکت حرکت کرده 
و با تلاش و پشــتکار خود بیمه آرمان را به جایگاه واقعی آن 
برسانیم. همچنین گفته شد همه باید بپذیریم که زیر چتر و 
بیرق بیمه آرمان کار کرده و بر اساس توانایی و توانمندی های 
خود، ارزش افزوده اقتصادی برای بیمه آرمان ایجاد کنیم.  در 
حال حاضر امکان فضای کار سالم برای همه وجود دارد؛ در 
نتیجه لازم است این فضا را پرورش داده و صادقانه و خالصانه 
کار شود و با استفاده از همه قابلیت ها وظایف محوله به نحو 
احسن  انجام گیرد. همچنین عنوان شد در بیمه آرمان باید 
یک ســازمان برنامه محور باشیم و طبق برنامه عمل کنیم و 
انضباط مالی، انضباط کاری و انضباط رفتاری را سرلوحه کار 
خــود قرار دهیم و با یک برنامه ریزی منضبط حرکت کنیم. 
در پایان ابراز امیدواری شد که مجموعه مدیران بیمه آرمان 
باید با دلســوزی، همدلی و انســجام امور شرکت را پیش 
ببرند و ضمن پاسخگویی سریع و به موقع به نیازهای شعب 
و نمایندگان؛ با پشــتکار و کار حرفه ای عملکرد شرکت را 
بهبود و جایگاه آن را ارتقاء بخشــند. در این مراسم مدیران 
جدید نیز ضمن ابراز خرسندی از همکاری با مجموعه بیمه 
آرمان هر یک به طور مختصر در مورد برنامه های کاری خود 

توضیحاتی ارائه کردند.
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 افتتاح مجتمــع تخصصی 
بیمه های زندگی بیمه آسیا

بیمه  آســیا  شــرکت 
می تواند با اســتفاده از 
نیروی انسانی متخصص 
سیستم های  استقرار  و 
مبتکرانه سهم  و  نوآور 
بزرگ  بازار  از  بیشتری 
بیمه را به خود اختصاص 
دهــد. بــه گــزارش 
روابط عمومی بیمه آسیا؛ دکتر غلامرضا سلیمانی در آئین 
افتتاح مجتمع تخصصی بیمه های زندگی بیمه آســیا با 
اعلام این مطلب افزود: اســتفاده از تکنولوژی های نوین و 
راهکارهای نوآورانه؛ ضرورت امروز صنعت بیمه است و اگر 
در این حوزه ها تحرک بیشتری از خود نشان دهیم؛ موفق تر  

خواهیم بود.
رئیس کل بیمه مرکزی با تاکید بر اهمیت همگانی ســازی 
بیمه های زندگی در کشور افزود: اعطای مجوز شرکت های 
تخصصی بیمه های زندگی توســط نهاد ناظر نشاندهنده 
جدیت ما در توســعه فرهنگ بیمه به شــمار می رود. وی 
راه اندازی مجتمع را محصول آینده پژوهی و نگاه نوآورانه 
مدیران شرکت بیمه آسیا دانست و افزود: ماموریت صنعت 
بیمه در رشته بیمه های زندگی از جنس فعالیت صندوق های 
بازنشســتگی اســت و در صورت رفع نواقص و جبران 
عقب ماندگی در خصوص همگانی سازی بیمه های زندگی 
صنعت بیمه نیز در جذب سرمایه موفق تر عمل خواهد کرد.
 دکتر ســلیمانی افزود: صنعت بیمه بایــد برای فروش 
بیمه نامه های زندگــی با خانواده ها ارتباط برقرار کرده و با 
معرفی این محصول ارزشمند بازارهای تازه ای را پیدا کند.

وی بیان داشت: افتتاح مجتمع تخصصی بیمه های زندگی از 
سوی بیمه آسیا که در بین مردم به خوشنامی معروف است 
را به فال نیک می گیریم و امیدواریم سهم شرکت های بیمه 

از پس اندازهای مردم به رقم منطقی برسد.
رئیس شورایعالی بیمه بالابردن میزان بازده، کاهش ریسک 
و تشکیل کمیته های تخصصی سرمایه گذاری را از مهمترین 
مولفه های تاسیس مجتمع بیمه های زندگی عنوان کرد و 
افزود: در کنار توسعه شبکه فروش بیمه های زندگی باید به 
این نکته هم توجه داشــته باشیم که در برابر هر بیمه گذار 
جدید به همان اندازه مسئولیت های شرکت های بیمه هم 
افزایش می یابد. مســعود بادین نائب رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل  بیمه آســیا نیز در این مراسم طي سخنانی 
ضمن قدردانی از حضور رئیــس کل بیمه مرکزی، اعضای 
هیات عامل و مدیران ارشد بیمه مرکزی با بیان تاریخچه ای 
از عرضه بیمه نامه عمر و پس انداز در بیمه آســیا؛ به ارائه 
گزارشی از عملکرد بیمه آسیا در تمامی رشته های بیمه ای 
طی ده ماهه نخست سالجاری پرداخت و گفت: بیمه آسیا 
طي ده ماهه نخســت سالجاری موفق به تولید بیش از 35 
هزار میلیارد ریال حق بیمه با رشــد 25.2 )بیست و پنج و 
دودهم( درصدی و فروش بیش از 4.5 میلیون)چهارمیلیون 
و پانصدهزار( بیمه نامه شد. مدیرعامل بیمه آسیا در ادامه 
افزود: کسب رتبه اول در گروه موسسات بیمه ای در میان 
صد شرکت برتر کشــور برای پنجمین سال متوالی نیز از 
دیگر افتخارات بیمه آسیا در آستانه 60 سالگی این شرکت 

است.
بادین ضمن اشــاره به جذب بیش از یــک هزار نماینده 
تخصصی بیمــه زندگی افزود: این نماینــدگان در حال 
گذراندن دوره آموزشــی خود هستند و انشاءا... از ابتدای 

سال 98 فعالیت خود را آغاز می کنند.
نائب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل بیمه آســیا افتتاح 
تخصصــی مجتمع بیمه های زندگــی، راه اندازی مجتمع 
تخصصی پرداخت خســارت خودروهای سنگین و افتتاح 
واحد خسارت شهرستان مشکین شهر را از جمله اقدامات 
بیمه آســیا در چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب برشمرد و 
افزود: رشد تولید در رشته بیمه های عمر و پس انداز طي ده 
ماهه نخست سالجاری در شرکت بیمه آسیا با رشدی معادل 

36.7 )سی و شش و هفت دهم( درصد همراه بوده است. 

امضاي تفاهم نامه بیمه البرز و 
هلال احمر براي تجهیز مدارس 

سیستان وبلوچستان
مدیرعامل  حضور  با 
رئیس   و  بیمه البـرز 
ســازمان  داوطلبان 
هلال احمر   جمعیت   
مي  ســلا ي ا ر جمهو
ایــران  تفاهم نامــه 
یکصــد  تجهیــز 
کلاس درس مدارس 
به سیستم  اســتان سیستان وبلوچســتان 
بودجه تهیه هدایاي  از محل  ایمن   گرمایشي 
شرکت بیمه البرز  سررسید  انتشار  و  نوروزي 

امضا شد.
البرز؛  بیمــه  روابط عمومي  گــزارش  بــه 
شرکت  این  مدیرعامل  تاجدار  سیدرســول 
اظهارداشت:  تفاهم نامه  این  امضاي  آئین  در 
شــرکت بیمه البرز در راســتاي ایفاي نقش 
ســال هاي  طي  خود  مســئولیت اجتماعي 
و هماهنگي موسسات  با همکاري  گذشــته 
خدمــات اجتماعي و امدادرســان همچون 
استان هاي  به  سازمان بهزیستي  و  هلال احمر 
محروم و افراد نیازمند خدمت رســاني کرده 
اســت که ســالجاري با توجه به حادثه تلخ 
آتش ســوزي در یکــي از مدارس اســتان 
سیستان وبلوچستان که به دلیل ناایمن بودن 
سیستم گرمایشي متاســفانه منجر به فوت 
چند تن از دانش  آموزان شــد، شرکت بیمه  
البرز اقدام به تجهیز یکصد کلاس درس این 

استان به سیستم گرمایشي ایمن کرد.
تاجدار در ادامه  افزود: این اقدام با همکاري 
انجام  هلال احمر  جمعیت  داوطلبان  سازمان 
خواهد شد و شرکت بیمه البرز بودجه انتشار 
سررسید و تهیه اقلام و هدایاي نوروزي خود 
را به تجهیز 40 مدرسه و یکصد کلاس درس 

به سیستم گرمایشي ایمن اختصاص داد.
هلال احمر  جمعیت  داوطلبان  سازمان  رئیس 
نیز در آئین امضاي تفاهم نامه بین این سازمان 
و بیمه البرز به منظور تجهیز مدارس اســتان 
سیستان وبلوچســتان به سیستم گرمایشي 
ایمن  گفت: همیشه شرکت بیمه البرز پیشتاز 
مناطق محروم کشــور  به  خدمات رســاني 
بوده است. سال گذشــته نیز این شرکت به 
کمک  داوطلب  اقتصادي  بنگاه  اولین  عنوان 
و امدادرساني به آسیب دیدگان زلزله منطقه 
را در  غرب کشور شــد و جمعیت هلال احمر 

تهیه سبد غذایي زلزله زدگان یاري رساند.
نیز  ســالجاري  تاکیدکرد:  نصیــري  محمد 
از مدارس  یکي  پي حادثه آتش ســوزي  در 
اســتان سیستان و بلوچســتان؛  بیمه البرز 
مدارس  تجهیز  در  کمک  پیشنهاد  داوطلبانه 
این استان به سیســتم گرمایشي ایمن را به 
با مشارکت در  و  ارائه داد  جمعیت هلال احمر 
طرح ققنوس جمعیت هلال احمر؛  یکصد کلاس 
را  استان سیستان وبلوچستان  مدارس  درس 

مجهز به سیستم گرمایشي ایمن ساخت.
وي تاکیدکرد: شــرکت بیمه البرز با توجه به 
نگاه ویژه مدیران ارشــد خــود به موضوع 
مســئولیت اجتماعي همیشه در حوزه انجام 
امور خیریه و کمک و امداد به مناطق محروم 

کشور پیشرو و پیشگام بوده است.

 جشنواره بیمه  مسافرتی 
بیمه كارآفرین

کارآفرین  بیمه   شرکت 
خدمات رسانی  هدف  با 
کارآمدتر به بیمه گذاران 
خلــق  همچنیــن  و 
برای  پویاتــر  فضایی 
خود؛  فروش  شــبکه 
مسافرتی  بیمه نامه های 
)IFRA- Medical( را 

تا پایان سالجاري با 20 درصد تخفیف ارائه مي دهد.
پوشــش هایی که در این بیمه نامه در حین ســفر ارائه 
می شــود؛ بدین شــرح اســت: پرداخت هزینه های 
پزشــکی، جراحی، داروخانه و بیمارســتان، پرداخت 
هزینه فوریت های پزشــکی و دندانپزشــکی، پذیرش 
و انتقال پزشــکی بیمار به نزدیکترین مرکز درمانی یا 
بازگرداندان وی به ایران تحت مراقبت های پزشــکی، 
پرداخت هزینه های دعاوی حقوقــی و کیفری مطابق 
مفاد قرارداد، راهنمایی و کمک رسانی در صورت سرقت 
یا مفقود شدن مدارک مسافرتی مانند پاسپورت، ویزا، 
بلیــط و  ...، بازگرداندن همراه به ایران در صورت فوت یا 
انتقال پزشکی بیمه شده، پرداخت هزینه عزیمت همراه 
به بالین بیمه شــده بستری در بیمارستان و بازگرداندن 
جســد به ایران در صورت فوت به هر علت بیمه  شده در 
طول مسافرت. شایان ذکر است تمامي خدمات موضوع 
این بیمه نامه در خارج از کشــور مطابق با شرایط اعلام 
شده در شــرایط عمومی بیمه نامه، توسط امدادرسان 
خارجی IFRA و کارگزار ایرانی آن )شرکت یاریگر امید 

ایرانیان( ساماندهی و ارائه می شود.
چگونگی نحوه صدور بیمه نامه ها برای استفاده از تخفیف 
مصوب در کانال رسمی شرکت به اطلاع واحدهای صدور 
اعم از نمایندگان و شعب رسیده است. اطلاعات تکمیلی 
در رابطه با شرایط پوشش در شرایط عمومی بیمه نامه ذکر 

شده است.

صعود مجدد جایگاه بیمه پارسیان 
در لیست یکصد شركت برتر 

سازمان مدیریت صنعتي 
شفاف ســازي  هدف  با 
فضاي کسب وکار کشور، 
روشــن  تصویري  ارائه 
بنگاه هاي  جایــگاه  از 
اقتصــادي و گروه هاي 
مختلــف،  صنعتــي 
بین  رقابت  گســترش 
بنگاه هــاي اقتصادي کشــور و علمي تر کردن فضاي 
تصمیم گیري مدیران؛ »رتبه  بندي شــرکت هاي برتر 

ایران« را براي بیست ویکمین سال متوالي آغاز کرد.
به گزارش روابط عمومي بیمه پارسیان؛ در بیست ویکمین 
همایش معرفي صد شــرکت  برتر کشور، شرکت بیمه 
پارســیان به عنوان بزرگترین شرکت بیمه 100 درصد 

خصوصي با 6 رتبه صعود رتبه 56 را از آن خود کرد.
در این همایش که با حضور جمع کثیري از مســئولان 
کشــوري و مدیران ارگان ها و ســازمان هاي دولتي و 
خصوصي کشــور در ســالن همایش هاي بین المللي 
صداوسیما برگزار شد؛ بر اساس استانداردهاي در نظر 
گرفته شده از ســوي سازمان مدیریت صنعتي از جمله 
رشد فروش، اعتبار در صنعت، اطلاعات مالی، بهره وری، 
عملکرد و ســایر شــاخص هاي مربوطه باز هم بیمه 
پارسیان در لیست یکصد شرکت برتر ایران جاي گرفت.
حضور مجدد در میان یکصد شرکت برتر کشور نشان از 
رشد روزافزون و اعتبار یک شرکت بیمه دارد که بیمه 
پارسیان همواره نشان داده از قابلیت ها و توانمندي هاي 

زیادي در تمام زمینه ها برخوردار است.
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در آســتانه چهلمین ســالگرد پیروزی 
پیشــخوان  ســامانه   انقلاب اســلامی؛ 
بانک صادرات  کارگزاری در شعب منتخب 
ایران به طور رسمی به بهره برداری رسید.

به گــزارش روابط عمومــی بانک صادرات ایران؛ 
بــا راه اندازی این ســامانه 50 شــعبه منتخب 
بانک صــادرات در سراســر کشــور خدمــات 

کارگزاری ارائه خواهند کرد.
دکتر علی صحرایی مدیرعامل شــرکت بورس 
تهران در این مراســم اقدام بانک صادرات ایران 
را در راه اندازی درگاه جدید خدمات کارگزاری 
در شــعب منتخب این بانک قابل تقدیر دانست 
و آن را گامی در راســتای توســعه بیشتر بازار 
ســرمایه در مناطــق مختلف کشــور و تقویت 

تعامل بازارهای سرمایه وپول قلمداد کرد.
وی افــزود: تقویــت ارتباط بین بــازار پول و 
بازار ســرمایه اقدام مبارکی اســت و از تمامی 
دســت اندرکاران در بانک صــادرات ایران برای 

تحقق این مهم تشكر می کنم.
دکتر صحرایــی با تأکید بر اینكــه باید کیک 
بازار سرمایه را بزرگ تر کنیم؛ حضور کارگزاری 
بانک صادرات ایران در سراسر کشور به  ویژه در 
استان های کمتر برخوردار را در آستانه چهلمین 

سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی تحسین کرد.
مدیرعامل شرکت بورس تهران با اشاره به اینكه 
کارگــزاری بانک صادرات ایــران در بین 108 
کارگزاری موجود با وجود شرایط رقابتی شدید 
بازار سرمایه رتبه 32 را داراست؛ نتایج حاصله 
را ثمره تلاش و اندیشه مدیران و کارکنان بانک 

عنوان کرد.
وی گفت: ورود منابع مــازاد به بازارهای مالی 

آثــار خیر و مثبتی به همراه دارد و تجمیع آنها 
در اقتصاد و تجمیع و هدایت سرمایه های خرد 
در شــرکت ها موجب گردش چرخ کارخانجات 
می شود که از این رهگذر افزایش تولید ناخالص 
داخلــی، تقویت اقتصــاد، گســترش ثروت و 

رفاه عمومی حاصل می شود.
مدیرعامل شــرکت بورس افزود: بانک صادرات 
ایران با راه اندازی ســامانه پیشخوان کارگزاری 
در شعب خود در راستای تحقق این موضوعات 

قدمی جدی برداشته است.
حجت اله صیدي مدیرعامل بانک صادرات ایران 
نیز در این مراسم با بیان اینكه یكی از مهم ترین 
مشــكلات موجود در اقتصاد مســأله تخصیص 
صحیح منابع اســت؛ فلسفه شــكل گیری علم 
اقتصــاد را در وجود محدودیت منابع دانســت 
و گفــت: بــدون هم افزایــی بازار پــول و بازار 
سرمایه، مسأله های بزرگ اقتصاد حل نمی شود 
و محدودیت هایــی مانند تأمیــن نقدینگی در 

شرکت های صنعتی نیز حل نمي گردد. 
صیدی با تأکید بر ضرورت استفاده از ابزارهای 
مالی و دارایی های غیرفیزیكی در اقتصاد گفت: 
به هر میزان که بازار مالی کشــور که متشكل 
از دو بازار پول و ســرمایه است، بیشتر تقویت 
شود و از بازار دارایی های فیزیكی پیشی بگیرد؛ 
مســاله تخصیص منابع بهتر حل شده و از افت 

نرخ رشد اقتصادی جلوگیری خواهد کرد.
صیدی با اشاره به قدمت 67 ساله بانک صادرات 
ایران گســتردگی شــعب آن را مزیت رقابتی 
مهمی برشــمرد و بــر افزایش کارایی شــعب 
بــرای ارائه حداکثری خدمات مالی و مشــاوره 

سرمایه گذاری تأکید کرد.

مدیرعامل بانک صادرات ایران با اشاره به کسب 
رتبه پنجم این بانک از نظر شــاخص فروش در 
میان 500 شرکت برتر کشور گفت: کارگزاری 
بانک صادرات ایران با تلاش همكاران در مسیر 
بازیابی جایگاه اول گذشــته خود است که این 
امر با امید به داشــتن یک کد بورسی برای هر 
ایرانی با اســتفاده از تمامی ظرفیت های بانک 

پیگیری می شود.
صیدی افزود: تعداد کد های ســهامداری اکنون 
به ده و نیم میلیون کد رسیده و سهم عمده  ای 
از خانواده های کشــور را در برگرفته اســت که 
قطعاً رونق بازار ســرمایه، افزایش رفاه عمومی و 

رشد و توسعه کشور را در پی دارد.
مهدی کباری مدیرعامل کارگزاری بانک  صادرات 
ایران نیز در این مراسم با ارائه گزارشی از نحوه 
ارائه خدمات کارگزاری در 50 شعبه این بانک 
گفت: با راه اندازی پیشخوان ارائه خدمات مالی 
بانــک صادرات ایران در شــعب، طی چهار ماه 
گذشــته که دوره آزمایشی این طرح طی شد؛ 
صــدای خدمات مالــی و کارگــزاری بورس از 
اســتان های مختلف کشور همچون چهارمحال 
و بختیاری به گوش می رســد و با دریافت بیش 
از پنج هزار کد بورســی جدیــد برای فعالان و 
کاربــران علاقه مند به ســرمایه گذاری در بازار 
سهام؛ شعار »هر شعبه یک کارگزاری بورس« با 

جدیت دنبال می شود.
در ادامــه این مراســم بــا حضــور مدیرعامل 
بانک صادرات ایران و مدیرعامل شرکت بورس؛ 
سامانه پیشــخوان کارگزاری سوپرمارکت مالی 
این بانک به طور رسمی مورد بهره برداری قرار 

گرفت.
بر اســاس این گزارش از زمان آغاز آزمایشــی 
فعالیت کارگزاری ســپهر در شــعب منتخب 
بانک صــادرات ایران تاکنون بیــش از دو هزار 
و 500 نفــر به صورت برخــط و بیش از چهار 
هزار و 200 نفر به صورت حضوری از خدمات 
کارگــزاری ســهام در 50 شــعبه منتخب در 
سراسر کشور اســتفاده کرده و به این ترتیب 
بالــغ بر شــش هــزار و 700 نفر بــر تعداد 
اســتفاده کنندگان از خدمات کارگزاری سپهر 

افزوده شده است.
از زمان آغاز این طرح در شــعب بانک بیش از 
45 میلیارد ریال سفارش خرید و فروش آفلاین 
و بیش از 205 میلیارد ریال معاملات برخط در 

این شعب انجام شده است.

 مديرعامل بانك صادرات در همايش »هر شعبه يك كارگزار بورس« مطرح كرد:

پیوند بازار مالی و بازار سرمایـه 
عاملی برای رشد اقتصادی كشور
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IMI -100 در بیست و یکمین سال رتبه بندی شرکت های برتر ایران
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